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N e jdů l e ž i t ě jš í  u d á l o s t i  v e  s vě t ě  
 

� 1. ledna  
Řecko se ujalo předsednictví EU. 
Lotyšsko se stalo 18. členem eurozóny, tedy místem, kde se platí Eurem. 

� 6. - 23. února  
Konaly se XXII. zimní olympijské hry v ruském Soči. Čeští sportovci získali 2 
zlaté, 4 stříbrné a 2 bronzové medaile. Z celkového počtu získaných medailí se 
5 medailemi přičinili biatlonisté.  

� 18. února  
Naplno vypukly nepokoje na Ukrajině. Probíhaly celý rok. 

� 6. března  
Krymský parlament přijal rozhodnutí o připojení Krymu k Rusku. 

� 8. března  
Letadlo letu Malaysia Airlines 370 s 239 osobami na palubě záhadně zmizelo 
nad Thajským zálivem a zřejmě se později zřítilo v oblasti Indického oceánu. 
Trosky nebyly nalezeny. 

� 16. března  
V krymském referendu byl uznán vznik Republiky Krym, která požádala o 
přičlenění k Ruské federaci. 

� 17. července  
V oblasti bojů na východní Ukrajině se zřítil Boeing 777 malajsijských 
aerolinií. Zemřelo všech 295 osob na palubě.  

� 6. září   
Počet nakažených ebolou při celoroční epidemii se přehoupl přes 4.000. 

� Celý rok se hovoří o Islámském státu (ISIL). Toto hnutí je známé svou přísnou 
interpretací islámu a islámského práva šaría a je nechvalně proslulé násilím 
páchaným na obyvatelstvu, které je zaměřené hlavně na ty, kteří vyznávají jiná 
náboženství než sunnitský islám. Situace na Blízkém východě je velice napjatá. 



 

 

Str. 

6/14 

N e jdů l e ž i t ě jš í  u d á l o s t i  v  Če s k é  r e p u b l i c e 
 
� 17. ledna  

Bohuslav Sobotka byl jmenován předsedou vlády České republiky. 
� 29. ledna  

Byla jmenována vláda Bohuslava Sobotky. 
� 29. dubna   

Tragicky zemřela populární zpěvačka Iveta Bartošová (* 8. dubna 1966). 
� 23. - 24. května  

Konaly se volby do Evropského parlamentu. Volili jsme 21 českých 
europoslanců z celkového počtu 751. 

� 8. července  
Armáda České republiky utrpěla největší ztrátu v novodobých dějinách, když 
při sebevražedném útoku poblíž letecké základny Bagrám v Afghánistánu 
zemřeli čtyři čeští vojáci, spolu s dalšími 12 tamními oběťmi. Pátý český voják 
byl těžce raněn a později zemřel. 

� 20. září  
Náčelník Generálního štábu Armády ČR Petr Pavel byl zvolen předsedou 
vojenského výboru NATO. 

� 10.  - 11. října  
Proběhly volby do Senátu Parlamentu České republiky a volby do 
zastupitelstev obcí.  

� 16. října  
Ve Vrběticích (u Zlína) došlo k výbuchu muničního skladu č. 16. Na místě 
zahynuli dva zaměstnanci skladu, došlo k evakuaci obyvatel přilehlých obcí. 

� 17. - 18. října  
Proběhlo druhé kolo voleb do Senátu Parlamentu České republiky. Ve volbách 
uspěly především vládní strany.  

� 25. listopadu  
Zemřel Petr Hapka, hudební skladatel a zpěvák (* 13. května 1944). 

� 1. prosince  
Ledovková kalamita ochromila hromadnou dopravu v ČR a dodávky elektřiny 
v mnoha regionech. Tramvajová doprava v Praze dokonce poprvé ve své 
historii zažila úplné zastavení provozu. Do normálu se dopravní i energetická 
situace vrátila až 3. prosince.  

� 3. prosince  
Ve Vrběticích došlo k dalšímu výbuchu muničního skladu č. 12. Opět proběhla 
evakuace obyvatel přilehlých obcí. Oba dva výbuchy byly vyšetřovány jako 
úmyslný trestný čin. 
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L e d e n 
 
Špatné rozptylové podmínky i silná námraza. 
Začátek roku byl ve znamení nepříznivých rozptylových podmínek, které vedly k vyhlá-
šení smogové situace na Ostravsku, Karvinsku a Frýdecko-Místecku.  
Maximální denní teplota se pohybovala okolo +10°C. Nejvyšší lednovou teplotu 
+16,2°C naměřili v Ropici u Třince 19. ledna, nejnižší -24,8°C v Kořenově na Jizerce.  
26. ledna zaznamenali meteorologové na dvou stanicích v okrese Bruntál takzvaný 
arktický den (maximální teplota byla nižší než -10°C). 
Tak, jak skončil rok 2013, tak také začal rok nový, a to smogem a teplotami nad nulou.  
Dny ubíhají a počasí má pořád stejný ráz. Teploty denní, když svítí sluníčko, šplhají 
k 10oC, noční klesají k nule. Po sněhu není ani památky. Někdo mi říkal, že mu na 
zahradě vykvetla v celé své kráse sakura. 
Je 18. ledna. Po včerejším mírném dešti je velká mlha. Po stromech skotačí ptáci. 
Ostatně ty již pozoruji několik dní každé ráno. Je to neuvěřitelné. Že by se opakoval rok 
loňský se vším všudy a o velikonocích budeme mít vánoce? Zdá se ale, že to letošní 
počasí je zkraje roku ještě extremnější než vloni. A není to jen u nás, ale prakticky ve 
velké části Evropy. Lyžařské závody jsou pro nedostatek sněhu omezovány na 
minimum. V dnešní pokročilé době se momentálně nedá vyrobit ani sníh umělý, protože 
teploty jsou stále vysoké, a tak zrušili i Jizerskou padesátku. Hoteliéři si ztěžují na 
nedostatek návštěvníků.  
26. ledna je sněhový 
poprašek, teploty cca 
10oC, kluzké komu-
nikace jsou posypány 
posypem.  
28. ledna opět vyhlášena 
smogová situace na 
Karvinsku. 
30. ledna se začalo otep-
lovat, 31. ledna sněhový 
poprašek roztál, poslední 
lednový den už nezbylo 
po sněhu ani památky.  

Teploty mezi 3. lednem a 3. únorem 
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Ú n o r  
 
Hned první únorový den foukal v horských oblastech Jeseníků a Beskyd velmi silný vítr. 
Na  Lysé hoře 129 km/hod. O dva dny později byla na Milešovce naměřena 27 cm silná 
vrstva námrazků, tedy kombinace námrazy, ledovky a jinovatky.  
Nejvyšší únorovou teplotu +16,7°C naměřili ve Volarech na Prachaticku 15. února, 
nejnižší -16,5°C na šumavském Březníku 12. února. 
První únorové dny ve dne svítilo sluníčko.  
12. února cca 5 cm vrstva sněhu. 
V polovině února jsem zahlédla čápa. Myslela jsem, že mě šálí zrak. Pak jsem ale 
zjistila na internetu, že to je pravda, že čápi se vracejí do celé republiky. 
19. února 
V ranních hodinách (cca od 7 hodin ráno) déšť, který z atmosféry 
spláchnul písek ze Sahary. Po vyschnutí srážek se 
především na všech tmavších površích (auta, balkóny, 
náhrobky) objevil jemný žlutý prach. 
24. února 
Jaro se probouzí v plné síle. Kvetou krokusy, sněženky, 
bledule, erantisy. 

 
 

B ře z e n  
 
Nepříznivé rozptylové podmínky se od 12. do 14. března vyskytly opět na Ostravsku, 
Karvinsku a Frýdecko-Místecku. Zlepšení přišlo s postupně sílícím větrem. Nejsilnější 
nárazy zaznamenala 16. března stanice Sněžka (152 km/hod.). 
První jarní den 21. března byl nejteplejším dnem měsíce. Teplota sice na žádné stanici 
nepřesáhla hranici letního dne 25°C, ale v Dobřichovicích nedaleko Prahy vystoupala 
až na 24,1°C. Nejnižší březnovou teplotu -17,1°C zaznamenali na šumavské Rokytské 
slati 26. března. 
První březnový den byl slunečný s modrou oblohou a teplotou okolo 10oC. 
I další dny to bylo podobné a počasí stejného rázu vydrželo do 8. března. 
V noci pak přišel mrazík a k tomu se přidal smog. Sluníčko téměř nebylo vidět. Po 
několika dnech ale opět vysvitlo a zdá se, že jaro je v plné síle. 
Na balkon přiletěla včelka, ale byla hrozně slabá, kdoví jak skončila… Je to hodně brzo! 
14. března jsem viděla prvního motýla - žluťáska. Kvete podběl. Teplota cca 15oC.  
Večer byla nádherná obloha s hvězdami. 
Ale nad ránem 15. března přišel zlom, ochladilo se, zatáhlo a pršelo. Téměř po celý den 
přeháňky. Teplota se držela okolo 10oC, ale pocitově to vypadalo chladněji, protože 
foukal poměrně silný velice chladný nárazový vítr. Ale ještě jsme na tom byli dobře. 
Někde v republice i po Evropě byly vichřice, někde padaly kroupy či sníh. Organizátoři 
museli z bezpečnostních důvodů zrušit několik významných sportovních akcí.  
17. března se vítr uklidnil, ale bylo zataženo. Později vysvitlo sluníčko. Rozkvétá zlatý 
déšť, špačci přilétli z teplých krajin.  
20. března jsem se byla podívat u řeky a u Mlýnky v Lyngu. Dále probíhá kácení křovin 
i stromů na březích těchto toků. Byla jsem překvapena, jak to tam vypadá. Obavy 
myslivců)*, jak se zdá, se naplňují. 
 

 
)* O problematice jsem psala v Kronice obce v roce 2012 na str. 99/12 v kapitole Zájmové a 
společenské organizace v souvislosti s honitbou. 
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20. - 22. března – první jarní dny. 
Nádherné slunečné dny, teplota okolo 20oC. Rozkvétají magnolie, broskve.  
Pak ale na konci týdne teploty klesly a 24. března ráno v některých místech sněžilo, na 
horách napadlo někde až čtvrt metru sněhu. Naštěstí u nás nikoliv.  
Následující víkend 29. - 30.3. se velice vydařil. Je neuvěřitelné, že při tom suchu, které 
letos vládne, se zelená tráva a rozkvétají stromy.  
Letošní nezvykle brzký začátek jara potvrdily údaje Českého hydrometeorologického 
ústavu. Březen byl průměrně nejteplejší za posledních padesát let. Rtuť teploměru 
pravidelně šplhala k mimořádně nadprůměrným hodnotám. Průměrná teplota letos v 
březnu dosáhla 6,6 stupně Celsia. To je o 3,9 stupně Celsia více, než je dlouhodobý 
normál v období let 1961 - 2014. Meteorologové upozorňují, že průměrná březnová 
teplota v posledních padesáti letech stále pozvolna stoupá. Podobně teplé březnové 
počasí bylo naposledy v roce 1990, což je druhý nejteplejší březen v období. 
Nezvykle teplé počasí nadělalo starosti tuzemským lyžařským areálům. Teplá sezona 
je připravila o stamiliony. 
Motoristé už nedočkavě přezuli na letní pneumatiky.  
 
 
D u b e n 
 
Vydatné sněžení a téměř letní dny. 
Počasí se snažilo v dubnu dohnat deficit sněhových srážek, a tak 15. dubna napadlo i 
přes 10 centimetrů nového sněhu - na Pomezních boudách a Lysé hoře v Beskydech 15 
cm a na Luční boudě 13 cm.  
Nejteplejším dnem byl 25. duben, kdy v Doksanech na Litoměřicku dosáhla teplota 
téměř k hranici letního dne 24,9°C, nejchladněji bylo 17. dubna na Horské Kvildě - 
mínus 13,6°C.  
První květy na třešních jsem zaznamenala ve středu 2. dubna. 
3. dubna byl nádherný slunečný den. Teplota na mnoha místech republiky překročila 
svá maxima pro tento den. 
4. dubna se u nás objevil jemný červenožlutý písek ze Sahary, a to již letos podruhé. 
Poprvé to bylo v únoru. Tento jev se objevuje velmi zřídka, jednou 
za několik let, někdy může být pauza i deset či dvacet let, ale 
letos, v době velkých extrémů ve velmi krátké době dvakrát. Není 
prý nijak nebezpečný, ale je velice nepříjemný. Velmi jemný 
písek se při silném větru nad Saharou dostal vysoko do atmosféry. 
Proudění probíhá zhruba ve výšce 3 až 5 kilometrů nad zemí 
a přenáší písek na veliké vzdálenosti.  
Vše bylo pokryto velice jemným žlutým práškem, ve kterém se 
objevovala i drobná zrníčka. Velice dobře byl pozorovatelný na 
kapotách aut. Když jsem jej vyfotila na skle auta, byla patrná 
zrníčka.  
Po několika nádherných jarních dnech, kdy teploty překračovaly 
svá maxima, kdy jsme chodili oblečeni již nalehko, se v úterý 8. 
dubna zamračilo, ochladilo a pořádně sprchlo. 
I další dva dny bylo zamračeno, velice chladno a přeháňky k tomu.  
Další podobný šok přišel 9. dubna. Bylo nejvíce 13 stupňů. Na 
vrcholcích hor sněžilo. Už jsme se chystali definitivně uložit zimní 
oblečení do skříně, jenomže ho najednou bylo zapotřebí zase 
vyndat.   

Saharský písek 
na čelním skle auta 
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15. dubna - podobný scénář se opakoval o necelý týden později, kdy už tak chladné 
teploty spadly o dalších deset stupňů. Následovalo sněžení, na Sněžce naměřili mínus 
sedm stupňů. 
Celý dosavadní průběh dubna se vyznačoval pravým aprílovým počasím. Střídaly se 
teplé slunečné dny se dny zamračenými, chladnými.  
18. dubna v pátek před velikonocemi byl nádherný slunečný den s modrou oblohou. 
Rozkvétá první šeřík. 
V sobotu se vystřídaly během dne několikrát přeháňky se slunečním svitem. Neděle a 
pondělí velikonoční bylo hezké. 
V úterý po velikonocích 22. dubna dopoledne modrá obloha, sem tam mráček, teplota 
20oC, ale dusno, jaké ještě letos nebylo. To věštilo, že asi něco přijde. Krátce po poledni 
okolo 13. hodiny se přihnaly mraky a pršelo, spíše pořádný slejvák. Prakticky celou 
republikou se postupně přehnaly mírné bouřky a pořádné lijavce. Všude na cestách stála 
voda. Konečně pořádně popršelo. Naplnila se i koryta potoků a řek, ale voda byla moc 
kalná.  
Na zahradách rozkvétá první hrušeň, rozkvétají sakury. 
23. dubna  
Slunečný den po 16. hodině vystřídala bouřka, ale téměř bez deště, spadlo jen pár 
kapek. Pak zataženo. Venku se dá chodit již jen polehku, v halence. V noci byla obloha 
plná hvězd. 
24. dubna 
Ráno byla dlouho mlha, kterou později 
vystřídalo sluníčko. 
25. dubna  
Kvetou azalky. Třešně dokvétají. 
30. dubna 
Nádherný jarní den plný sluníčka. Lidé jsou 
oblečeni nalehko. Dětem ze základní školy se 
Slet čarodějnic vydařil. 

 
 
K v ě t e n 
 
V květnu se objevily i vydatné deště. Denní úhrny srážek na stanicích v 
Moravskoslezských Beskydech 15. května přesahovaly hranici 100 mm. To způsobilo o 
den později krátkodobý vzestup Olše v Českém Těšíně mírně nad hranici třetího stupně 
povodňové aktivity, což lze považovat za první povodňovou situaci v roce. Intenzivní 
srážky se vyskytly i 17. května odpoledne v Krkonoších, což vedlo k překročení třetích 
povodňových stupňů na Labi a na Smědé.  
Devatenáctý květen byl prvním dnem s teplotou nad 25 stupňů, tedy letním dnem. 
Naměřili ji ve Staňkově na Domažlicku a v dalších dnech na mnoha stanicích. V 
poslední dekádě května se vyskytly první dny s tropickou nocí, kdy minimální teplota 
neklesne pod 20°C. 
Na konci května se ve východní části Čech a na Moravě objevily přívalové srážky. 
Třídenní vysoké úhrny srážek znamenaly překročení třetích stupňů povodňové aktivity 
na Úslavě, Klabavě, Jičínce a na Černém potoce. 
Prvomájový den se vydařil. Celý den bylo nádherně. Příroda je celá zelená, kvetou již 
jabloně, kaštany, dokonce i hloh. Všechno je o několik dní urychlené. Letos se nepodaří 
dodržet známé, a na rozdíl od jiných zvyků ještě dodržované, prvomájové „políbení pod 
kvetoucí třešní“. Po květech ani památky, stromy jsou zcela obalené listy, jsou zcela 

Řepkové pole v Koukolné 
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zelené, dokonce již mají maličké bobulky třešní. Celá oblast v Koukolné září žlutou 
barvou řepkových polí. A že jí tu je letos požehnaně. Když přijdete blíž, zjistíte, že se 
již odspoda rostlin tvoří lusky.  
Po cyklostezkách se dnes projížděly desítky cyklistů. Až se člověk diví, kolik lidí se 
dalo na toto „sportovní odvětví“. 
2. května bylo sice slunečno, ale foukal vítr a slunce se střídavě chvílemi schovávalo za 
mraky. K večeru již bylo zataženo. 
Další dny provázely aprílové počasí. 
9. a 10. května hezké slunečné počasí. 
11. a 12. se ochladilo, ale svítilo sluníčko. 
Rozkvétá černý bez. 
Od 13. května začalo období přeháněk a dešťů, 
které den ode dne sílily. V bytě je již chladno, 
začínáme znovu asi po měsíci topit. Ledoví 
muži se přihlásili o slovo. Těrlickou přehradu 
začali upouštět. 
15. května  
Od odpoledních hodin se začala zvedat hladina 
Olše. Na naší řece je v nočních hodinách nejhorší situace v Moravskoslezském kraji.  
 

 
Datum, hodina 

Výška 
hladiny 

Průtok 
v m3 

  
Datum, hodina 

Výška 
hladiny 

Průtok 
 m3 

09.05.  05:00 32 2,73  16.05.  01:00  254  262  
10.05.  05:00 30 1,95  16.05.  03:00  287  314  
11.05.  05:00 29 1,62  16.05.  07:00  292  324  
12.05.  05:00 30 1,95  16.05.  08:00  295  329  
13.05.  05:00 35 3,94  16.05.  09:00  298  335  
14.05.  23:00 84 36,8  16.05.  12:00  290  320  
15.05.  00:00 86 38,7  16.05.  13:00  280  301  
15.05.  09:00 99 51,3  16.05.  15:00  251  257  
15.05.  20:00 152 109  16.05.  16:00  240  239  
15.05.  23:00 177 141  16.05.  18:00  225  215  
16.05.  00:00 213 196  16.05.  22:00  211  193  

- 
                                             Stanice: Dětmarovice                        Tok: Olše 

Povodně 

 1. stupeň povodňové aktivity: 180 [cm] 

 2. stupeň povodňové aktivity: 250 [cm] 

 3. stupeň povodňové aktivity: 300 [cm] 

 3. stupeň povodňové aktivity (  extrémní povodeň): 440 [cm] (Q50) 

N-leté průtoky [m3.s-1] 

Q1 Q2 Q5 Q10 Q20 Q50 Q100 

 156  231  347  447  556  714  846 

Historické povodně (3 nejvyšší zaznamenané po dobu pozorování) 

 17.5.2010  800,0 [m3.s-1] N ~ >50 

 8.9.1996  571,8 [m3.s-1] N ~ >20 

 9.7.1997  548,0 [m3.s-1] N ~ >10 

Olše 16.5. mezi 9. a 10. hodinou 
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V sobotu 17. května se měla konat akce „Ukliďme Česko“. Ta se však z důvodů 
špatného počasí nekonala. Ale již v neděli 18. se začalo vyčasovat a od pondělka 19. 
začala vedra.  
Po týdnu deštivého počasí nastoupilo předčasné léto – spíše tropická 
vedra. Na víkend 24. - 25. května byly hlášeny deště a bouřky. Ale my 
jsme se jich v Dětmarovicích nedočkali. Než nějaká katastrofa, lépe nic. 
V pondělí 26. bylo během dopoledne příjemněji, krátce po poledni spadlo 
pár kapek deště. Deštivé počasí jako mávnutím proutku vystřídala vedra. 

 
 

Če r v e n 
 
V červnu se po nočním vyjasnění vyskytovalo velké kmitání u denní teploty. Například 9. 
června, kdy na některých jihočeských stanicích ranní minimální teplota klesla pod 5°C a 
odpolední maximální teplota dosahovala hodnot vyšších než 30°C. 
Nejteplejším dnem v roce byl 10. červen. Ve Strážnici na moravsko-slovenském pomezí 
naměřili maximální denní teplotu 35,9°C, v Ústí nad Labem - Vaňově 35,8°C nebo v 
Brodě nad Dyjí 35,7°C. 
Na konci června v oblastech, které jsou označovány jako mrazové kotliny, ještě docela 
běžně klesá minimální teplota měřená ve 2 metrech nad povrchem do záporných hodnot. 
Tak tomu bylo i 27. června na Rokytské slati -4,7°C, na Březníku -3,4°C nebo na Horské 
Kvildě -2,8°C.  
V sobotu 7. června, v den konání jubilejní 10. obecní slavnosti, bylo nádherné slunečné 
počasí, obloha blankytně modrá bez jediného mráčku. Myslím, že nejkrásnější počasí za 
celou dobu trvání této akce.  
8. června - místo deště na Medarda začalo tropické počasí s teplotami až 35 stupňů a 
novými rekordy. Letos neobvykle brzy udeřily „tropy“. K řivka v meteorologických 
grafech den ode dne strmě stoupala. 
11. června ve středu už bylo nesnesitelně. Po celé České republice opět padaly teplotní 
rekordy. V Česku máme tepleji než v některých přímořských letoviscích! 
13. června se k večeru znatelně ochladilo. 
14. června v den dětských radovánek bylo ve dne slunečno a teplo, ale již krátce na to, 
co děti předvedly své skladby, se ochladilo, začalo foukat a pak i pršet. 
Další červnové dny se střídaly slunečné dny s poměrně chladnými večery a rány. Počasí 
svými teplotami připomíná jako by měl přijít podzim.  
27. června – poslední den školního roku – svítilo sluníčko. Ale hned první prázdninový 
den 28. června k večeru začalo pršet. Přeháňky sice přešly, ale pak v neděli přišly 
silnější a v pondělí ještě větší. Zrovna jsem byla v Karviné a od autobusu jsem domů 
došla zmoklá jak slepice. A to jsem měla deštník! Střevíce přemočené, nohy zabarvené 
dočerna. Na druhou stranu nutno zdůraznit, že deště bylo zapotřebí, je hrozné sucho. 
 
 
Če r v e n e c 
 
Také na začátku července ještě klesala v mrazových kotlinách teplota pod bod mrazu. 
Naopak jedním z nejteplejších dní v roce byl 20. červenec, kdy teploty na mnoha místech 
středních Čech přesáhly hranici 35°C. O dva dny později se vyskytla poslední tropická 
noc s minimální teplotou nad 20°C, a to na Jičínsku a Královéhradecku. V historii 
přitom meteorologové zaznamenali tropické noci i v září, nejpozději v Ostravě - 
Mošnově a Holešově 30. září 1991. 
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Od 1. července se postupně začalo oteplovat. V pátek 4.7. se teploty již blížily třicítce. 
Několik dní panovalo vedro až dusno.  
9. července začalo dopoledne pršet, přeháňky nás provázely prakticky po celý den. 
10. července bez deště, ráno chladněji, s přibývajícími hodinami teplota stoupala.  
14. - 20. července je tady po velice krátké pauze další vlna veder. 
Zatím nejteplejší týden v tomto roce. Denní teploty okolo 30oC a více, noční minimálně 
18oC. 
19. července ve 2330 hod. je stále přes 23oC. Noční teplota neklesla pod 20oC. 
Neskutečný hyc! 
20. července – pouť – bylo ještě tepleji – hůře. V bytě teplota dosáhla v odpoledních 
hodinách přes 29oC! To už je opravdu husté! Sluníčko pálilo, a to se odrazilo i na 
návštěvě tradiční pouti. Tak málo lidí jsem viděla na pouti za svůj život snad pouze 
jednou, a to bylo kdysi tehdy, když lilo jako z konve. Kolotoče z poloviny prázdné, a 
aby „komedianti“ na ně nalákali více lidí, točili za stejný poplatek dvojnásobně dlouho. 
Také se tropické počasí projevilo na prodejních stáncích, kterých tentokrát bylo 
poskrovnu. 
Od pondělka 21. července bylo hlášeno ochlazení. Po celé republice pršelo, k nám déšť 
dorazil až ve středu 23. července. Denní teplota se držela na 18oC jako v noci. Okolo 14. 
hodiny přišel pořádný liják, spíše průtrž mračen, doprovázený bouřkou. Naštěstí žádné 
škody nebyly napáchány. Okolo 1630 se vybralo a opět svítilo sluníčko. Do hodiny však 
se opět setmělo a průtrž přišla znovu. Zrovna jsem jela v autě. To byla jízda! Hromy, 
blesky nebyly vůbec slyšet, protože kapky deště tak moc klepaly na kapotu. Stěrače 
nestačily vůbec vodu stírat, nebylo vidět téměř nic. 
Ve čtvrtek a v pátek se opět teploty blížily třicítce, naštěstí noci byly chladnější. Sobota 
a neděle stejné. 
V pondělí 28. července bylo teplo 28oC a velké dusno, v 1530 hod. začal zkrápět povrch 
zemský déšť, který po krátké přestávce vystřídala bouřka. Naštěstí u nás nijak velká, 
vzhledem k jiným regionům. 
Další dny stejné, teplé, slunečné. Ve 21 hod. se držela venkovní teplota na 27oC! Noční 
teploty neklesaly pod 20oC. 
Poslední červencový den se obloha zatáhla. Zataženo bylo s ojedinělými krátkými 
přeháňkami i první den srpnový. Tyto dva dny se denní teplota konstantně držela na 20 -
21oC, a to i v noci. Ale i přesto se podařilo alespoň částečně naše 
příbytky provětrat a snížit nepřijatelnou domovní teplotu. 
 
 
S r p e n 
 
V srpnu byl pouze v šesti dnech zaznamenán tropický den a poslední v roce byl už 11. 
srpna. Tropické dny se přitom u nás běžně vyskytují i kolem 20. září a nejpozději 
zaznamenaný byl 4. října 1929 v Litvínovicích u Českých Budějovic. Roční počet 
tropických dní se však na stanicích pohyboval na jednotlivých stanicích kolem průměru.  
Přívalové srážky na počátku srpna způsobily na horním toku Novohradky překročení 
třetího povodňového stupně v profilu Luže.  
2. srpna se obloha vyjasňovala, modrala a svítilo sluníčko – teplota po 14. hodině se 
opět blížila třicítce, kterou krátce později překročila! K večeru mírná bouřka s několika 
kapkami deště. Na obloze nádherná duha. 
3. srpna 2014 dopoledne teplo, 25oC. Po 14. hodině se začalo pomalu postupně 
zatahovat, o půl hodiny později bouřka, ale srážek opět poskrovnu.  
4. srpna v odpoledních hodinách konečně pořádně pršelo. 

2.8.2014 



 

 

Str. 

14/14 

Počasí jak na apríla. Tři dny po sobě (2. - 4.8.) dopoledne slunko a hyc, odpoledne 
bouřky a přeháňky. 
Další dny hezké letní počasí, dny i noci již o něco chladnější. 
 

Superměsíc  
Měsíc neobíhá kolem Země po přesně kruhové, ale po mírně 
výstředné dráze, takže se vzdálenost obou těles mění v rozmezí 
padesát tisíc kilometrů. Někdy je tedy od naší planety dál (tomu se 
říká odzemí), jindy naopak blíž (tzv. přízemí). Superúplněk pak nastane tehdy, když je 
Měsíc v úplňku a navíc v přízemí. Tehdy má na pozemské obloze největší úhlovou 
velikost a nejvíc na nás také zasvítí. 
V neděli 10. srpna se Měsíc k Zemi přiblížil nejvíc z celého roku, konkrétně na vzdále-
nost 356.896 kilometrů. V Česku ho mohli lidé spatřit na obloze od 2009 do pondělních 
638 hodin. Díky optickému klamu se tak zdál až o 15 procent větší a jeho jas až o 30 
procent silnější. 
V noci bylo venku takové zvláštní šero, nevypadalo to jako běžně v noci. Toho dne se 
také lidem velice špatně spalo. Asi ten velký úplněk opravdu má nějakou magickou sílu. 
 

11. srpna  
Opět dopoledne teplo, dusno. Okolo 14. hodiny přišla nenápadná bouřka. Najednou 
zničehonic se ozvala obrovská rána - někde v oblasti u elektrárenského nadjezdu 
pořádně uhodil blesk. Naštěstí se nic závažného nestalo. Lidé mi říkali, že jim „odešla“ 
některá elektronika. 
Posléze vydatnější déšť. 
Další dny bylo polojasno, po obloze se proháněly mraky, sem tam spadlo pár kapek 
deště a chvílemi také pobuřovalo. Noční teploty klesly na neskutečných 10oC, denní se 
držely okolo 22oC.  
18. srpna k večeru pořádně sprchlo. 
 
 
Zá ř í  
 
Vrátily se letní teploty. 
Na začátku září skončilo více než 25 dní trvající chladné počasí a 4. září byl 
zaznamenán letní den.  
Tlaková níže Biggy přinesla na konci první a na začátku druhé dekády září do střední 
Evropy deštivé počasí. Tok Jevišovky 14. září přesáhl třetí povodňový stupeň v 
Jevišovicích a Výrovicích (kde dokonce dosáhl úrovně padesátileté vody). 
13. a 14. září (sobota a neděle) velká ranní mlha, která se postupně rozplynula, později 
vysvitlo sluníčko. Noční teploty okolo 10oC, denní přes 20oC. Začíná typický podzim! 
V podobném duchu i dny další. 
 
 
Ř í je n  
 
Poslední letní den se na našem území vyskytl 9. října. Teplotní hranici pro letní den 
překonaly stanice Staňkov na Domažlicku 25,9°C a šumavská horská stanice Hliniště 
na Prachaticku 25,8°C. 
22. října byly na celém území republiky zaznamenávány trvalé, místy vydatné, frontální 
srážky. Třetí povodňový stupeň byl překročen na Černé v Ličově a na Otavě v Sušici. 
První sněhovou pokrývku loňské zimy zaznamenali meteorologové 23. října v Beskydech 
- 10 cm. Sníh však postupně do konce měsíce roztál. 



 

 

Str. 

15/14 

L i s t o p a d  
 
Minimum sněhu a problémy se smogem. 
Začátek listopadu přinesl do střední Evropy návrat teplého počasí. Padla řada rekordů. 
Například v Krásném Údolí na Karlovarsku byla naměřena hned 1. listopadu 
maximální teplota 18,6°C, což bylo o celé 2 stupně více než předchozí maximum ze 14. 
listopadu 2010. Rekord padl i v Mariánských Lázních. 
Od 14. do 16 listopadu trvala první smogová situace zimní sezóny na Ostravsku, 
Karvinsku a Frýdecko-Místecku. V průběhu listopadu se ani na horách nevytvořila 
významnější vrstva sněhu. 
Začátkem listopadu nás sužoval velice silný vítr. V obci se vše obešlo bez nějakých 
kalamitních stavů, ale v blízkém Havířově, na Ostravsku, Frýdecko-Místecku vítr lámal 
stromy a dokonce shazoval střechy. 
5. listopadu 
Na Karvinsku teplota dosáhla nejvyšší hodnoty za posledních 
23 let, a to 20,2 stupňů Celsia. Pokořila tak i maximální denní 
teplotu z 5. listopadu 2011, kdy naměřili 18,5 stupně Celsia. 
6. listopadu  
Ráno v 630 hod. venku neuvěřitelných 16oC!  
14. listopadu   
Venkovní teplota okolo 10oC, celý den mlha, spíše smog!  
Nezvykle teplé počasí, které provází letošní podzim, zneklidňuje klimatology. Listí ze 
stromů opadává pomalu. Klimatologové navíc varují, že v souvislosti s měnícím se 
klimatem se může nečekaně ochladit ze dne na den jako nedávno v Severní Americe. V 
části Kanady a USA náhle ve středu poklesla teplota až o 22 stupňů Celsia a dorazila 
tam první vlna sněhu. Teplota údajně prudce poklesla během jedné hodiny.  
Na mnoha místech Česka začaly kvést šeříky a příroda jakoby se nechtěla ukládat k 
zimnímu spánku.  
Na nezvyklé změny počasí nejsou příroda ani člověk přizpůsobeni. Země nevymrzá, 
přitom je to potřeba kvůli škůdcům. Jakákoliv odchylka od normálu je divná a není 
v pořádku. Počasí v Evropě může souviset i s extrémy na druhé straně severní 
polokoule. Počasí je zcela zřetelně neobvyklé.  
Teplé počasí mate ptáky 
Současné teploty ovlivňují migrační chování ptáků, kteří na podzim odlétají do 
zimovišť. Na území Česka se ještě například zdržuje rehek domácí, který se má 
přesunout do jižní Evropy v říjnu. Ještě se dokonce dá vzácně vidět čáp bílý, který by už 
měl být také dávno pryč. 
Teplo naopak nemá vliv na druhy, které na zimu do ČR přiletěly, jako jsou havrani nebo 
kachny. 
26. listopadu 
Poprvé v letošním roce se v centru obce objevili havrani, krátce po poledni poměrně 
velké hejno přilétlo na stromy u Hospůdky na statku. 30. listopadu se havrani procházeli 
na louce před bytovkami. 
 
 
P r o s i n e c 
 
Hned 1. prosince odpoledne se začala na téměř celém území vytvářet ledovka. Ta 
způsobila problémy hlavně v trolejové dopravě, tedy vlakům, tramvajím a  trolejbusům. 
Na severní Moravě byla ledovka plynule vystřídána inverzním zvrstvením atmosféry a 



 

 

Str. 

16/14 

špatnými rozptylovými podmínkami. Smogová situace trvala až 89 hodin. Delší 
smogová situace byla vyhlášena naposledy v listopadu 2012.  
V noci na 27. prosince v mrazových kotlinách na Šumavě naměřili nejsilnější mráz na 
stanicích Rokytská slať -27,2°C, Březník -26,1°C, a Horská Kvilda -21,3°C.  
Víc než deseticentimetrová výška sněhově pokrývky se na horách udržela až po 12. 
prosinci a na konci roku leželo nejvíce na Labské boudě 49 cm. 
1. prosince  
Dopoledne přiměřené počasí na toto datum, teplota něco málo nad nulou. Odpoledne ale 
přišla ledovka, kterou avizovali meteorologové a která již byla na většině území našeho 
státu. Už jsme si mysleli, že nás to mine, ale bohužel se tak nestalo. Zvláštní je, že nikde 
nebyla ani vločka sněhu, ale pouze všude samý led. Chodníky i silnice byly tak kluzké, 
že se člověk bál vystrčit paty z domu. A pokud nemusel, tak opravdu raději zůstal doma. 
Totéž bylo i v úterý 2.12. a vydrželo to do středečních dopoledních hodin 3.12. Před 
polednem začalo tát a ledovka postupně mizela. To byla úleva! 
Ve štědrý den ráno i po celý den teplota 11oC. 
První svátek vánoční 2oC. Na Štěpána krajina posypána sněhovým 
popraškem, teplota 2oC, během dopoledne začalo mrznout – teplota -2oC. 
27. prosince teplota ráno -7oC, během dne pak -3oC.  
28. prosince ranní teplota -4oC. sněhový poprašek zůstává.  

 
Tento rok byl dosud nejteplejším rokem na Zemi za posledních 135 let - nejteplejším 
rokem ze všech zaznamenaných měření od roku 1880. Průměrná teplota dosáhla 14,6 
stupně Celsia, což je o 0,69 stupně víc, než činil průměr ve 20. století. Zvedla se teplota 
ovzduší, oceánů i země. Zprávu zveřejnil Národní úřad pro ovzduší a oceány NOAA. 
Předchozí absolutní rekordy padly v roce 2005 a 2010. Současný rekord je pokořil o 
dalších 0,04 stupně Celsia. NOAA rovněž ve své zprávě na webu uvedl tabulku deseti 
nejteplejších let za dobu měření, devět z nich spadá do let po roce 2000.  
Největší odchylky od průměrné teploty zaznamenal NOAA mimo jiné ve východním 
Rusku v oblastech poloostrovů Čukotka a Kamčatka, na Aljašce a především v Evropě. 
Zpráva tak potvrzuje zjištění Světové meteorologické organizace (WMO), která už v 
prosinci avizovala, že rok 2014 bude pro Evropu nejteplejším rokem za posledních 500 
let.  
Abnormality se minulý rok týkaly i České republiky, což potvrdila zpráva Českého 
hydrometeorologického ústavu. Průměrná teplota 9,4 °C překonala o celé dva 
stupně Celsia dlouhodobý průměr a stala se tak rekordní za posledních víc než padesát 
let. Rok 2014 byl o 0,3°C teplejší než zatím nejteplejší roky 2000 a 2007.  
Průměrná teplota v roce 2014 činila 9,4 stupně Celsia. To podle meteorologů znamená, 
že loňský rok byl vůbec nejteplejším od roku 1961, kdy jsou průměry v České republice 
zpracovávány. Hodnota je o dva stupně vyšší, než je dlouhodobý průměr. Zvlášť březen 
byl oproti normálu výrazně teplejší.  
Teplotní odchylka v jednotlivých měsících kolísala od +3,7°C v březnu až po -0,5°C v 
srpnu. Teplotně silně nadnormální březen 2014 s průměrnou teplotou 6,1°C a březen v 
roce 1990 se stejnou průměrnou teplotou jsou nejteplejšími březny od roku 1961. Jen 
dva měsíce (květen a srpen) byly chladnější, než by odpovídalo dlouhodobému 
průměru.  
Srážkově byl tento rok normální. Celkový průměrný úhrn srážek činil 674 milimetrů, 
což je 0,3 procenta pod dlouhodobým průměrem. Nejvíce pršelo v květnu, nejméně pak 
v únoru.  
Analýza 148 stanic s řadou měření delší než 30 let ukázala, že rok 2014 byl na 134 
stanicích nejteplejším rokem v historii pozorování.  
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V o l b y  d o  E v r o p s k é h o  p a r l a m e n t u 
 
Volby do Evropského parlamentu se konaly na území České republiky ve dnech 23. a 
24.5.2014.  
Hnutí ANO se stalo vítězem eurovoleb v České republice, když těsně zvítězilo nad 
koalicí TOP 09. Celkem však v Evropském parlamentu za ČR zasednou zástupci sedmi 
uskupení. Češi o volby většinou nestáli, z celé unie je bojkotovali víc už jen Slováci. 
Výsledky evropských voleb nastartují rozsáhlé změny v personální skladbě vedení 
Unie. Pokud vše půjde hladce, měl by „poker“ o rozdělení postů skončit do půl roku.
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Výsledky za obec dle okrsků 
 

 
 

Strana 
Okrsek: Obec 

celkem 
 
Pořadí  1 - Dělnický 2 - Koukolná 3 - Zálesí 4 - Olmovec 

Číslo Název  počet % počet % počet % počet % počet %  
1 SNK 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
2 SP 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
3 KAN 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
4 NE 1 0,51 2 1,72 0 0,00 0 0,00 3 0,66  
5 KDU- 12 6,12 3 2,58 3 3,89 2 3,12 20 4,41 5.-6. 
6 SZR 1 0,51 3 2,58 1 1,29 0 0,00 5 1,10  
7 TOP 09 11 5,61 4 3,44 0 0,00 4 6,25 19 4,19 7.-8. 
8 LES 1 0,51 0 0,00 3 3,89 0 0,00 4 0,88  
9 LEV 0 0,00 0 0,00 0 0,00 1 1,56 1 0,22  
10 KSČM 49 25,00 20 17,24 12 15,58 20 31,25 101 22,29 2. 
11 EV 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
12 RS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
13 FP 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
14 ČSSD 52 26,53 26 22,41 18 23,37 11 17,18 107 23,62 1. 
16 ANO 17 8,67 17 14,65 13 16,88 10 15,62 57 12,58 3. 
17 SRP 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
18 MOR 1 0,51 0 0,00 1 1,29 0 0,00 2 0,44  
19 ČSR 1 0,51 0 0,00 0 0,00 0 0,00 1 0,22  
20 ODS 21 10,71 14 12,06 14 18,18 5 7,81 54 11,92 4. 
21 VIZE 0 0,00 1 0,86 0 0,00 0 0,00 1 0,22  
22 Úsvit 5 2,55 6 5,17 0 0,00 2 3,12 13 2,86 9. 
23 SZ 2 1,02 1 0,86 0 0,00 1 1,56 4 0,88  
24 SSO 5 2,55 10 8,62 3 3,89 2 3,12 20 4,41 5.-6. 
25 RDS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
26 KSČ 3 1,53 0 0,00 1 1,29 0 0,00 4 0,88  
27 VPB 1 0,51 2 1,72 1 1,29 0 0,00 4 0,88  
28 ANTI 0 0,00 1 0,86 0 0,00 0 0,00 1 0,22  
29 DSSS 0 0,00 1 0,86 1 1,29 1 1,56 3 0,66  
30 HSS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
31 REP 1 0,51 1 0,86 0 0,00 0 0,00 2 0,44  
32 ČPS 7 3,57 3 2,58 4 5,19 5 7,81 19 4,19 7.-8. 
33 ČS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
34 KČ 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
35 NO 2 1,02 0 0,00 0 0,00 0 0,00 2 0,44  
36 ČSNS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00  
37 OKS 3 1,53 0 0,00 0 0,00 0 0,00 3 0,66  
38 VV 0 0,00 1 0,86 1 1,29 0 0,00 2 0,44  
39 2011 0 0,00 0 0,00 1 1,29 0 0,00 1 0,22  

 
 

Přehled o účasti v obci 
 

 
Ukazatel  

Okrsek č. Obec 
celkem 1 2 3 4 

Voliči v seznamu 1.520 1.098 422 489 3.529 
Vydané obálky 197 117 79 65 458 
Volební účast v % 12,96 10,66 18,72 13,29 12,98 
Odevzdané obálky 197 117 79 65 458 
Platné hlasy 196 116 77 64 453 
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Výsledky dle územněsprávních celků 
 

 
Strana 

 
Dětmarovice 

 
Okres Karviná 

Kraj  
Moravskoslezský 

 
Česká republika 

 
Pořadí  

Číslo Název  počet % počet % počet % počet %  
  1 SNK 0 0,00 59 0,21 581 0,38 7 961 0,52  
  2 SP 0 0,00 101 0,36 525 0,35 2 899 0,19  
  3 KAN 0 0,00 27 0,09 138 0,09 2 379 0,15  
  4 NE 3 0,66 144 0,52 846 0,56 7 109 0,46  
  5 KDU- 20 4,41 2 320 8,41 17 239 11,54 150 792 9,95 5. 
  6 SZR 5 1,10 338 1,22 1 909 1,27 24 724 1,63  
  7 TOP 09 19 4,19 1 543 5,59 11 330 7,58 241 747 15,95 2. 
  8 LES 4 0,88 73 0,26 447 0,29 7 514 0,49  
  9 LEV 1 0,22 155 0,56 658 0,44 7 099 0,46  
10 KSČM 101 22,29 4 535 16,44 19 977 13,37 166 478 10,98 4. 
11 EV 0 0,00 6 0,02 45 0,03 631 0,04  
12 RS 0 0,00 39 0,14 233 0,15 1 100 0,07  
13 FP 0 0,00 62 0,22 239 0,16 900 0,05  
14 ČSSD 107 23,62 7 916 28,70 35 931 24,05 214 800 14,17 3. 
16 ANO 57 12,58 3 542 12,84 20 517 13,73 244 501 16,13 1. 
17 SRP 0 0,00 12 0,04 67 0,04 640 0,04  
18 MOR 2 0,44 121 0,43 665 0,44 6 614 0,43  
19 ČSR 1 0,22 21 0,07 115 0,07 2 535 0,16  
20 ODS 54 11,92 1 973 7,15 13 267 8,88 116 389 7,67 6. 
21 VIZE 1 0,22 60 0,21 283 0,18 3 698 0,24  
22 Úsvit 13 2,86 1 076 3,90 5 160 3,45 47 306 3,12  
23 SZ 4 0,88 516 1,87 3 453 2,31 57 240 3,77  
24 SSO 20 4,41 802 2,90 5 189 3,47 79 540 5,24 7. 
25 RDS 0 0,00 19 0,06 118 0,07 1 185 0,07  
26 KSČ 4 0,88 166 0,60 750 0,50 8 549 0,56  
27 VPB 4 0,88 126 0,45 691 0,46 8 028 0,52  
28 ANTI 1 0,22 12 0,04 59 0,03 761 0,05  
29 DSSS 3 0,66 289 1,04 1 101 0,73 7 902 0,52  
30 HSS 0 0,00 42 0,15 350 0,23 1 685 0,11  
31 REP 2 0,44 67 0,24 175 0,11 2 240 0,14  
32 ČPS 19 4,19 1 093 3,96 5 738 3,84 72 514 4,78  
33 ČS 0 0,00 63 0,22 213 0,14 2 086 0,13  
34 KČ 0 0,00 29 0,10 186 0,12 2 434 0,16  
35 NO 2 0,44 23 0,08 118 0,07 1 242 0,08  
36 ČSNS 0 0,00 4 0,01 45 0,03 502 0,03  
37 OKS 3 0,66 47 0,17 269 0,18 3 481 0,22  
38 VV 2 0,44 129 0,46 593 0,39 6 988 0,46  
39 2011 1 0,22 25 0,09 122 0,08 1 299 0,08  
 
 
Přehled o účasti dle územněsprávních celků  
 

 
Ukazatel  

Obec 
Dětmarovice 

Okres 
Karviná 

Kraj 
Moravskoslezký 

Česká 
republika 

Voliči v seznamu 3.529 214.852 1,004.653 8,395.132 
Vydané obálky 458 27.842 150.690 1,528.250 
Volební účast v % 12,98 12,96 15,00 18,20 
Odevzdané obálky 458 27.828 150.582 1,527.367 
Platné hlasy 453 27.575 149.342 1,515.492 
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Seznam kandidujících stran 
 

Číslo  Název strany Zkratka  
1 SNK Evropští demokraté SNK 
2 Koalice SP a NO! SP 
3 Klub angažovaných nestraníků KAN 
4 NE Bruselu - Národní demokracie NE 
5 Křesťanská demokratická unie - Čs. strana lidová KDU-ČSL 
6 Strana zdravého rozumu - NECHCEME EURO SZR 
7 Koalice TOP 09 a STAN TOP 09 
8 Liberálně ekologická strana LES 
9 LEV 21 - Národní socialisté LEV 

10 Komunistická strana Čech a Moravy KSČM 
11 evropani.cz EV 
12 REPUBL.STRANA ČECH, MORAVY A SLEZSKA RS 
13 Fair play - HNPD FP 
14 Česká strana sociálně demokratická ČSSD 
16 ANO 2011 ANO 
17 „Strana rovných příležitostí“ SRP 
18 Moravané MOR 
19 Česká strana regionů ČSR 
20 Občanská demokratická strana ODS 
21 VIZE 2014 VIZE 
22 Úsvit přímé demokracie Tomio Okamury Úsvit 
23 Strana zelených SZ 
24 Strana svobodných občanů SSO 
25 Romská demokratická strana RDS 
26 Komunistická strana Československa KSČ 
27 Volte Pravý Blok www.cibulka.net VPB 
28 ANTIBURSÍK - STOP EKOTERORU! ANTI 
29 Koalice DSSS a SPE DSSS 
30 HNUTÍ SOCIÁLNĚ SLABÝCH HSS 
31 Republika REP 
32 Česká pirátská strana ČPS 
33 Česká Suverenita ČS 
34 Koruna Česká (monarchistická strana) KČ 
35 Aktiv nezávislých občanů NO 
36 Česká strana národně sociální ČSNS 
37 Občanská konzervativní strana OKS 
38 Věci veřejné VV 
39 OBČANÉ 2011 2011 
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V o l b y  d o  S e n á t u   
 

První kolo voleb do Senátu Parlamentu ČR se konalo ve dnech  10. a 11.10.2014 (ve 
stejný den jako volby do zastupitelstev obcí).  
Na prvním místě se umístil MUDr. Radek Sušil, který dostal 35,73 % a ve druhém kole 
se utkal s MUDr. Gebauerem (21,55 %). 
Druhé kolo proběhlo o týden později, 17. a 18.10.2014. Účast ve druhém kole byla v 
našem volebním obvodu mizerná, nejhorší z celé republiky. Je vidět, že občané tyto 
volby do senátu téměř zcela ignorují.  
 
Výsledky prvního kola voleb do Senátu byly v naší obci následující: 
 

 
Kandidát 

 
Strana 

Dělnický 
dům 

 
Koukolná 

 
Zálesí 

 
Olmovec 

 
Celkem 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Bernatík Wer-
ner, Ing. Ph.D. 

ODS 36 6,80 35 9,11 16 9,63 8 5,63 95 7,78 

Szkandera Vla-
dislav, Mgr. 

KDU-
ČSL 

42 7,93 22 5,72 14 8,43 12 8,45 90 7,37 

Sušil Radek, 
MUDr. 

ČSSD 177 33,45 110 28,64 51 30,72 27 19,01 365 29,89 

Gallik Tomaš 
 

KSČM 122 23,06 87 22,65 43 25,90 43 30,28 295 24,16 

Lukaštíková  
Česlava, Ing. 

NEZ 54 10,20 41 10,67 17 10,24 14 9,85 126 10,31 

Gebauer  
Martin, MUDr. 

ANO 
2011 

98 18,52 89 23,17 25 15,06 38 26,76 250 20,47 
 

Zapsaných voličů 1 511 1 093 413 504 3 521 
Vydaných obálek 553 476 189 145 1 363 
Odevzdaných obálek 545 431 183 145 1 304 
Platných hlasů 529 384 166 142 1 221 
% platných hlasů 97,06 89,10 90,71 97,93 93,63 
Volební účast 36,60 43,55 45,76 28,77 38,71 
 
Výsledky druhého kola voleb do Senátu byly v naší obci následující: 
 

 
Kandidát 

 
Strana 

Dělnický 
dům 

 
Koukolná 

 
Zálesí 

 
Olmovec 

 
Celkem 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Sušil Radek, 
MUDr. 

ČSSD 93 70,45 56 51,37 20 58,82 28 59,57 197 61,18 

Gebauer  
Martin, MUDr. 

ANO 
2011 39 29,54 53 48,62 14 41,17 19 40,42 125 38,81 

 

Zapsaných voličů 1 507 1 097 411 504 3 519 
Vydaných obálek 132 110 35 47 324 
Odevzdaných obálek 132 110 35 47 324 
Platných hlasů 132 109 34 47 322 
% platných hlasů 100,00 99,09 97,14 100,00 99,38 
Volební účast 8,76 10,03 8,52 9,33 9,21 
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Celkové výsledky za okres – volební okrsek č. 75 (Karviná): 
 

 
Kandidát 

Volební 
strana 

Počet 
hlasů 

 
% 

Počet 
hlasů 

 
% 

 1. kolo 2. kolo 
Bernatík Werner, Ing. Ph.D. ODS 1 260 5,29  
Szkandera Vladislav, Mgr. KDU-ČSL 2 085 8,76  
Sušil Radek, MUDr. ČSSD 8 503 35,73 6 066 62,63 
Gallik Tomaš KSČM 4 647 19,53  
Lukaštíková Česlava, Ing. NEZ 2 170 9,11  
Gebauer Martin, MUDr. ANO 2011 5 129 21,55 3 618 37,36 
 

Zapsaných voličů 93 363 93 272 
Vydaných obálek 25 156 9 743 
Odevzdaných obálek 24 705 9 740 
Platných hlasů 23 794 9 684 
% platných hlasů 96,31 99,43 
Volební účast 26,94 10,45 

 
 
Z  j e d n á n í  z a s t u p i t e l s t v a  o b c e 
 
24. zasedání ZO dne 19.3.2014 

vzalo na vědomí: 
� informaci zástupce OKD a.s. o aktuálním stavu hornické činnosti  
� výroční zprávu o stavu bezpečnosti za rok 2013 předloženou vedoucím obvodního 

oddělení Policie ČR 
schválilo: 

� přípravu využití služby SENIORTAXI v obci 
uložilo: 

� starostovi obce zahájit přípravu obou projektů kanalizace k opětovnému přihlášení 
na dotační titul a v případě vyhlášení dotace podat žádost o její poskytnutí. Do doby 
příslibu dotace stavba nebude zahájena. V souvislosti s tím 
uložilo: 

� starostovi obce zahájit projekční přípravu 2. etapy kanalizace ZŠ + Šlog 
uložilo: 

� starostovi obce zajistit studii potřebnosti rozšíření sociálních služeb v obci 
 
25. zasedání ZO dne 18.6.2014 

projednalo: 
� zprávu o činnosti výjezdové jednotky SDH za rok 2013 

stanovilo: 
� dle zákona o obcích pro volební období 2014 - 2018 patnáctičlenné zastupitelstvo 

obce 
schválilo: 

� přípravu úvodního projektu  -  rozhodovací studie -  pro novou budovu pobytového 
zařízení pro seniory. Návrh provedení stavby a její umístění bude následně 
posouzeno zastupitelstvem obce dle termínu vyhotovení úvodního projektu 
vybralo: 

� pro umístění stavby alternativu využití plochy jižně se svažujících pozemků pod 
Něbrojovou kaplí, které jsou nabízeny rodinou Bednarčíků. Rozloha stavebního 
pozemku bude minimálně 30 arů 
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26. zasedání ZO dne 17.9.2014 
projednalo: 

� stanovisko obce k posouzení vlivu záměru „Pokračování hornické činnosti OKD 
a.s.  Dolu Karviná na závodě ČSA v období 2015- 2023“ na životní prostředí 
vzalo na vědomí: 

� postup ke schválení nového územního plánu obce  
 
 
V o l b y  d o  z a s t u p i t e l s t v a  o b c e 
 
Konaly se v pátek 10. října 2014 od 14 do 22 hodin a v sobotu 11. října 2014 od 8 do 14 
hodin ve čtyřech volebních místnostech: 

o okrsek č. 1 v sále Dělnického domu 
o okrsek č. 2 v mateřské škole v Koukolné 
o okrsek č. 3 v restauraci „Rumcajs“ na Zálesí 
o okrsek č. 4 v restauraci „Libuše“ na Olmovci  

 
Právo volit má občan České republiky, který alespoň druhý den voleb dosáhl věku 18 
let. Každý volič musí ve volební místnosti prokázat svou totožnost a státní občanství 
České republiky platným občanským průkazem nebo platným cestovním pasem. 
Hlasovací lístky byly voličům doručeny poštou nejpozději 3 dny před konáním voleb. 
V den voleb mohl volič obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti. 
 
Předvolební boj 
Do zastupitelstva obce letos proběhl na naše zdejší poměry větší mediální předvolební 
boj. Kromě inzerce v místním Dětmarovickém okénku si kandidující strany pořídily 
další tiskoviny, které doručovaly do každé domácnosti.  
Starosta obce založil po dlouhých rozepřích se stranou ČSSD nové bezpartijní uskupení 
„PRO - Přátele rozvoje obce“. Vydal brožurku, ve které zveřejnil podstatnou část 
investičních i neinvestičních akcí, které se za 4 
roky jeho starostování uskutečnily.  
ČSSD vydala svůj volební program dokonce 
ve veršované podobě a nově si zavedla 
facebookový profil.  
Ten již zdejší ODS má delší dobu, takže své 
kandidáty a volební program pověsila i zde. 
Facebook si založil samostatně i jejich 
kandidát na starostu Ing. Martin Pasz - politik, 
který na nás hleděl i z obrovských poutačů, 
které byly rozmístěny po celé obci - na zdech a 
plotech. …a málem bych zapomněla: Pan Pasz poslal svůj portrét včetně průpisky do 
každé domácnosti! Myslím si, že peníze, které vydal na tuto kampaň, by se daly 
zužitkovat zcela jinak a efektivněji. A všeho moc škodí! 
ODS rovněž uspořádala předvolební akci v sále Dělnického domu, kde jim hrála místní 
kapela Dobří sousedi. 
Ostatní kandidující stran měly předvolební kampaň mnohem skromnější. 
 
Kandidující strany: 
Stejně jako v roce 2010 kandidovalo do zastupitelstva obce celkem 6 stran a uskupení. 
S tím rozdílem, že se zde již neobjevili „Piráti“, ale vzniklo „PRO“.  

Poutač s lídrem ODS Ing. M. Paszem 
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Hranice pro změnu pořadí kandidáta: 149,6 
 
Č. 1 - KDU-ČSL 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Bednár Ivo, Ing. Ph.D. 72 7,56 37 5,92 23 7,64 18 10,58 150 7,32 2 
Mana Jaroslav 57 5,98 34 5,44 25 8,30 13 7,64 129 6,30 4 
Jendryščík Lumír, 
Ing. MBA 

172 18,06 134 21,47 45 14,95 23 13,52 374 18,27 1 

Wojnarová Dagmar 47 4,93 32 5,12 16 5,31 10 5,88 105 5,12 5 
Stronček Miroslav 64 6,72 36 5,76 19 6,31 9 5,29 128 6,25 6 
Ovesná Irena 49 5,14 30 4,80 20 6,64 8 4,70 107 5,22 7 
Wojnar Richard 46 4,83 27 4,32 16 5,31 8 4,70 97 4,73 8 
Fialková Jiřina 57 5,98 36 5,76 20 6,64 14 8,23 127 6,20 9 
Kostelníková Zdeňka 46 4,83 34 5,44 17 5,64 8 4,70 105 5,12 10 
Manová Alena 38 3,99 29 4,64 17 5,64 11 6,47 95 4,64 11 
Ovesný Petr 43 4,51 30 4,80 19 6,31 7 4,11 99 4,83 12 
Vichrová Jiřina 84 8,82 40 6,41 15 4,98 11 6,47 150 7,32 3 
Siuda Martin 48 5,04 53 8,49 15 4,98 11 6,47 127 6,20 13 
Grimová Vlasta 40 4,20 27 4,32 14 4,65 8 4,70 89 4,34 14 
Kubátková Jana 89 9,34 45 7,21 20 6,64 11 6,47 165 8,06 1 
Celkem 952  624  301  170  2 047   

 
Hranice pro změnu pořadí kandidáta::  291,5 

 
Č. 2 - KSČM 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Šnapková Dagmar 177 10,72 97 10,04 63 7,90 37 6,45 374 9,38 1 
Wowra Miroslav 117 7,09 67 6,93 54 6,77 40 6,98 278 6,97 3 
Kubátko Vladislav 111 6,72 71 7,34 61 7,65 39 6,80 282 7,07 1 
Kiková Anna, Mgr. 124 7,51 75 7,76 56 7,02 43 7,50 298 7,47 2 
Vašut Rostislav 120 7,27 71 7,34 53 6,64 42 7,32 286 7,17 2 
Klozová Věra 120 7,27 73 7,55 57 7,15 41 7,15 291 7,30 3 
Kubánek Miroslav 106 6,42 63 6,52 53 6,64 39 6,80 261 6,54 4 
Tomica Alois 108 6,54 57 5,90 54 6,77 40 6,98 259 6,49 5 
Videnková Pavla 94 5,69 71 7,34 50 6,27 36 6,28 251 6,29 6 
Müller Martin 109 6,60 61 6,31 56 7,02 41 7,15 267 6,69 7 
Krůl Jiří 98 5,93 55 5,69 47 5,89 37 6,45 237 5,94 8 
Kaděra Václav, Ing. 103 6,24 63 6,52 51 6,39 34 5,93 251 6,29 9 
Dadok Albert 93 5,63 57 5,90 49 6,14 34 5,93 233 5,84 10 
Tomčík Valter 84 5,09 43 4,45 48 6,02 36 6,28 211 5,29 11 
Malchar Bedřich 86 5,21 42 4,34 45 5,64 34 5,93 207 5,19 12 
Celkem 1 650  966  797  573  3 986   

 
Hranice pro změnu pořadí kandidáta: :  389,4 

 
Č. 3 - PRO 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Rosman Ladislav, Ing. 207 9,92 249 10,28 29 10,03 42 8,00 527 9,90 1 
Svrčina Marek, Ing. 179 8,58 190 7,84 22 7,61 42 8,00 433 8,13 2 
Badurová Kamila, Ing. 159 7,62 176 7,26 22 7,61 39 7,42 396 7,44 3 
Dobrovolný Karel, Ing. 149 7,14 167 6,89 22 7,61 39 7,42 377 7,08 4 
Kepenyesová Šárka, 
Bc. 

136 6,52 168 6,93 20 6,92 39 7,42 363 6,82 5 

Foltýn Stanislav,  
Ing. CSc. 

130 6,23 184 7,59 19 6,57 32 6,09 365 6,85 1 

Sznapková Alena 135 6,47 161 6,64 19 6,57 30 5,71 345 6,48 2 
Krůlová Miluše 148 7,09 173 7,14 21 7,26 35 6,66 377 7,08 3 
Sznapka Jiří 129 6,18 158 6,52 20 6,92 29 5,52 336 6,31 4 
Szwarc Bronislav 125 5,99 163 6,72 17 5,88 29 5,52 334 6,27 5 
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Mrázek Milan, MUDr. 126 6,04 145 5,98 17 5,88 40 7,61 328 6,16 6 
Rutka Ladislav 118 5,65 135 5,57 16 5,53 32 6,09 301 5,65 7 
Przeczková Viera, 
PaedDr. 

133 6,37 125 5,16 16 5,53 33 6,28 307 5,76 8 

Langrová Marie, MUDr. 113 5,41 117 4,83 15 5,19 32 6,09 277 5,20 9 
Langer Vítězslav, Ing. 98 4,70 111 4,58 14 4,84 32 6,09 255 4,79 10 
Celkem 2 085  2 422  289  525  5 321   

 
Hranice pro změnu pořadí kandidáta:  226,6 

 
Č. 4 - ČSSD 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Formandlová Jana 144 8,81 70 9,92 31 6,78 27 8,91 272 8,77 1 
Szuścik Miroslav 130 7,95 55 7,80 30 6,56 21 6,93 236 7,61 2 
Kilianyová Jindřiška 114 6,97 53 7,51 31 6,78 25 8,25 223 7,19 3 
Sobik Pavel 114 6,97 42 5,95 34 7,43 20 6,60 210 6,77 4 
Woznica Václav 138 8,44 59 8,36 34 7,43 22 7,26 253 8,16 1 
Tomčík Josef 143 8,75 57 8,08 35 7,65 21 6,93 256 8,26 2 
Formandl Jiří, Bc. 103 6,30 43 6,09 31 6,78 20 6,60 197 6,35 5 
Szuścik Michal, DiS. 101 6,18 49 6,95 32 7,00 23 7,59 205 6,61 6 
Brdíčko Martin 113 6,91 48 6,80 33 7,22 20 6,60 214 6,90 7 
Vincent Ján, DiS. 91 5,56 42 5,95 29 6,34 19 6,27 181 5,84 8 
Maslaňaková Lívia, 
Mgr. Bc. 

94 5,75 41 5,81 32 7,00 26 8,58 193 6,22 9 

Kotas Milan 93 5,69 37 5,24 30 6,56 15 4,95 175 5,64 10 
Kryska Drahomír, Ing. 91 5,56 39 5,53 30 6,56 16 5,28 176 5,67 11 
Poledník Ladislav 89 5,44 36 5,10 25 5,47 14 4,62 164 5,29 12 
Babisz Vladislav 76 4,65 34 4,82 20 4,37 14 4,62 144 4,64 13 
Celkem 1 634  705  457  303  3 099   

 
Hranice pro změnu pořadí kandidáta: 250,8 

 
Č. 5 - Nezávislí 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Stáňa Libor, Mgr. 168 12,74 158 10,91 31 12,50 37 8,85 394 11,48 1 
Kozel Miroslav, Ing. 118 8,95 151 10,42 23 9,27 29 6,93 321 9,35 3 
Kaděrová Michaela, 
Mgr. 

146 11,07 126 8,70 21 8,46 32 7,65 325 9,46 2 

Krůl Martin, Ing. 109 8,27 125 8,63 24 9,67 29 6,93 287 8,36 1 
Menšík Ondřej, Ing. 73 5,53 87 6,00 13 5,24 27 6,45 200 5,82 2 
Tannhäuser Libor, 
Ing. 

80 6,06 105 7,25 12 4,83 31 7,41 228 6,64 3 

Marcalíková Radka 76 5,76 89 6,14 17 6,85 28 6,69 210 6,11 4 
Hanusek Rostislav 97 7,35 95 6,56 18 7,25 30 7,17 240 6,99 5 
Polách Aleš, MUDr. 83 6,29 80 5,52 14 5,64 31 7,41 208 6,06 6 
Madej Petr 62 4,70 93 6,42 14 5,64 22 5,26 191 5,56 7 
Zaremba Kamil 78 5,91 77 5,31 16 6,45 26 6,22 197 5,74 8 
Bartečková Libuše 55 4,17 65 4,48 12 4,83 27 6,45 159 4,63 9 
Kubík Miroslav 48 3,64 59 4,07 11 4,43 20 4,78 138 4,02 10 
Valicová Tatiana, 
MUDr. 

82 6,22 79 5,45 13 5,24 29 6,93 203 5,91 11 

Wilczek Robert 43 3,26 59 4,07 9 3,62 20 4,78 131 3,81 12 
Celkem 1 318  1 448  248  418  3 432   

 
Hranice pro změnu pořadí kandidáta: 147,4 

 
Č. 6 - ODS 

Okrsek  Obec  
celkem 

 
Pořadí 

 
Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
Pasz Martin, Ing. 75 9,41 59 12,21 38 7,93 19 7,45 191 9,48 1 
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Zelková Jarmila, Mgr. 52 6,52 33 6,83 34 7,09 17 6,66 136 6,75 3 
Totková Kolderová 
Sylva, JUDr. 

62 7,77 38 7,86 38 7,93 19 7,45 157 7,79 2 

Mynář Leonard, Ing. 92 11,54 46 9,52 40 8,35 17 6,66 195 9,68 1 
Karas Petr, Mgr. 52 6,52 31 6,41 32 6,68 15 5,88 130 6,45 4 
Zelek Pavel, Ing. 55 6,90 28 5,79 34 7,09 20 7,84 137 6,80 5 
Korman Petr, Ing. 52 6,52 28 5,79 30 6,26 15 5,88 125 6,20 6 
Franek Alan, Ing. 42 5,26 28 5,79 31 6,47 23 9,01 124 6,15 7 
Mazurková Monika, 
Ing. 

56 7,02 33 6,83 31 6,47 20 7,84 140 6,95 8 

Kopel Petr 46 5,77 28 5,79 28 5,84 16 6,27 118 5,85 9 
Vodák Patrik 37 4,64 23 4,76 26 5,42 15 5,88 101 5,01 10 
Mazurek Jaromír 50 6,27 26 5,38 33 6,88 15 5,88 124 6,15 11 
Lejsal Tomáš, Ing. 45 5,64 25 5,17 28 5,84 16 6,27 114 5,66 12 
Jendryščík Richard 45 5,64 22 4,55 27 5,63 15 5,88 109 5,41 13 
Vagner Marek 36 4,51 35 7,24 29 6,05 13 5,09 113 5,61 14 
Celkem 797  483  479  255  2 014   

 
Výsledky za obec dle okrsků 
 

 Okrsek  Obec  
celkem 

 
 
Mandátů 

Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 
hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 

1-KDU-ČSL 952 11,28 624 9,39 301 11,71 170 7,58 2 047 10,29 1 
2-KSČM 1 650 19,56 966 14,53 797 31,00 573 25,53 3 986 20,03 3 
3-PRO 2 085 24,72 2 422 36,43 289 11,24 525 23,40 5 321 26,74 5 
4-ČSSD 1 634 19,37 705 10,60 457 17,78 303 13,50 3 099 15,57 2 
5-Nezávislí 1 318 15,62 1 448 21,78 248 9,65 418 18,63 3 432 17,25 3 
6-ODS 797 9,45 483 7,27 479 18,63 255 11,36 2 014 10,12 1 
Celkem  8.436  6.648  2.571  2.244  19.899 100,00 15 

 

Voličů 1 513 

 

1 094 

 

413  504 

 

3 524 

 
Obálky vydané 637 492 189 158 1 476 
Obálky odevzdané 637 491 188 158 1 474 
Platné hlasy 8.436 6.648 2.571 2.244 19.899 
Účast v % 42,10 44,97 45,76 31,35 41,88 

 
Nově zvoleni členové zastupitelstva obce 
 

Strana Příjmení, jméno  Dělnický Koukolná  Zálesí Olmovec Celkem 

KDU 
Jendryščík Lumír,  
Ing. MBA 

172 134 45 23 374 

KSČM 
Šnapková Dagmar 177 97 63 37 374 
Kiková Anna, Mgr. 124 75 56 43 298 
Wowra Miroslav 117 67 54 40 278 

PRO 

Rosman Ladislav, Ing. 207 249 29 42 527 
Svrčina Marek, Ing. 179 190 22 42 433 
Badurová Kamila, Ing. 159 176 22 39 396 
Dobrovolný Karel, Ing. 149 167 22 39 377 
Kepenyesová Šárka, Bc. 136 168 20 39 363 

ČSSD 
Formandlová Jana 144 70 31 27 272 
Tomčík Josef 143 57 35 21 256 

Nezávislí 
Stáňa Libor, Mgr. 168 158 31 37 394 
Kaděrová Michaela, Mgr. 146 126 21 32 325 
Kozel Miroslav, Ing. 118 151 23 29 321 

ODS Mynář Leonard, Ing. 92 46 40 17 195 
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Z j e d n á n í  n o v é h o  z a s t u p i t e l s t v a  o b c e 
 
Ustavující zasedání ZO dne 5.11.2014 

stanovilo: 
� podle zákona o obcích pětičlennou radu obce 
� dvě funkce místostarostů obce 

určilo: 
� jako funkci, pro kterou bude člen zastupitelstva obce uvolněn, funkci starosty obce 

zvolilo: 
� starostou obce pana Ing. Ladislava Rosmana 
� prvním místostarostou obce pana Mgr. Libora Stáňu 
� druhým místostarostou obce pana Ing. Marka Svrčinu 
� členy rady obce paní Dagmar Šnapkovou a pana Ing. Leonarda Mynáře 

zřídilo: 
� podle zákona o obcích finanční výbor, jehož počet členů bude schválen na dalším 

zasedání zastupitelstva obce 
zvolilo: 

� předsedou finančního výboru pana Ing. Miroslava Kozla 
zřídilo: 

� podle zákona o obcích kontrolní výbor, jehož počet členů bude schválen na dalším 
zasedání zastupitelstva obce 
zvolilo: 

� předsedou kontrolního výboru paní Mgr. Michaelu Kaděrovou 
pověřilo: 

� v souladu se zákonem č. 301/2000 Sb. o matrikách, jménu a příjmení, ve znění 
pozdějších předpisů, jako oddávající Mgr. Libora Stáňu, Ing. Miroslava Kozla, 
Mgr. Michaelu Kaděrovou, Ing. Marka Svrčinu, Ing. Kamilu Badurovou a Ing. 
Leonarda Mynáře 

 
2. zasedání ZO dne 17.12.2014 

stanovilo: 
� sedm členů finančního výboru 

zvolilo: 
� členy finančního výboru 

stanovuje 
� sedm členů kontrolního výboru 

zvolilo: 
� členy kontrolního výboru 

zřídilo: 
� sedmičlenný výbor pro hornickou činnost 

zvolilo: 
� předsedou výboru pro hornickou činnost Ing. Kamilu Badurovou 
� členy výboru pro hornickou činnost 

schválilo: 
� poskytnutí odměny za výkon funkce neuvolněných členů zastupitelstva obce od 

1.1.2015 měsíčně takto: 
- místostarosta obce   5.000,- Kč 
- člen rady obce    2.500,- Kč (tj. 1.900,- Kč + 600,- Kč jako člen ZO) 
- předseda výboru, komise  2.100,- Kč (tj. 1.500,- Kč + 600,- Kč jako člen ZO) 
- člen výboru, komise  1.200,- Kč (tj.    600,- Kč + 600,- Kč jako člen ZO) 
- člen zastupitelstva obce     600,- Kč 
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� Ing. Ladislava Rosmana jako určeného člena zastupitelstva („určeného zastupitele“) 
pro činnosti spojené s pořizováním územně plánovací dokumentace obce na volební 
období 2014 –2018 

� plán práce Zastupitelstva obce pro rok 2015  
� uzavření kupní smlouvy o koupi pozemku (který je nabýván pro účely výstavby 

domova pro seniory) parc. č. 4391/3 - orná půda - v KÚ Dětmarovice o výměře 
4000 m2  s Ing. Jiřím a Ing. Zdeňkem Bednarčíkovými a Jiřinou Suchánkovou za 
dohodnutou kupní cenu 300,- Kč/m2.  Celková cena činí dle kupní smlouvy 
1,200.000,- Kč. Náklady spojené se zápisem do katastru nemovitostí ponese obec  

 

 
 
 
V ý b o r y  a  k o m i s e 
 
Finanční výbor 
Předseda:  
Ing. Miroslav Kozel 
Členové:  
Ing. Alan Franek 
Ing. Martin Krůl 
Miluše Krůlová 
Ing. Drahomír Kryska 
Jaroslav Mana 
Martin Műller 
 

Kontrolní výbor 
Předseda:  
Mgr. Michaela Kaděrová 
Členové:  
Petr Kopel 
Marcela Kubíčková 
Jaroslav Mana 
MUDr. Milan Mrázek 
Ladislav Rutka 
Miroslav Szuscik 

Výbor pro hornickou činnost 
Předseda:  
Ing. Kamila Badurová 
Členové: 
Ing. Ivo Bednár, Ph.D. 
Dušan Dostál 
Antonín Dzialo 
Jiřina Fialková 
Ing. Bc. Julie Janáková 
Ing. Ladislav Rosman                    
Bronislav Szwarc  
Miroslav Wowra              

Komise životního prostředí  
Předseda:  
Ing. Karel Dobrovolný 
Členové:  
Ing. Kamila Badurová 
Taťána Čempelová 
Mgr. Martin Duda 
Jarmila Popiolková 
PaedDr. Věra Przeczková 
Josef Tomčík 
----------------- 
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Sociální komise  
Předseda: 
Miluše Krůlová 
Členové: 
Iveta Bončková 
Jana Krůlová 
Jana Kubatková 
Marcela Lewková 
Halina Marcalíková 
Drahomíra Nogová 
Renata Švedová 
Ilona Uhrová 
Mgr. Jarmila Zelková 
------------ 
---------- 

Komise pro občanské záležitosti 
Předseda:  
Dagmar Šnapková 
Členové:  
Bohumír Balon 
Taťána Čempelová       
Zdeňka Foltynová 
Zdeňka Galušková 
Věra Klozová 
Liduše Maroščíková 
Anna Pavlíková 
Eva Szyroká 
Dáša Valicová 
Ludmila Videnková 
Anna Woznicová 

 
Povodňová komise 
Předseda:  
Ing. Ladislav Rosman 
Členové:  
Mgr. Libor Stáňa 
Ing. Marek Svrčina 

Jarmila Popiolková 
Rostislav Hanusek 
Hubert Filip 
Vítězslav Josiek 
Ladislav Rutka 

 
 
Z  č i n n o s t i  p o l i t i c k ý c h  s t r a n  
 
Takto vidí obec naše děti 
Místní organizace ČSSD Dětmarovice vyhlásila pro děti do 15 let výtvarnou soutěž na 
téma „Takovou obec chceme“.  
Soutěžilo se ve třech kategoriích dle věku účastníků. V předložených mistrovských 
dílech bylo vidět, že strach ani opatrnost v rukou malých i větších malířů opravdu nebyl. 
Jejich vidění změn v obci bylo hodně odvážné a svými díly vzkazují, že jim v obci 
chybí ZOO, Aquapark, vodní nádrž, lyžařský vlek, o Vánocích umělé kluziště a 
prostřednictvím své malby sdělili ještě mnoho dalších přání.   
Mladí výtvarníci si za svou snahu a nápady odnesli poděkování a také poukázky na 
volný nákup hraček pro menší děti a sportovních potřeb u těch větších, každou 
v hodnotě 500,- Kč. Nejoriginálnější kresba celkového vítěze byla odměněna 
poukázkou navíc. 
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ZZee  žžii vvoottaa  oobbccee    
 

 
 
 

 
 
 
 

P r o g r a m  r o z v o j e  o b c e  v  o b l a s t i  i n v e s t i c 
( I n v e s t i čn í  a k c e  v  r o c e  2 0 1 4 ) 
 
Stroje a zařízení:  
- server pro OÚ 150.000,- Kč 149.000,- Kč 
- telefonní ústředna pro OÚ 105.000,- Kč 92.000,- Kč 
- klimatizace ve zdravotním středisku v čp. 900 240.000,- Kč 186.000,- Kč 
- venkovní fitness u odpočinkové plochy u SK 60.000,- Kč 60.000,- Kč  
- venkovní fitness u odpočinkové plochy v Koukolné 70.000,- Kč 70.000,- Kč 
Celkem stroje a zařízení 625.000,- Kč 557.000,- Kč 
 
Umělecká díla: 
- malovaná mapa u kaple na Něbrojově kopci 0,- Kč 38.000,- Kč  
Celkem umělecká díla 0,- Kč 38.000,- Kč  
 
Stavby: 
- odkanalizování lokality Šlog a ZŠ 4,000.000,- Kč 0,- Kč    
- zateplení budovy DPS čp. 670)*  2,200.000,- Kč 3,011.000,- Kč 
- rekonstrukce sesterny DPS čp. 670 0,- Kč 185.000,- Kč  
- inteligentní semafory u Děl. domu a v Koukolné)*  1,700.000,- Kč 1,081.000,- Kč 
- zateplení hasičské zbrojnice 600.000,- Kč 614.000,- Kč 
- zateplení sálu Motorestu v Koukolné 250.000,- Kč 234.000,- Kč 
- sjezd a parkoviště u Motorestu v Koukolné 0,- Kč 1,055.000,- Kč 
- solární ohřev vody na budově SK 200.000,- Kč 242.000,- Kč 
- rekonstrukce sociálního zařízení v budově Děl. dům)1 900.000,- Kč 801.000,- Kč 
- zábradlí podél chodníku parc. č. 2690/1 50.000,- Kč 70.000,- Kč 
Celkem stavby 9,900.000,- Kč 7,293.000,- Kč 
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Projekty: 
- chodníky 31.000,- Kč 0,- Kč 
- komunikace - MK Dolek 122.000,- Kč 0,- Kč 
- odvodnění pozemku za Hastrmankou 32.000,- Kč 0,- Kč 
- zpevnění břehu potoka Glembovec 140.000,- Kč 5.000,- Kč 
- solární ohřev na budově SK 5.000,- Kč 0,- Kč 
- rozšíření místního hřbitova 60.000,- Kč 28.000,- Kč 
- územní plán 50.000,- Kč 105.000,- Kč 
- venkovní fitness 5.000,- Kč 5.000,- Kč  
- zábradlí u chodníku 10.000,- Kč 6.000,- Kč 
- odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 0,- Kč 63.000,- Kč 
- studie - domov pro seniory 0,- Kč 59.000,- Kč  
Celkem projekty 455.000,- Kč 271.000,- Kč 
 
Výkup pozemků:       
- komunikace  100.000,- Kč 0,- Kč 
- pozemek pro Domov pro seniory 0,- Kč 0,- Kč 
Celkem výkupy 100.000,- Kč 0,- Kč  
  
Služby: 
Zpracování žádostí o dotaci:  
- odkanalizování lokality Šlog + ZŠ  150.000,- Kč 0,- Kč 
- zateplení DPS čp. 670 0,- Kč 74.000,- Kč 
- inteligentní semafory 0,- Kč 95.000,- Kč 
Provedení administrace pro poskytnuté dotace: 
- odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 70.000,- Kč 0,- Kč 
- sběrný dvůr 40.000,- Kč 3.000,- Kč 
Zpracování veřejných zakázek + výběrová řízení: 
- odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 70.000,- Kč 0,- Kč 
Stavební a autorský dozor, BOZP: 
- odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 120.000,- Kč 0,- Kč 
- zateplení DPS čp. 670 70.000,- Kč 70.000,- Kč 
- zateplení sálu v Koukolné + solární ohřev SK 30.000,- Kč 0,- Kč 
- zateplení hasičské zbrojnice 40.000,- Kč 9.000,- Kč 
- odstranění rod. domu čp. 166 (občan Adámek) 250.000,- Kč 0,- Kč 
Celkem služby 840.000,- Kč 251.000,- Kč 
 
Příspěvek PO ZŠ na investice 2,800.000,- Kč 2,112.000,- Kč 
 
Investiční výdaje celkem 14,720.000,- Kč 10,522.000,- Kč 
 

 
 

)* Takto označené položky jsou blíže popsány v dalších kapitolách. 
)1 Byly výměny stávající rozvody vodovodu a kanalizace v prostorách sociálního zařízení 
přiléhajícího k sálu, vyměněna otopná tělesa, upraveny rozvody elektro, vyměněny stávající 
obklady, dlažby a sanitární technika. 
 

Poznámka: 
V prvním sloupci jsou uvedeny částky z původního Programu rozvoje obce, který byl postupně 
doplňován. Ve druhém sloupci je skutečnost k 31.12.2014. 
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S c h v a l o v á n í  r o z p oč t u  
 
20. zasedání ZO dne 19.6.2013 

schválilo: 
� přípravu rozpočtu obce na rok 2014 dle varianty A – tj. návrh rozpočtu na běžný 

kalendářní rok 
 

23. zasedání ZO dne 18.12.2013 
schválilo: 

� schodkový rozpočet Obce Dětmarovice pro rok 2014 takto: 
- příjmy celkem po konsolidaci ve výši 46,571.000,- Kč  
- výdaje celkem po konsolidaci ve výši 54,671.000,- Kč  
- rozdíl příjmů a výdajů ve výši 8,100.000,- Kč je pokryt přebytkem hospodaření z roku 

2013 ve výši 8,100.000,- Kč 
� příspěvek z rozpočtu Obce Dětmarovice pro Základní a Mateřskou školu, příspěvkovou 

organizaci, na neinvestiční výdaje pro rok 2014 ve výši 4,015.000,- Kč s tím, že 260.000,- 
Kč je určeno na ostatní osobní výdaje  

� investiční příspěvek pro Základní a Mateřskou školu, p. o. ve výši 2,800.000,- Kč 
 

24. zasedání ZO dne 19.3.2014 
schválilo: 

� upravený schodkový rozpočet obce Dětmarovice k 19.3.2014 takto: 
- příjmy celkem po konsolidaci ve výši 46,278.000,- Kč  
- výdaje celkem po konsolidaci ve výši 64,778.000,- Kč  
- rozdíl příjmů a výdajů ve výši 18,500.000,- Kč je pokryt přebytkem hospodaření 

z roku 2013 ve výši 18,500.000,- Kč 
 

25. zasedání ZO dne 18.6.2014 
schválilo: 

� upravený schodkový rozpočet obce k 18.6.2014 takto: 
- příjmy celkem po konsolidaci ve výši 49,641.000,- Kč  
- výdaje celkem po konsolidaci ve výši 68,141.000,- Kč  
- rozdíl příjmů a výdajů ve výši 18,500.000,- Kč je pokryt přebytkem hospodaření 

z roku 2013 ve výši 18,500.000,- Kč 
 

26. zasedání ZO dne 17.9.2014 
schválilo: 

� upravený schodkový rozpočet obce k 17.9.2014 takto: 
- příjmy celkem po konsolidaci ve výši 50,648.000,- Kč  
- výdaje celkem po konsolidaci ve výši 69,148.000,- Kč  
- rozdíl příjmů a výdajů ve výši 18,500.000,- Kč je pokryt přebytkem hospodaření 

z roku 2013 ve výši 18,500.000,- Kč 
 

2. zasedání ZO dne 17.12.2014 
schválilo: 

� upravený schodkový rozpočet obce k 17.12.2014 takto: 
- příjmy celkem po konsolidaci ve výši 54,750.000,- Kč  
- výdaje celkem po konsolidaci ve výši 73,250.000,- Kč  
- rozdíl příjmů a výdajů ve výši 18,500.000,- Kč je pokryt přebytkem hospodaření z 

roku 2013 ve výši 18,500.000,- Kč 
 

4. zasedání ZO dne 18.3.2015 
schválilo: 

� celoroční hospodaření obce a závěrečný účet obce za rok 2014, včetně zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce za rok 2014, a to bez výhrad 

� v souladu dle zákona o obcích účetní závěrku obce sestavenou k rozvahovému dni 
31.12.2014 
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R o z p oče t  O b c e  Dě t m a r o v i c e  -  r o k  2 0 1 4 
 

PPŘŘÍÍ JJMM YY  
 

Ukazatel: 
SScchhvváálleennýý  
rroozzppooččeett  

PPllnněěnníí    
kk  3311..1122..22001144  

Daňové příjmy a poplatky celkem 41,595.000,- 50,453.000,- 
Daň z příjmu závislá činnost 7,800.000,- 8,642.000,- 
Daň z příjmu fyzických osob z podnikání 540.000,- 592.000,- 
Daň z příjmu fyzických osob z kap. výnosů 750.000,- 960.000,- 
Daň z příjmu právnických osob 7,300.000,- 9,182.000,- 
DPH 15,800.000,- 18,221.000,- 
Daň z příjmu právnických osob za obec 0,- 204.000,- 
Daň z nemovitostí  8,000.000,- 11,074.000,- 
Poplatek za odnětí půdy ZPF, za odnětí pozemků 5.000,- 1.000,- 
Poplatek za vypouštění odpadních vod 42.000,- 42.000,- 
Poplatek za komunální odpad 670.000,- 681.000,- 
Poplatek ze psů 100.000,- 98.000,- 
Poplatek za užívání veřejného prostranství 5.000,- 5.000,- 
Poplatek ze vstupného 3.000,- 7.000,- 
Odvod loterií kromě VHP 140.000,- 142.000,- 
Odvod z VHP 250.000,- 265.000,- 
Správní poplatky 190.000,- 337.000,- 

Vlastní příjmy  celkem 2,620.000,- 3,111.000,- 
Záležitosti těžkého průmyslu 3.000,- 3.000,- 
Pitná voda 25.000,- 26.000,- 
Činnosti knihovnické  20.000,- 21.000,- 
Záležitosti kultury a církví - příspěvek Nadace OKD 0,- 75.000,- 
Bytové hospodářství 186.000,- 187.000,- 
Nebytové hospodářství 920.000,- 877.000,- 
Pohřebnictví  40.000,- 97.000,- 
Komunální služby - pronájem pozemků 0,- 3.000,- 
Sběr a svoz komunálního odpadu (zpětný odběr, inzerce kalendář) 300.000,- 540.000,- 
Veřejná zeleň - dary OKD 0,- 60.000,- 
Ochrana životního prostředí 0,- 3.000,- 
Sociální služby - DPS, pečovatelky 890.000,- 873.000,- 
Místní správa - ostatní nedaňové příjmy 185.000,- 268.000,- 
Příjmy z úroků a finančního majetku 35.000,- 30.000,- 
Splátky půjček 16.000,- 14.000,- 
Ostatní příjmy z finančního vypořádání minulých let 0,- 33.000,- 
Ostatní činnost - neidentifikované příjmy 0,- 1.000,- 

Přijaté dotace celkem 1,874.000,- 5,397.000,- 
MSK - volby do Evropského parlamentu 0,- 225.000,- 
Státní vyrovnávací 1,791.000,- 1,803.000,- 
Úřad práce - VPP 0 503.000,- 
Ostatní investiční transfery - Comenius Regio 83.000,- 0,- 
Neinvestiční transfery od obcí 0,- 35.000,- 
Neinvestiční transfery od kraje - SDH 0,- 4.000,- 
Investiční transfery ze SFŽP 0,- 157.000,- 
Investiční transfery ze státního rozpočtu 0,- 2,670.000,- 

Převody z rozpočtových účtů 482.000,- 14,482.000,- 
PPŘŘÍÍ JJMM YY  ÚÚHHRRNNEEMM   46,571.000,- 73,443.000,- 
Přebytek roku 2013 88,,110000..000000,,--  -10,416.000,- 
PPŘŘÍÍ JJMM YY  CCEELL KK EEMM  5544,,667711..000000,,--    6633,,002277..000000,,--  
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xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx  

VVÝÝDDAAJJEE  

UUkkaazzaatteell ::  
SScchhvváálleennýý  
rroozzppooččeett  

PPllnněěnníí  
kk  3311..1122..22001144  

Neinvestiční výdaje celkem 39,951.000,- 52,506.000,- 
Doprava 5,892.000,- 8,404.000,- 
▪ místní komunikace  4,692.000,- 7,147.000,- 
▪ chodníky 300.000,- 301.000,- 
▪ dopravní obslužnost            900.000,- 956.000,- 
Vodní hospodářství  1,153.000,- 887.000,- 
▪ pitná voda 50.000,- 4.000,- 
▪ ČOV, kanalizace     878.000,- 765.000,- 
▪ drobné toky             225.000,- 118.000,- 
Školství     554.000,- 200.000,- 
▪ ZŠ a MŠ Dětmarovice 554.000,- 200.000,- 
Kultura  2,784.000,- 2,115.000,- 
▪ knihovna            653.000,- 500.000,- 
▪ Dělnický dům, Kronika obce 250.000,- 123.000,- 
▪ místní rozhlas  285.000,- 80.000,- 
▪ sdělovací prostředky - Okénko 91.000,- 124.000,- 
▪ ostatní kultura 1,505.000,- 1,288.000,- 
Komunální služby                         5,466.000,- 5,673.000,- 
▪ bytové hospodářství 45.000,- 43.000,- 
▪ nebytové prostory 976.000,- 1,075.000,- 
▪ veřejné osvětlení              1,350.000,- 1,321.000,- 
▪ hřbitov   184.000,- 173.000,- 
▪ komunální služby        2,911.000,- 3,061.000,- 
Životní prostředí   4,690.000,- 4,185.000,- 
▪ komunální odpad   4,353.000,- 3,595.000,- 
▪ monitoring půdy a podzemní vody 0,- 1.000,- 
▪ veřejná zeleň - VPP, provoz, opravy             337.000,- 589.000,- 
Odchyt psů 280.000,- 203.000,- 
Sociální věci 2,191.000,- 2,043.000,- 
Požární ochrana 378.000,- 394.000,- 
Zastupitelstva obcí 1,167.000,- 1,049.000,- 
Volby do zastupitelstva 0,- 173.000,- 
Volby do Evropského parlamentu 0,- 108.000,- 
Místní správa 7,813.000,- 7,465.000,- 
Finanční operace 35.000,- 39.000,- 
Ostatní finanční operace  50.000,- 77.000,- 
Nerozdělená rezerva 1,901.000,- 0,- 
Příspěvek ZŠ a MŠ na provoz 4,015.000,- 3,784.000,- 
Příspěvky společenským organizacím 1,100.000,- 1,215.000,- 
Převody vlastním fondům 482.000,- 14,482.000,- 
Ostatní transfery 0,- 10.000,- 

Investiční výdaje celkem  14,720.000,- 10,521.000,- 
▪ stroje a zařízení 625.000,- 557.000,- 
▪ umělecká díla 0,- 38.000,- 
▪ stavby 9,900.000,- 7,293.000,- 
▪ projekty 455.000,- 271.000,- 
▪ výkupy pozemků 100.000,- 0,- 
▪ služby 840.000,- 251.000,- 
▪ příspěvek PO ZŠ a MŠ na investice (hřiště) 2,800.000,- 2,111.000,- 

VVÝÝDDAAJJEE  CCEELL KK EEMM     5544,,667711..000000,,--  6633,,002277..000000,,--  
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Zá v ě r e čn ý  ú če t  o b c e  z a  r o k  2 0 1 4 
 
 Schválený 

rozpočet 
Upravený 
rozpočet 

Plnění 
k 31.12.2014 

Daňové příjmy 41,595.000,- 45,404.000,- 50,453.000,- 
Nedaňové příjmy 2,620.000,- 3,316.000,- 3,000.000,- 
Kapitálové příjmy 0,- 111.000,- 111.000,- 
Přijaté transfery  2,356.000,- 5,991.000,- 19,879.000,- 
Příjmy celkem 46,571.000,- 54,821.000,- 73,443.000,- 
Běžné výdaje 39,951.000,- 53,941.000,- 52,506.000,- 
Kapitálové výdaje 14,720.000,- 19,380.000,- 10,521.000,- 
Výdaje celkem 54,671.000,- 73,321.000,- 63,027.000,- 
Saldo: příjmy - výdaje -8,100.000,- -18,500.000,- 10,416.000,- 
Financování 8,100.000,- 18,500.000,- -10,416.000,- 
Splátky úvěrů 0,- 0,- 0,- 
Prostředky minulých let 8,100.000,- 18,500.000,- 0,- 
Financování celkem 8,100.000,- 18,500.000,- -10,416.000,- 

 
  
P ř í s pě v k y  o r g a n i z a c í m)* 
 
� Sportovní klub Dětmarovice - na činnost 550.000,- Kč 
� Sportovní klub Dětmarovice - na projekt 50.000,- Kč 
� TJ Sokol Dětmarovice 280.000,- Kč  
� Český kynologický svaz Dětmarovice - ZO č. 029 90.000,- Kč 
� Římskokatolická farnost Dětmarovice 40.000,- Kč 
� Český kynologický svaz Dětmarovice - ZO č. 088  10.000,- Kč 
� Sbor dobrovolných hasičů Dětmarovice 30.000,- Kč 
� Honební společenstvo Rovina Dětmarovice - na činnost 3.000,- Kč 
� Honební společenstvo Rovina Dětmarovice - na projekt 7.000,- Kč 
� Občanské sdružení myslivců Zátiší Dětmarovice 32.000,- Kč 
� Český svaz ochránců přírody Dětmarovice 13.000,- Kč 
� Český svaz včelařů Dětmarovice 15.000,- Kč 
� Český svaz chovatelů poštovních holubů Dětmarovice 5.000,- Kč 
� Český zahrádkářský svaz Dětmarovice - na činnost 13.000,- Kč 
� Český zahrádkářský svaz Dětmarovice - na projekt 8.896,- Kč 
� Občanské sdružení Občané za životní jistoty Dětmarovice 5.000,- Kč 
� Základní umělecká škola Rychvald 15.000,- Kč 
� Organizační výbor Gracia Orlová 3.000,- Kč 
� Slezská diakonie - středisko HOSANA Karviná 5.000,- Kč 
� Škola DUHA Orlová 8.000,- Kč 
� SONS OO Havířov - organizace nevidomých 4.000,- Kč 
� ROSKA Ostrava 1.500,- Kč 
� Záchranná stanice Bartošovice 1.000,- Kč 
� Občanské sdružení PROFIT 12 1.000,- Kč 
� Slezská diakonie - středisko EUNIKA Karviná 5.000,- Kč 
� Obvodní oddělení Policie ČR Dětmarovice 20.000,- Kč 

Příspěvky celkem  1,215.396,- Kč 
 

)* Částky nad 40 tisíc schválilo zastupitelstvo obce, částky nižší rada obce. 
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V  r á m c i  ú d r ž b y  a  o p r a v  p r o v e d e n o 
 
V letošním roce byly opraveny následující komunikace: 
- nový živičný povrch na místní komunikaci na Zálesí (od napojení na silnici I/67 po 

hranici s Orlovou) ve dvou úsecích v celkové délce 2500 metrů 
▪ první úsek (část bývalé Zarembovy cesty) od domu čp. 154 (p. Míčková u 

hlavní silnice) k čp. 882 (p. Keklak) 
▪ druhý úsek od čp. 948 (bývalý Kolder) k čp. 1172 na samou hranici 

s Orlovou (u tzv. Továrny) 
- plošná oprava povrchu místní komunikace na Olmovci v délce cca 750 m 
- nová dlažba na chodník před bytovkami čp. 1049 -1052  
- nový chodník na hřbitově od zadní brány podél plotu u farské stodoly 
 
Dále byly provedeny tyto práce: 
- výměna oken a dveří v kadeřnictví v čp. 900 
- výměna oken v budově čp. 1244 - smuteční síň  
 

   
Chodník u bytovek čp. 1049 - 1052 na začátku opravy a po opravě 

 
 
N a b í d k a  p e ně ž n í h o  d a r u  o b c i 
 
Dne 7. března 2014 se dostavil na obecní úřad Ing. Boleslav Sýkora, vdovec, narozen 
v roce 1925 v Dětmarovicích, současně bytem Karviná. Předtím jmenovaný žil přes 40 
let v Kanadě.  
Jmenovaný projevil zájem poskytnout obci peněžní dar ve výši cca 10 miliónů korun. 
Tato částka by měla být použita na stavbu objektu pro seniory, ve kterém by byl 
vyhrazen dvoupokojový byt sloužící výhradně pro ubytování dárce – tedy jeho. 
Jeho přáním bylo, aby se stavbou nového objektu bylo započato co nejdříve. 
Tato informace byla sdělena zastupitelům obce na 24. zasedání dne 19.3.2014. To vzalo 
na vědomí informaci starosty obce o nabídce daru Ing. Boleslava Sýkory určeného 
výhradně na stavbu objektu pro seniory a v souvislosti s tím uložilo starostovi obce 
pokračovat v jednáních o bližších smluvních podmínkách tohoto daru. 
Do konce roku probíhala jednání s Ing. Sýkorou i právníky. U notáře byla dokonce 
sepsána jeho závěť, ve které odkazuje obci nejen veškeré finanční prostředky, ale také 
veškerý movitý i nemovitý majetek. 
Na žádost obce bylo zpracováno Právní stanovisko k této a související problematice. Jak 
se ukázalo, jedná se o záležitost velmi komplikovanou a zapeklitou. Do konce roku 
nebylo nic vyřešeno ani rozhodnuto.  
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P r o je k t  C o m e n i u s  R e g i o 
 
V letošním roce se uskutečnily poslední akce tohoto projektu, který začal na podzim 
v roce 2012. 
 

Zájezd do polské Wisly 
V rámci projektu Comenius Regio se ve dnech 29. - 
30. března uskutečnilo partnerské setkání v Polsku. 
Polští partneři z Gminy Haźłach pro dětmarovické 
připravili prohlídku města Wisla a okolí. 
V sobotu ve 12 hodin přijela dětmarovická skupinka 
do Wisly. Následně se přemístili i s polskými partnery 
k lanovce, která je částečně vyvezla na horu 
Czantorya. K rozhledně si pak ještě nějaký ten 
kilometřík vyšlápli. Dostat se k vrcholu hory je 
snadnější z polské strany než z české. Na česko-polské 
hranici se všem naskytl krásný pohled na okolí. 
Následně všichni mohli obdivovat skokanské můstky 
Wisla Malinka, od kterých se dále přesunuli do galerie 
vynikajícího polského skokana na lyžích Adama 
Malysza. Sobotní den zakončili pěší prohlídkou města Wisla. 
V neděli si prohlédli letní sídlo polského prezidenta a jeho okolí. Počasí přálo a 
účastníci setkání ještě absolvovali druhý výstup, tentokrát na horu Równica. 
V odpoledních hodinách se pak vydali zpět do České republiky.  
Celá tato akce proběhla za krásné slunečného počasí a všichni si mohli tento sportovně - 
kulturní víkend užít.  
 

Poznání okolí Rožnova pod Radhoštěm 
Ve dnech 31.5. - 1.6.2014 se uskutečnilo druhé letošní partnerské setkání v rámci 
projektu Comenius Regio, tentokrát v České republice. Polští partneři gminy Haźłach 
spolu s partnery obce Dětmarovice poznávali okolí Rožnova. Krásnou prohlídku 
Štramberské trúby doprovázelo dopolední slunce. Součástí prohlídky Štramberka bylo 
sympozium uměleckých kovářů doplněné o historické hody. V odpoledních hodinách 
sice už počasí nepřálo, ale přesto mohli obdivovat Valašské muzeum v Rožnově pod 
Radhoštěm.  
V neděli uskutečnili výstup na Pustevny. Spatřili národní kulturní památku Libušín na 
Pustevnách, která dne 3.3.2014 lehla popelem. Pozvolna vystoupili k soše pohanského 
boha Radegasta. Partnerské setkání zakončili prohlídkou exponátů Technického muzea 
Tatra v Kopřivnici. Polské partnery velmi zaujala historie automobilismu v českých 
zemích, prohlídka modelů nejen ve skutečné velikosti a audiovizuální boxy.  
Setkání bylo velmi vydařené a všem zúčastněným se 
líbilo.    
 

Závěr projektu 
Setkání zástupců obce Dětmarovice a Gminy 
Haźłach v rámci ukončení projektu Comenius 
Regio se konalo v červenci 2014 v obci 
Dětmarovice. Cílem bylo vyhodnotit společné 
akce, které byly velmi úspěšné a v rámci 
Evropské unie přinesly přidané hodnoty.   
Účastníci se setkali v kanceláři starosty obce. Poté 
se přemístili do restaurace na Obecnině. 

Naši ve Wisle 

Starostové Dětmarovic a Haźłachu 
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P r o n á jm y  o b e c n í c h  b u d o v 
 
V některých obecních budovách nemá obec moc štěstí s pronajímanými prostorami.  
V letošním roce ukončili činnost někteří podnikatelé, a tak opět byly vypsány nabídky 
k pronájmům. O přidělení nájmu novým zájemcům pak vždy na základě písemných 
žádostí rozhoduje rada obce. V některých budovách se to střídá tak rychle, že člověk to 
nestačí ani zaregistrovat. 
Během letošního roku se uvolnily některé nebytové prostory v objektu čp. 320 v 1. patře 
budovy pošty, kde bývaly masáže. K novému pronájmu se přihlásil MUDr. Mrázek)*. 
Ke konci roku odstoupili od smluv další.  
A tak od 1.1.2015 budou v objektu čp. 320 opět nějací noví nájemníci, stejně jako v 
domě čp. 900 (stávající kadeřnictví) o výměře 78,30 m2. 

 
 

Zm ěn y  p r a c o v n í ků  n a  o b e c n í m  úř a d u  
 
31.1.2014 ukončila pracovní poměr a odešla do důchodu matrikářka Jana Krůlová. Na 
tomto úseku pracovala od 1.11.1989. 
Na její místo nastoupila Ing. Jana Střelcová, která doposud pracovala na sekretariátu. 
Na místo sekretářky byla přijata na základě veřejné výzvy nová pracovnice Ing. Renata 
Calabro. 
K další změně došlo na úseku finančním. Dosavadní účetní Bc. Věra Gruščíková 
podala výpověď, a tak bylo vyhlášeno další výběrové řízení (veřejná výzva), tentokrát 
na obsazení funkce ekonoma a účetní obce. Na toto místo pak byla přijata a novou 
účetní se od 1.9.2014 stala Ing. Radka Kozielová. 
 
 
P r o p a g a c e  o b c e   
 
Dětmarovické okénko  
Protože se obec stala plátcem DPH, začátkem roku 2014 se změnily ceny za reklamu. 
Doposud nejvyšší částka za 1 stranu formátu A4 byla 2.400,- Kč. 
Dne 18.12.2013 schválila rada obce zvýšení ceny o DPH, takže s účinností od 1.1.2014 
vstoupily v platnost následující ceny za reklamu: 

 1. skupina 2. skupina 3. skupina 4. skupina 
1 strana A4 2.904,- 2.614,- 2.323,- 2.033,- 
½ strany A4 1.452,- 1.307,- 1.162,- 1.016,- 
¼ strany A4 726,- 653,- 581,- 508,- 
Formáty < ¼ 726,-  653,- 581,- 508,- 

Skupiny zůstaly stejné, stejně jako způsob platby. 
Přestože ceny se zvýšily a jsme již dražší než některá okolní města, zájem za reklamu 
neopadl, ba naopak stále stoupá. Ale to je zřejmě celkově dáno dobou, ve které žijeme, 
kdy jsou reklamy plné noviny i jiné sdělovací prostředky. 
 

Dlouhé roky bylo nejobsáhlejším číslem v historii vůbec „Okénko“, které vyšlo 
v březnu 1992, kdy mělo 19 stran. Ale tento rekord jsme překonali číslem 137 
v červenci letošního roku s 24 stranami. 
Náklad se s léty postupně navyšoval, v roce 1987 jsme tiskli již 1.000 kusů, dnes 
vydáváme 1.400 ks.  
 

)* Viz kapitola Obyvatelstvo, péče obyvatelstvo na str. 63/14 tohoto dílu Kroniky obce. 
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Po volbách do zastupitelstva obce v letošním roce vstoupil v platnost ke dni 1.12. nový 
Statut redakční rady Dětmarovického okénka, který ustanovil, že redakční rada bude 
pouze pětičlenná. Předsedou RR zůstal JUDr. Jan Pochylý, redaktorem byla jmenována 
Dagmar Šnapková a dalšími (staronovými) členy redakční rady Alena Manová, Radka 
Marcalíková a zcela novým členem Michael Branny.  
 

Výdaje za zpravodaj, příjem za reklamu 
 

Rok 
 

Náklad  
 

Počet čísel 
Výdaje Příjem za 

reklamu Sazba a tisk Roznáška Celkem 
2011 1.350 ks 6 (č. 116 - 121) 76.340,- Kč 6.083,- Kč 82.423,- Kč 13.290,- Kč 
2012 1.350 ks 7 (č. 122 - 128)     

 v tom 1 volební (č. 126)     
2013 1.350 ks 6 (č. 129 - 134) 85.895,- Kč 6.620,- Kč 92.515,- Kč 33.660,- Kč 
2014 1.400 ks 7 (č. 135 - 141) 105.671,- Kč 7.664,- Kč 113.335,- Kč 58.008,- Kč 

   v tom 1 volební (č. 139) 14.191,- Kč 881,- Kč  15.072,- Kč 22.000,- Kč 
 
Znak obce na křižovatce pod Skotnicí 
Zařízení ve tvaru znaku obce vyrobil někdy v roce 2013 pan Miloslav Uher za celkové 
materiálové podpory firmy TRESTLES. Rotuje tam část znaku 
znázorňující turbínu místní elektrárny. Záměr byl, aby znak 
vyjadřoval dynamiku života a rozvoje v obci. Využit byl dlouhá 
léta rezivějící a opuštěný stojan - trojnožka na předmětném 
místě. Vlastní provedení tohoto „kola turbíny“ mělo svůj vývoj, 
neboť bylo nutné vyřešit pohon a převodovku tak, aby byly 
splněny náročné podmínky bezpečnosti provozu zařízení. 
Úvodní revize proběhla úspěšně 4.12.2013. 

 
Letecké snímkování obce  
Dne 26. července 2014 byla nafocena krásná kolekce cca 40 snímků z letadla. 
Nasnímala firma CBS (Creative Business Studio) Zlín.  
 
Nová pohlednice 
Po dlouhých 19 letech obec vydala 
poštovní pohlednici, když ta předešlá 
byla dána do oběhu v roce 1996.  
Hlavním motivem je jeden 
z leteckých pohledů firmy CBS, 
autorkou dvou maličkých vložených 
snímků je Dagmar Šnapková. 
Graficky zpracovaly Malované mapy, 
s.r.o., Zlín.   

 

Od té doby sice nějaké pohlednice vydány byly, ale jednalo se o pohlednice specifické, 
vydané jinými organizacemi: 
2004 – společná pohlednice)* Rychvaldu a Dětmarovic od neznámého vydavatele 
2005 – pohlednice Kynologického svazu 029 Dětmarovice – Koukolná  
2007 – 2 ks pohlednice vydal Český svaz včelařů Dětmarovice  

Tyto s výjimkou jednoho snímku (autor Jan Šostok) nafotila Dagmar Šnapková, 
která je rovněž autorkou grafického zpracování.  

 
)* Viz Kronika obce 2004, str. 37/04.  
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Pohlednice kynologů a včelařů 

 
Panoramatická mapa  
Nová pohledová panoramatická mapa byla umístěna na kopci u Něbrojovy kaple, pod 
vysílačem firmy Drakknet. Mapu vyrobila společnost Malované mapy, s.r.o., Zlín. Je na 
ní namalován pohled směrem k základní škole na obzoru s vrcholy Beskyd, které jsou 
za dobré viditelnosti odsud jasně patrné. 
S určováním beskydských vrcholů při přípravě výroby této panoramatické mapy 
pomáhali manželé Elen a Miloš Kijonkovi, za což jim patří poděkování.  

 
Originál panoramatické mapy 

 
Ručně malovaná mapa regionu Karvinsko 
V letošním roce také vydala společnost Malované mapy s.r.o. Zlín nákladem 5.000 ks 
ručně malovanou mapu regionu Karvinsko. Samozřejmě na ní nechybí naše obec i její 
krátké představení. 
 
Kalendář do každé rodiny na rok 2014 
Obcí vydávaný Kalendář do 
každé rodiny se u občanů těší 
velké oblibě. Mají po ruce 
pomocníka se spoustou 
užitečných informací. Určitě 
splňuje svůj účel. Kalendář 
dostávají občané koncem roku 
do každé rodiny zdarma.  
Jedná se ale o poměrně 
nákladnou akci. Proto se 
obecní úřad každoročně obrací na občany - podnikatele se žádostí o finanční výpomoc 
při jeho vydání. Jedná se o uvedení reklamy, kterou se ta či ona firma v obci výrazně 
zviditelní.  
Cena za reklamu zůstala nezměněna: 
� reklama velká  5.000,- Kč (rozměry 195 x 50 mm) 
� reklama malá   2.500,- Kč (rozměry   95 x 50 mm) 
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DDoopprr aavvaa  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
P ře c h o d y  p r o  c h o d c e  ř í z e n é  S S Z 
 

  
 
 
 

„Světelné signalizační zařízení (užívá se zkratka SSZ) je obvyklý odborný název pro 
soustavu zařízení určených k řízení provozu na pozemních komunikacích pomocí 
světelných signálů“ (semafory). 
Od pondělí 15.9.2014 se můžete setkat na silnici I/67 procházející obcí Dětmarovice se 
dvěma semafory. Tyto semafory jsou umístěny na přechodu pro chodce u Dělnického 
domu a na přechodu v Koukolné u autobusové zastávky u motorestu. 
Semafory zde byly nainstalovány hlavně z důvodu bezpečnosti při přecházení na 
přechodech pro chodce. Stačí pouze zmáčknout tlačítko a chodcům to umožní bezpečně 
přejít frekventovanou silnici. Zvláště to lidé ocení u Dělnického domu, kde se poblíž 
nachází mateřská škola, zdravotní středisko, lékárna a kadeřnictví. Rovněž došlo i 
k výměně zvýrazněného dopravního značení přechodu pro chodce. 
Na semaforu jsou umístěny radary, kde se při překročení nastavené rychlosti rozsvítí 
červená a řidič vozidla je nucen zpomalit, případně zastavit. 
Pevně věříme, že nově instalované semafory nenaruší plynulý automobilový chod 
dopravy přes naši obec, zabrání riziku dopravních nehod na přechodech pro chodce a 
donutí řidiče stanovenou rychlost v obci dodržovat. 
Projekt „Přechody pro chodce řízené SSZ v Dětmarovicích“ byl financován 
Regionálním operačním programem Moravskoslezsko ve výši 85 % nákladů na 
realizaci.  
Celkové náklady činily 1,267.220,- Kč, obdržená dotace byla 930.000,- Kč. 
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ŽŽii vvoottnn íí   pprr oosstt řřeeddíí   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

I toto je bohužel vizitka naší obce. Jedno z nejhorších stanovišť „tříděného odpadu“ 
ihned při vjezdu do obce pod nadjezdem (vlevo). Po pondělním úklidu takto vypadá ve 
čtvrtek ráno. Je to skutečně „práce“ našich spoluobčanů, kteří ignorují systém třídění 
odpadu i funkční sběrný dvůr? Nebo je to práce cizích kolem jedoucích?  
Bohužel, v Koukolné u morotestu (vpravo) to vypadá hodně podobně…   
V posledních letech se celkově výrazně zhoršuje skladba odpadů v separačních 
kontejnerech. V bioodpadu bývají třeba uhynulá zvířata, ve skle najdete odpad 
z domácností, do plastů zase nasypou stavební suť. Je to schválnost nebo jen neznalost 
smyslu třídění odpadů? Každopádně je to neúcta k ostatním, kteří se snaží alespoň 
tříděním chovat šetrně k přírodě a vedou k tomu i své děti. A těm se takové počínání 
pak špatně vysvětluje. Samozřejmě, že tento znečištěný odpad pak končí na skládce 
místo u dalšího zpracovatele. 
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O d p a d y  v  r o c e  2 0 1 4 
 
Prodej známek na popelnice a kontejnery se konal 13. - 15. ledna v přízemí obecního 
úřadu v době od 800 do 1600 hod., následně vždy v úřední dny do konce ledna. 
 
Sběrové místo  bioodpadu na Šlogu bylo v provozu od 1.5. do 31.7. vždy v sobotu od 
800 do 1600 hodin. Sloužilo pro ukládání trávy, listí, rostlinných zbytků a ořezaných 
větví. 
 
Starý nábytek, sedací soupravy a bytové koberce 
Sběrové místo v areálu obecního úřadu, v provozu každou lichou středu  od 1.1. do 
30.4. od 800 do 1600 hodin, od 1.5. do 31.7. od 800 do 1800 hod.  
 
Ceny za odvoz odpadu  
Ceny za odvoz odpadu byly stejné jako v roce 2013:  
• Popelnice 110 l s odvozem  1x za 2 týdny  500,- Kč 
• 2 ks  popelnice 110 l nebo 1 ks 240 l s odvozem 1x za 2 týdny  1.500,- Kč 
• 3 ks kontejner 1100 l (bytovky čp. 1049 - 1052) s odvozem 1x za týden 12.000,- Kč 
• Kontejner 1100 l (bytovka čp. 6) s odvozem 1x za 2 týdny 2.000,- Kč 
Za následující nádoby se neplatilo vůbec: 
• Popelnice 110 l s odvozem 1x za 4 týdny (max. pro 2 občany v domě) 
• Kontejner velkoobjemový pro 10 rod. domů  s odvozem dle potřeby 
• Kontejner 1100 l pro 10 rod. domů s odvozem 1x za týden 
Cena zahrnuje jako obvykle pronájem nádoby, sběr, odvoz, zneškodnění komunálního 
odpadu, 4x ročně sběr nebezpečných odpadů, 4x ročně svoz pytlového tříděného 
odpadu od domu, možnost používání všech separačních kontejnerů (plasty, sklo, papír), 
svoz velkoobjemového odpadu a odběr starého nábytku a koberců i možnost přistavení 
kontejneru (přistavení a zapůjčení zdarma, občan hradí cestu na skládku a zpět a uložení 
odpadu), svoz bioodpadu. 
 
Další rozšíření separačních kontejnerů  
Separační hnízdo u samoobsluhy COOP a u motorestu v Koukolné bylo rozšířeno od 
14.10.2014 o kontejnery na drobný elektroodpad. Jedná se o červený kovový kontejner 
s polepem slunečnic, který obci dodala bezplatně společnost Elektrowin v rámci 
podpory zpětného odběru elektroodpadu. Do těchto kontejnerů se může házet jakýkoliv 
elektroodpad, který projde otvorem - např. vysloužilé video, DVD přehrávače, mobily, 
příslušenství PC (myš, klávesnice), elektronické hračky, fény, kulmy, holicí strojky, 
apod. Tento odpad se může odevzdat i v našem sběrném dvoře. 
 
Z důvodu zprovoznění nového sběrného dvora komunálních odpadů se od srpna 2014 
zrušil svoz velkoobjemových odpadů pomocí kontejnerů, svoz nebezpečných odpadů 
pomocí mobilní sběrny, sběr starého nábytku a textilu v areálu obecního úřadu a 
sběrové místo bioodpadu na Šlogu. Ostatní svoz tříděného odpadu (plast, sklo, papír), 
včetně pytlového svozu a svozu bioodpadu zůstal beze změny. 
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N o v ý  s bě r n ý  d v ů r   
 

 
 

Výstavba sběrného dvora byla zahájena v měsíci září 2013. 
V pondělí 17. března t. r. byl v naší obci, za přítomnosti zastupitelů obce a zástupců 
realizační a svozové firmy, slavnostně uveden do provozu.  
Byl vybudován za finanční podpory dotačních fondů Evropské unie a Operačního 
programu životního prostředí na pozemku u nádraží Českých drah. 
Stavbu realizovala firma VDS, spol. s r.o.  
Za pomoci kolektivních systémů ASEKOL, EKOLAMP A ELEKTROWIN  se podařilo 
dovybavit ho dalším přístřeškem a nádobami na elektroodpad.  

 
 

Náklady na stavbu: 
• dotace z EU - Fondu soudržnosti   2,697.919,38 Kč 
• dotace ze Státního fondu životního prostředí   158.701,14 Kč 
• celková dotace ve výši  2,856.620,52 Kč  
• z vlastních zdrojů (z rozpočtu obce)                                494.109,78 Kč 
• celkové náklady činily                     3,350.730,30 Kč  
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K tomu se ještě nemalé finance vynaložily na projekt, administrativu a vybudování nové 
příjezdové komunikace. 
 
Provozovatel sběrného dvora: Obec Dětmarovice 
Zodpovědná osoba: Ing. Ladislav Rosman, starosta obce 
Zodpovědné osoby ve věcech provozních a technických: Taťána Čempelová a Hubert 
Filip  
 

K čemu, komu a jak sběrný dvůr slouží (provozní řád) 
1. Sběrný dvůr slouží pro shromažďování těchto druhů odpadů:     

• papír a lepenka  
• sklo  
• plasty  
• biologicky rozložitelný odpad  
• dřevo  
• pneumatiky  
• stavební odpad (stavební suť maximální množství 1 přívěsný vozík na osobu a 

svozový den) 
• objemný odpad  
• nebezpečné složky komunálního odpadu (oleje, zbytky barev a chemikálií a 

jejich obaly, zbytky maziv a olejů a jejich obaly, zbytky spotřební kosmetiky a 
jejich obaly, autobaterie, monočlánky, zářivky, apod.) 

• elektroodpad (TV a PC technika, lednice, mikrovlné trouby, mobily, apod.) 
2. Sběrný dvůr slouží pouze pro fyzické osoby s trvalým pobytem v obci Dětmarovice a 

odpad bude odebrán pouze po předložení občanského průkazu či jiného platného 
dokladu s vyznačenou adresou, která bude obsluhou zaznamenána. Právnické osoby 
ani fyzické osoby podnikající nejsou oprávněny tento sběrný dvůr využívat)*. 

3. Po příjezdu do areálu vyčkejte příchodu pracovníka sběrného dvora, který od vás 
odpad převezme.  

4. Osoba, která odpad odevzdává, je povinna vyložit ho na určené místo dle pokynu 
pověřené osoby. 

5. Za odevzdání odpadu se neplatí. 
6. Návštěvníci jsou povinni dodržovat tento provozní řád a pokyny pověřených osob 

provozovatele. 
 

Sběrný dvůr je zároveň místo zpětného odběru  pro elektrozařízení (lednice, pračky, 
myčky, mikrovlnky, apod.), elektroniku (televizory, počítače, videa, DVD přehrávače, 
apod.) a osvětlovací tělesa (zářivky, výbojky, žárovky, apod.). Za každé kompletní 
odevzdané zařízení má obec finanční příspěvek. Pokud však zařízení není kompletní, 
stává se nebezpečným odpadem, za jehož likvidaci obec vynaloží nemalé finanční 
částky. Proto je třeba, aby si všichni občané toto uvědomili, aby uvedená zařízení nijak 
nerozebírali a odevzdávali je vcelku nepoškozené. Tímto přístupem se vrátí nám všem 
do společné „kasy“ nějaké peníze. 
 

Do sběrného dvora není možné vozit střešní krytinu s obsahem azbestu (eternit) nebo 
izolační hmoty (prefizol, skelné vaty, ipu), apod. Ani to není místo pro likvidaci 
demolice celého domu či velké stavební úpravy. Toto si stavebník musí zlikvidovat na 
vlastní náklady odvozem na skládku. 
 
*) Neplatí pro kompletní elektroodpad v rámci zpětného odběru, který musí být odebírán bez 
omezení. Právnické osoby se musí prokázat průkazem člena kolektivního systému.  
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Provozní doba 
Letní provoz    (od 1.4. do 30.10.) 3 x týdně  

• Pondělí    od 800  do 1800 hodin   
• Středa      od 800  do 1800 hodin   
• Sobota     od 800  do 1600 hodin      

Zimní provoz   (od 1.11. do 31.3.) 2x týdně  
• Středa    od 800  do 1600 hodin      
• Sobota   od 800  do 1600 hodin      

Mimo tuto dobu je vstup do areálu zakázán.  
Maximální povolená rychlost v areálu sběrného dvora je 10 km/hod. 
Zákaz vstupu dětí bez doprovodu dospělých a zákaz kouření v celém prostoru sběrného 
dvora!  
Objekt je snímán kamerovým systémem.  
 
Pomoc s odvozem odpadů na sběrný dvůr 
V návaznosti na zrušenou službu přistavování velkoobjemových kontejnerů Rada obce 
Dětmarovice zavedla od 1.9.2014 novou službu pro pomoc zejména starším 
spoluobčanům, kteří nemají možnost přepravy odpadu do obecního sběrného dvora 
vlastním automobilem. 
Odvoz bude bezplatně zajištěn občanům s trvalým pobytem v obci Dětmarovice, kteří 
dosáhli věku 63 let, žijí osamoceně a nevlastní ani nemají k dispozici osobní automobil 
(pomoc dětí či vnoučat) nebo občanům se zdravotním omezením.  
Tato služba bude prováděna pracovníky místního hospodářství. Odpad musí být 
zabalen, nejlépe v igelitových pytlích a připraven k naložení a odvozu před domem 
(nejedná se o stěhovací službu). Odvoz bude zajišťován pro všechny druhy odpadu 
mimo stavební suti. Maximální rozměr jednoho kusu odpadu nesmí přesáhnout 2 metry, 
hmotnost jednoho kusu maximálně do 50 kg. 
Termín odvozu bude dohodnut pouze v pracovních dnech na požádání, individuálně 
telefonicky nebo osobně, služba bude provedena následně do dvou pracovních dnů.  
Tato služba není určena k zajištění vyklizení domů (např. před prodejem apod.). 
Pokud bude služba požadována z domu, kde je běžně v užívání osobní automobil, 
nebude žádosti o předmětný odvoz odpadu vyhověno. 
Věříme, že nebude docházet ke zneužívání této služby a budou ji využívat skutečně 
potřební občané. 
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ZZeemměědděě ll ssttvvíí   
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
 
 
R a r i t n í  k u ře 
 
Zvláštní kuře objevila ve své líhni paní Jarka Kněžíková z Dětmarovic. Holátko mělo 
čtyři nohy! 
Svým očím nedokázala uvěřit, když večer vešla do své líhně kuřat. Jednalo se o 
plemeno hedvábnička a nebylo její. Jen lihla vejce pro svou známou. 
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Z  č i n n o s t i  e l e k t r á r n y   
 
Elektrárna Dětmarovice ročně dokáže vyrobit okolo 2,500.000 MWh elektrické energie 
a více než 800.000 GJ tepla. Pro představu se jedná o spotřebu elektřiny pro cca 
100.000 domácností.  
 
Den dětí u elektrárny 
Sdružení „Cirkus trochu jinak“ bylo jedním z hybatelů zábavy na sobotních oslavách 
Dne dětí u dětmarovické elektrárny. Děti si tak mohly vyzkoušet na vlastní kůži mnohé 
ze základů žonglérského a artistického umění a užít si tak spousty barevné a nevšední 
zábavy. Součástí akce byl i cyklistický „závod“ na trenažérech, jehož účastníci tak 
„vydělávali“ dobročinné peníze, které pak putovaly na konto bohumínské nemocnice a 
školky K. Dvořáčka v Orlové. To bylo zase spíše doménou dospělých, mezi kterými 
nechyběl například ani dlouholetý ředitel mezinárodního ženského cyklistického závodu 
Gracia Orlová Miroslav Koláček.  
Mnozí návštěvníci akce zde také využili i možnosti exkurze do dětmarovické elektrárny. 
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Unikátní technologie v Elektrárně Dětmarovice 
Novou technologii na další snižování oxidů dusíku začali budovat v elektrárně 
Dětmarovice v květnu. Jedná se o první zařízení svého druhu v České republice.  
Limity vypouštěných pevných látek a oxidů síry platné od roku 2016 splňují už dávno, 
rekonstruovali odlučovače pevných částic a vybudovali zařízení na odsíření spalin. Do 
konce letošního roku budou splňovat i limity oxidů dusíku, tedy dříve než je nutné z 
hlediska legislativy. Prodlouží tím provoz elektrárny za horizont roku 2025. 
Opatření pro snižování oxidů dusíku jsou v podstatě dvojí. Primární opatření, které 
znamená zamezení vzniku oxidů přímo při hoření. Toho se dosáhne spalováním uhlí s 
co nejmenším množstvím spalovacího vzduchu. A právě tato opatření již učinili v 
devadesátých letech minulého století. Přísnější limity platné od roku 2016 si ovšem 
vyžádaly i sekundární opatření, které právě realizují. Sekundární opatření spočívají v 
redukci oxidů dusíku, které při hoření vznikly. Měli na výběr ze dvou možností, buď 
vstřikovat reagent, který pomocí chemické reakce sníží množství oxidů, přímo do 
spalovací komory, nebo až za komorou, kde mají spaliny podstatně nižší teplotu. 
Vybrali metodu vstřikování za komorou, je to sice investičně náročnější, protože musejí 
postavit katalyzátor, ovšem provozní náklady jsou následně řádově menší díky relativně 
velmi nízké spotřebě vstřikovaného činidla. Jeho zbytkový podíl v popílku je pak také 
velice nízký a popílek tak mohou dále využívat jako stavební materiál. V České 
republice budou s touto metodou první, ale ve světě se už využívá.  
Do konce srpna plánují osadit novou technologií výrobní blok s označení B3 a do konce 
listopadu pak výrobní blok B4. U každého bloku musejí postavit skříně katalyzátorů s 
obslužnými plošinami, nové spalinové kanály, které jednotlivé prvky propojí. Dále 
postaví skladovací nádoby na redukční činidlo, kterým bude vodný roztok čpavku, 
zařízení na jeho stáčení a dopravu do skříně katalyzátoru. Oxidy dusíku se touto 
metodou omezí na méně než 200 miligramů na normální metr krychlový. Investice se 
pohybuje kolem 400 milionů na oba bloky.  

 
 

H o r n i c k á  č i n n o s t   
 
Otřes na Dole Karviná 
V pátek 14. listopadu 2014  krátce před polednem v 1144 hodin došlo při rozšiřování 
prorážky v lokalitě ČSA Závodu Důl Karviná zhruba 900 metrů pod zemí k otřesu o síle 
8,58 x 106 J. Otřesy trvaly pět až deset sekund.  
V oblasti zrovna pracovalo dvanáct zaměstnanců na rozšíření ražby. Devět horníků bylo 
lehce zraněno, tři horníci přišli o život. 
Epicentrum otřesu bylo podle údajů seizmických stanic v lokalitě někdejšího Dolu 
Doubrava, v takzvaném ohradníku. Na místo okamžitě vyjeli báňští záchranáři. Těm se 
postupně dařilo nacházet horníky, kteří v oblasti pracovali. Bohužel, třem už pomoci 
nemohli. 
Zraněné do nemocnic převážely sanitky báňské záchranné služby. Vrtulník do akce 
nemohl, protože v regionu panovala mlha. 
Pražský Geofyzikální ústav potvrdil, že na Richterově stupnici měl otřes sílu 3,5 stupně.  
Taková velikost je výjimečná. Každý den bývají v dolech menší otřesy, těm se říká jevy 
indukované seizmickou činností, ale jakmile jsou škody, nebo pocítí to lidé na povrchu, 
tak se tomu říká důlní otřes.  
Pár minut po události lidé na povrchu hlásili, že otřes cítili. Ozvali se lidé z Ostravy, 
Karviné či z Orlové, nejvzdáleněji z Ostravy - jihu. Dokonce popisovali, že ty otřesy 
trvaly pět až deset vteřin.  
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Samozřejmě, že otřesy jsme zaznamenali i my v Dětmarovicích. 
Důlní otřesy vznikají v přímém důsledku lidské činnosti v podzemí. V důsledku těžby 
uhlí se nad vytěženými oblastmi vytváří napětí v hornině. To se pak prudce uvolní a 
dojde k otřesu. Intenzitu důlních otřesů nelze srovnávat se škálou klasického 
zemětřesení. Projevy důlních otřesů na povrchu závisí od hloubky, kde k uvolnění 
napětí dojde. Zpravidla jde o lokality přímo nad vytěženými lokalitami. Pokud je 
epicentrum blíže k povrchu, je pohyb země citelný v okolí až několika kilometrů. Pokud 
je ve větší hloubce, nemusí být na povrchu lidmi zaznamenán vůbec, ale na důlních 
pracovištích může způsobit značné škody a horníky může zasáhnout padající hornina 
nebo je smete tlaková vlna. 

 
Nivelační měření rodinných domků v obci  
Na základě Střednědobých dohod uzavřených mezi OKD, a.s., Důl Karviná a obcí 
Dětmarovice bylo před pár lety navrženo celkem 34 stabilizovaných bodů na rodinných 
domcích a místních komunikacích (body A – F). Výšková měření provádí Inženýrská 
kancelář - Prof. Černý. Průzkum terénu a označení stabilizace všech bodů se uskutečnila 
dne 8.3.2007. Výškové měření bylo prováděno metodou geometrické nivelace ze středu 
v kategorii přesné nivelace ve smyslu vyhlášky ČBÚ v Praze. 
Od roku 2006 byl měřen 1 rodinný domek č. 228, od roku 2007 i ostatní rodinné 
domky. Nivelační měření byla prováděna dvakrát ročně a výsledky předávány obci 
Dětmarovice formou Technických zpráv. Z těchto zpráv je zpracována tabulka 
„Nivelace rodinných domků v obci Dětmarovice“ (viz dále).  
V tabulce jsou uváděna čísla poklesů v milimetrech. Kladná čísla jsou zvedání měřicích 
bodů a záporná čísla jsou poklesy měřících bodů vlivem důlních prací na povrch a 
povrchové objekty. V prvním sloupci jsou čísla rodinných domků, v druhém sloupci 
dobývací prostory (DP), a to DP Doubrava (Dou.) a DP Karviná Doly I (Ká-I). Na 
některé domky působí oba dobývací prostory (D-K). V dalších sloupcích jsou uvedeny 
měřené poklesy (dle měsíců/let) a v předposledním sloupci je uveden celkový pokles 
jednotlivých rodinných domků od počátku měření v říjnu 2006 do října 2013. A co 
z toho vyplývá? Každý majitel rodinného domku vidí, jaký je vliv dobývacích prací na 
povrch a na jeho rodinný domek či na místní komunikaci.  

 

Č. domu DP 
X/06-
X/11 

X/11- 
IV/12 

IV/12-
IX/12 

IX/12- 
VI/13 

VI/13- 
XI/13 

Celkem 
(mm) Poznámka 

 228   Dou. -171,6 -1,6 3,8 8,0 -20,8 -182,2 
 934   Dou. -56,4 -5,5 0,5 9,4 -22,4 -74,4 
 342   Dou. -60,2 -9,7 10,3 7,3 -20,9 -73,2 
 206   Dou. -49,4 -10,6 13 5,4 -18,7 -60,3 
 896   Dou. -60,8 -12 12 3,6 -18,3 -75,5 

 119+362  Dou. -9,2         -9,2 Bod zničen 
 873 Dou. -55,2 -9,1 10,9 4,6 -18,3 -67,1 
 870   Dou. -45,6         -45,6 Bod zničen 
 657 Dou. -40,5 -14,9 9,3 -0,9 -12,2 -59,2 
 405   Dou. -49,4 -8 3 4,2 -19,1 -69,3 
 143   Dou. -59,9 -19,4 15 -0,7 -15,3 -80,3 
 239   Dou. -30,6 -21,4 12,7 6,7 -21,2 -53,8 
 204   Dou. -31,7 -24,8 12,9 5,1 -19,5 -58,0 
 856   Dou. -32,7 -25,2 13,8 3,5 -19,0 -59,6 
139 Dou. -35,4 -24,6 10,9 -2,2 -13,8 -65,1 
254 Ká-I -37,3 -25 8,1 -0,9 -16,1 -71,2 
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464 Ká-I -36,7 -23,9 7,9 -0,3 -15,5 -68,5 
481 Ká-I -32,5 -22,5 8,8 -1,6 -13,1 -60,9 
694 Ká-I -29,8 -21,3 7,8 3,2   -40,1 Bod nepříst. 
727 Ká-I -23,4 -20,9 11 1,4 -14,6 -46,5 
935 D-K -39,6 -27,4 10,3 -5,1 -13,4 -75,2 
864 D-K -40,6 -26,8 8,5 -6,1 -13,0 -78,0 
755 D-K -42,6 -27,6 9,8 -5,9 -14,0 -80,3 
269 D-K -43,4 -28,3 7,4 -5,8 -15,2 -85,3 
240 D-K -41,9 -31,9 1,8 1,2 -19,4 -90,2 
205 D-K -38,5 -23,4 8,7 -0,3 -18,0 -71,5 
689 Ká-I -34,2 -21,6 8,1 -1,3 -62,8 -111,8 
539 Ká-I -5,5 -14,9 13,7 -11,9 -57,2 -75,8 Bod opraven 
695 Ká-I -17,1 -16,5 14,4 2,9 -60,0 -76,3 
854 Ká-I -15,3 -19,8 15,9     -19,2 Bod zničen 
636 Ká-I -19,2 -13,8 14 1,9 -58,5 -75,6 
101 Ká-I -21,5 -18,3 14,5 1,6 -60,5 -84,2 
1149 Ká-I -17,3 -24,9 16,9 3,7 -62,1 -83,7 

A Ká-I -18,4 -17 14,1 1,7 -58,3 -77,9 
B Ká-I -19,7 -17,1 14,1 3,2 -60,2 -79,7 
C Ká-I -18,8 -20,7 14,8 1,3 -57,7 -81,1 
D Ká-I -20,8 -20,9 15,5 1,8 -60,3 -84,7 
E Ká-I -21,3 -19,3 11,9 5,5 -62,6 -85,8 
F Ká-I 0,5         0,5 Bod zničen 

propusť Ká-I 0 -22 14,8 1,1 -57,2 -63,3 
1185 Odmítl 0         0,0 

 
 
Č i n n o s t  v ý b o r u  p r o  h o r n i c k o u  č i n n o s t  
 
Uplynulé čtyři roky patřilo mezi stabilní body jednání: 
1. Sledování a vyhodnocování mapy součtových poklesů za každý rok a porovnávání 
výsledků výškových, deformických a nivelačních měření na území naší obce. VHČ 
opakovaně připomínkoval rozdíly mezi prognózními mapami poklesů a skutečně 
naměřenými hodnotami, často se jednalo o poklesy terénu za mezní linií vlivů více než 
přípustné 4 cm. Výsledkem tlaku členů VHČ je dohoda se zástupci OKD, že při 
zpracování posudku ohledně důlních škod na majetku občanů budou brány skutečné 
naměřené poklesy nikoliv pouze teoretické propočty. Tím bylo potvrzeno, že platí 
povinnost OKD hradit důlní škody i za hranicí tzv. prognózní mapy poklesů. Náplní 
výboru bylo rovněž sledovat stav nivelačních bodů. Zničené a poškozené body byly 
průběžně nahrazovány novými.  
2.  Opakovaně projednávali zprávu o výsledcích měření jako prevence případných 
sesuvů, a to hlavně v oblasti Olmovce a Koukolné. Byli podrobně seznamováni se 
zprávou Doc. Bláhy „Monitorování geofaktorů v oblasti svahových deformací Ujala“, 
která řešila první fázi tohoto projektu. Za celé měřené období nezaznamenal 
monitorovací tým jevy, které by bezprostředně ohrožovaly životy, zdraví nebo majetek 
obyvatel Dětmarovic a Doubravy. Bylo rozhodnuto v monitoringu pokračovat vč. 
měření spodních vod a zachování funkčnosti 3 odvodňovacích vrtů, a to minimálně do 
konce roku 2014. 
3.  V letošním roce se projednávala dokumentace o vlivu těžby uhlí na životní prostředí 
(EIA), která byla předložena k vyjádření. Dokumentace je zpracována na období 2015 – 
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2023 (původně 2035). Jejich záměrem je pokračovat v těžbě, varianta v EIA je však 
maximalistická při ideálním stavu a dle sdělení Ing. Hadravy, provozního ředitele OKD, 
může být skutečnost zcela odlišná a plocha se může zmenšit. Koukolná již novou těžbou 
nebude dotčena, těžba ve 13. kře se dotkne oblasti Glembovce a Zálesí, 18. kra ovlivní 
hlavně oblast Výhody. 
4.  Poslední jednání se zástupci OKD se uskutečnilo na obecním úřadě 28.7.2014, a to 
jako iniciativa občanů z březnového zastupitelstva. Bohužel se z občanů nikdo 
nezúčastnil, protože jednání nebylo veřejnosti včas oznámeno. Mimo diskuze k výše 
uvedeným bodům Ing. Hadrava seznámil přítomné se současnou situací ve firmě NWR 
a OKD, a.s., situací na Dole Paskov, cenách uhlí na světových trzích. Připomenul, že v 
OKD, a.s., je zaměstnáno 14.000 zaměstnanců (z toho cca 3.000 cizinců) a v případě 
ukončení těžby není bohužel zatím seriozně řešena náhradní zaměstnanost obyvatel 
tohoto regionu.  
Vztahy s obcemi jsou nastaveny korektně a při aktuálním stavu je nutno dojít k dohodě 
a společnému kompromisu. Starosta obce Ing. Rosman tento fakt potvrdil, společnost 
OKD pomohla významně finančně řešit v obci opravy komunikací a v rámci nadace 
OKD i další stavby v obci (oprava kostela, oprava oltáře v kapli, nová dětská hřiště). 
Pouze společnou dohodou je možné udržet situaci v obci i regionu na dobré úrovni. 
 

 
 

Zde stály rodinné domky, dnes se zde rybaří – Kozinec 2014 
 
 
O b č a n s k é  s d r u ž e n í 
 
Je zajímavé, že před volbami v roce 2010 a nejen před nimi, ale již řadu let, měli 
členové Občanského sdružení Občané za životní jistoty stále plno narážek, připomínek a 
požadavků k práci zastupitelstva, rady i vedení obce a po volbách, kdy došlo 
k personálním změnám ve vedení obce, najednou přestali navštěvovat i zasedání 
zastupitelstva obce, přestali klást úkoly pracovníkům obecního úřadu a stáhli se někam 
do ústraní … prostě se přestali veřejně projevovat.  
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SSll uužžbbyy,,   oobbcchhoodd,,   
ppooddnn ii kkáánníí   

 
 
 

 
 

Vstupní brána do firmy Mazurek, s.r.o.  
 
M a z u r e k ,  s . r . o . 
 
Rodina Mazurkova – konkrétně Jaromír a jeho syn David – koupili na přelomu roku  
2012-2013 od obce budovu bývalého kamenosochařství čp. 1090)*. Nyní tento objekt 
rekonstruují tak, aby jim vyhovoval.  
 
Trochu historie 
Donedávna měli Mazurkovi každý firmu svou. Jaromír firmu zámečnickou a David 
Ploty Morava. 
 
)* O prodeji a koupi budovy čp. 1090 pojednáno v Kronice obce 2012 na str. 32/12. 



 

 

 

 

Str. 

54/14 

V roce 2010 spolu Jaromír a David Mazurkovi založili současnou společnost Mazurek, 
s.r.o., která převzala výrobní program firmy Ploty Morava.    
Tato rodinná firma má své kořeny již více než dvacetileté. Ploty a brány vyrábí rodina 
Mazurků od osmdesátých let. V roce 2000 založil David Mazurek firmu Ploty Morava, 
která realizovala zakázky středního rozsahu v oboru po celé České republice, Slovensku 
a Polsku. Pod značkou Ploty Morava bylo vyrobeno několik stovek bran a postaveno 
mnoho kilometrů plotů, převážně pro průmyslové areály a známá obchodní centra. 
Příkladem např. je závod Hyundai Nošovice. Zde na jedné z nejvýznamnějších 
zahraničních investic v ČR - stavbě automobilky - se podíleli dodávkou a montáží 
samonosných bran s pohony, vstupních branek pro zaměstnance s napojením na 
přístupový systém a oplocení parkovišť u dodavatelských závodů Mobis a Dymos. 
Ostatní vjezdy do závodů osadili 10 kusy automatických závor. 
Prováděli také práce pro oblíbený ráj kutilů a zahrádkářů OBI v celých Čechách. Pro 
tuto společnost provedli oplocení zásobovacích dvorů a venkovního prodeje v hobby 
marketech v Kolíně, Litoměřicích, Teplicích, České Lípě, Chebu a Mladé Boleslavi.   
 
Čím se firma zabývá 
Ocelové ploty a brány nesoucí logo Mazurek vyrábějí s důrazem na maximální 
životnost, s použitím nejmodernějších materiálů. Spolupracují s architekty a snaží se 
nabízet nejnovější trendy v oplocení. 
Designem jednoduché konstrukce doplňují nejlepší povrchovou úpravou, vyzkoušenými 
komponenty a nerezovým spojovacím materiálem. K brankám a branám mají široký 
výběr typů zavírání, kvalitního venkovního kování a ocelových sloupků. Ploty a brány 
jsou konstruovány na míru. 
Vyrábějí několik jednoduchých motivů plotových výplní a bran z plné oceli v 
bezúdržbových povrchových úpravách žárovým zinkováním a exkluzivním lakováním v 
certifikované lakovně. Ocelové sloupky, které ke kovaným motivům nabízejí, jsou 
nahoře ukončeny plechovou stříškou - pyramidou. Vše s bezúdržbovou povrchovou 
úpravou se zárukou 5 let a životností mnoha desítek let. 
V moderních výrobních a skladovacích halách nachází stále větší uplatnění oddělení 
jednotlivých provozů bezpečnostním oplocením.  
Vyrábějí různé typy bran (posuvné zavěšené, samonosné, posuvné po kolejnici, 
jednokřídlé, dvoukřídlé) s možností vybavení automatickými pohony. Branky lze 
vybavit samozavírači, elektrickými zámky i rozpínacími kontakty napojenými na řídící 
elektroniku stroje. 
Také povrchová úprava dodávaných výrobků je na špičkové úrovni. 
Jsou hlavním partnerem výrobce 
gabionů REDHEN v České repu-
blice. Šroubované gabiony REDHEN 
patří mezi nejnovější trendy pro 
realizace oplocení, městského 
mobiliáře nebo originální fasády. 
Jsou vhodné pro zasypání výplní, 
např. kamenem, rozbitou cihlovou 
taškou, dřevem apod.  
 
Jak vypadá například taková parková 
lavička, můžeme názorně vidět v našem 
parku před Dělnickým domem.  
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P o d l a h y  M o r a v a 
 
U pošty v domě čp. 137, kde byla dříve klempířská dílna, sídlí již několik let Studio 
podlah a dveří. Jedná se o rodinnou firmu Podlahy Morava, jejíž majitelkou je paní 
Pavlína Mazurková. 
Firma se zabývá prodejem, pokládkou a montáží laminátových plovoucích podlah, 
dřevěných plovoucích podlah i třívrstvých dřevěných podlah. Dále nabízí prodej i 
montáž obložkových zárubní a dveří. A to jak venkovních tak interiérových. V 
sortimentu také naleznete zakázkovou výrobu posuvných dveří o nestandardní šířce v 
nejrůznějších barvách a provedeních. 
Firma dodává kvalitní produkty od ověřených značek a každý zákazník zde najde 
několik výhod. 
Všichni partneři - dodavatelé - jsou prověřeni léty vzájemné spolupráce. 
Výroba jednotlivých produktů může vždy probíhat na zakázku, nemusíte se tedy děsit 
nestandardních rozměrů stavebních otvorů. Vše zaměří, po konzultaci společně vyberete 
výplně dveří a jejich povrchovou úpravu. Stejně tak je to u podlah. 
V případě, že zákazník má 
větší nároky, mohou 
také zajistit bytového 
architekta, který navr-
hne design domu nebo 
bytu. 
Vybrané dveře, obložky 
i podlahy namontují. 
Není třeba tedy hledat 
někoho dalšího, kdo 
tyto práce provede.  
Zajistí také dopravu 
materiálu, zboží a osta-
tní přidružené práce. 
 

 
F a l c o  n á b y t e k 
 
Nábytek Falco Trade je dnes již známou a oblíbenou moravskou nábytkářskou firmou s 
dlouholetou tradicí. Na prodejnách v Karviné a Dětmarovicích nabízí široký sortiment 
nábytku všeho druhu. Úzce spolupracuje s další místní nábytkářskou firmou PROCON. 
Působí po celé ČR, vyrábí si vlastní řadu sedacích souprav a pohovek, zastupují několik 
evropských výrobců, prodávají dánský nábytek Tvilum, importují zboží z Asie. 
 
Z historie 
Firma Nábytek Falco byla založena v roce 1991. Jedním ze zakladatelů byl místní občan 
pan Čestmír Koláček. Pamatuji si, že první sídlo měla tato firma v sousední obci 
Doubrava v bývalém loutkovém divadle Svět loutek. Její hlavní náplní byla nejdříve 
výroba kuchyní a kancelářského nábytku.  
Postupně dochází k rozšiřování sortimentu i prodejních míst. V polovině 90. let rozšiřují 
působnost do Karviné, Ostravy, Havířova, Orlové, Třince a na Šumpersko. Koncem 90. 
let firma rozšiřuje skladovací kapacity a výrazně posiluje velkoobchodní prodej 
nábytku. 
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V roce 2001 byla zahájena výroba vlastní kolekce čalouněných sedacích souprav. V 
současnosti vyrábějí 25 modelů variabilních sedacích souprav s cílem maximálně 
vyjít vstříc zákazníkovi. Neustále se snaží zvyšovat kvalitu výroby, výsledkem je 
cca 50.000 spokojených zákazníků.  
V roce 2005 vydává firma první číslo inzertních novin TOP NÁBYTEK. Tyto jsou 
distribuovány do domácnosti pravidelně měsíčně, dnes již v počtu 600.000 ks. 
V roce 2007 zahajuje firma přímý dovoz zboží z oblasti Indonésie, Číny a Malajsie. 
Sortiment rozšiřuje o atraktivní ratanové zboží, konferenční stolky, židle, jídelní stoly a 
kancelářská křesla. V roce 2008 byl ke skladování dováženého zboží vybudován 
specializovaný sklad a servis. Svým odběratelům se snaží poskytovat maximálně 
výhodné odběratelské podmínky a perfektní servis. 
Ve stejném roce vybudovali smluvní sklad značkových postelí Blanař Brumovice pro 
zásobování prodejců našeho regionu. Obrovskou výhodou je široký sortiment postelí, 
které je možné ihned odebrat. 
V roce 2009 rozšiřují sortiment o hezké kuchyňské linky, které můžete nakoupit při 
slušné kvalitě za velmi příznivou cenu. Dále zavádějí možnost nákupu určitého 
sortimentu zboží přes e-shop. 
 
Současnost  
V současné době disponují 15.000 m3 skladových ploch, vlastní produkci sedacích 
souprav, mají dvě vlastní specializované prodejny v Karviné a Orlové, několik desítek 
smluvních prodejců a vlastní flotilu nákladních i osobních automobilů.  
Snaží se, aby tento potenciál, podpořený odpovědnou prací vysoce kvalifikovaného 
týmu spolupracovníků, byl zárukou vysoké kvality poskytovaných služeb a 
spokojenosti zákazníků.   
Od 1.1.2014 uzavřeli prodejnu nábytku v Orlové - Lutyni v objektu družstevního domu 
Orel, která tam fungovala více jak 20 let. 
V polovině února letošního roku otevřeli novou prodejnu v Dětmarovicích 
v průmyslovém areálu u elektrárny v čp. 1161. V nových moderních prostorách 
připravili specializovanou prodejnu na postele, skříně, komody a vše okolo spaní. 
Vystaveno je přes 30 postelí největšího českého výrobce Blanař.  
Firma je jedním z výhradních dovozců dánského výrobce TVILUM  do České republiky. 
Na této prodejně je 
připravena velká expo-
zice z mnoha výrobních 
řad tohoto výrobce, 
který patří k největším k 
Evropě. 
Zabývají se výrobou ve-
stavěného nábytku, ku-
chyní, skříní a sklop-
ných postelí.  
Zajistí vše od 3D návrhu 
po montáž.  
Dále provádějí CNC ob-
rábění, formátování a 
olepování plošných ma-
teriálů. 
 
 

Poutač u vstupu do prodejny  
v Dětmarovicích 
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Rů z n é 
 
• Restaurace Hastrmanka v letních měsících změnila název na „Hastrmanka 

Urbánek“. Majitel pan Roman Volák ji pronajal. 
• V Koukolné vedle restaurace byla znovu otevřena prodejna potravin, ovoce a 

zeleniny. Prodejní doba byla v pondělí - pátek v době od 700 do 1800 hodin a 
v sobotu v době od  800 do 1200 hodin. Ale její provozovatelé byli zřejmě nedočkaví 
a prodejnu ani ne za měsíc uzavřeli. 

• Bývalé řeznictví Vaštyl, později prodejna Ligocká po několika letech chátrání 
konečně našla nového majitele. Paní Ligocká budovu prodala Vietnamci, který zde 
otevřel prodejnu smíšeného zboží. Můžeme zde nakoupit vše možné. Od rohlíku po 
umělou květinu na hřbitov. Vše za velmi přijatelné ceny. 

• Budovu čp. 770 – bývalý Červený kohout – naproti prodejny Elektro Volák 
v centru obce majitel, pan Volák, zrekonstruoval. 

• Firma DRAKKNET  - poskytovatel internetu má svou kancelář v budově pošty ve 
druhém poschodí.  

• Budova čp. 1115, která stojí u hlavní silnice u křižovatky ke škole, byla v letošním 
roce na prodej. Koupila ji soukromá osoba a rekonstruuje ji na rodinný domek. 
Tuto stavbu kdysi, před více jak dvaceti lety, postavila p. Sznapková pro účely 
květinové síně. Později ji prodala a mohli jsme zde nakoupit krmivo pro zvířata. 

 
 
Č i n n o s t  v  a r e á l u  b ý v a l é h o  S t a v b y t u 
 
V letošním roce se v areálu bývalé firmy Stavbyt čp. 1170 děly podivné věci, které mě 
přiměly k tomu, abych se o problematiku blíže zajímala. 
 
Trochu historie 
Stavbyt byla stavební firma, která v obci působila několik let. Její majitel Ivo Voznica ji 
vybudoval na několika parcelách bývalého Antončíkova statku čp. 64.   
 

Po firmě Stavbyt zde sídlila firma COGO - sklad hraček)1. Firma COGO doposud dle 
rejstříku firem uvedených na www.justice.cz stále sídlí na adrese Dětmarovice čp. 1170. 
 

Poté přišla firma Connexia systems, s.r.o. Ta má zapsáno na některých serverech stále 
Dětmarovice čp. 1170, jinde pak: 
- Fakturační adresa - Connexia Dětmarovice 1142, což je v průmyslovém areálu u 
elektrárny 
- Kancelář a dodací adresa - Connexia systems, s.r.o., Na Skotnici 1168 
Předmětem činnosti této firmy je především poskytování kompletních IT služeb a 
související dodávky HW, instalace a správa počítačových sítí (především pro školství, 
ale také státní správu a firmy), budování LAN a WIFI sítí, elektroinstalační práce 
(silnoproud, slaboproud), kamerové, zabezpečovací a docházkové systémy, tvorba a 
správa webových prezentací a další. Působnost firmy především na Ostravsku, 
Karvinsku a v Moravskoslezském kraji. 
 

Dále je majitelem objektu Společnost EnviPortal a.s. 
Když jsem na internetu vyhledávala název firmy, nalezla jsem tyto údaje:  

Společnost EnviPortal a.s. primárně vznikla za účelem tvorby internetových rozhraní a 
návazných pomůcek pro projekty v oblasti environmentálního vzdělávání.  
 
)1 Viz Kronika obce rok 2008, str. 57/08. 
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Tým specialistů, který se na řešení těchto projektů podílí, má dlouhodobé zkušenosti s 
poradenstvím a konzultační činností v oblasti získávání zdrojů z národních dotačních 
programů a programů EU. Provádíme analýzu zdraví projektu, prostřednictvím které 
získáte skutečný obrázek o kritických místech projektu, díky tomu je dokážete včas 
eliminovat. V rámci projektového dohledu prověřujeme klíčové manažerské a 
administrační dokumenty a podílíme se na řízení projektu, jeho ukončení a závěrečném 
vyhodnocení. 
Sídlo firmy Dětmarovice čp. 1170. 
Na výpise z obchodního rejstříku je však uvedena tato činnost: 
- činnost účetních poradců, vedení účetnictví, vedení daňové evidence 
- výroba, obchod a služby neuvedené v přílohách 1 až 3 živnostenského zákona 
- pronájem nemovitostí, bytů a nebytových prostor bez poskytování jiných než základ-
ních služeb spojených s pronájmem. 
Sídlo firmy v Praze. Členkami představenstva a v dozorčí radě jsou 4 ženy - jedna 
z Bohumína a další z Rychvaldu. 
Takže kdo se v tom má vyznat! Sídlí zde vlastně několik firem, ale jen na papíře. 
Majitelka objektu i firmy zde působící, připadají velmi podivně. Nikdo zde ve 
skutečnosti není a nic se zde neděje. Vlastně ano… 
 
Razie policie 
Ve čtvrtek 27. března těsně po 12. hodině 
polední přijelo několik civilních aut 
k rodinným domkům, které zezadu sousedí s 
areálem bývalé firmy Stavbyt čp. 1170 (v 
současné době majitel EnviPortal a.s. se 
sídlem na téže adrese). Po chvíli z aut 
vyskákali zakuklenci (černé komando 
v kuklách) a zezadu přes plot směřovali do 
budov firmy. Ke vstupu do areálu poté 
přijela další civilní auta a civilisté, kteří areál 
hlídali. Všichni neustále pobíhali, telefon měli 
neustále na uchu a fotoaparát na krku. Později cca okolo 16. hodiny již přijelo označené 
policejní auto, pak také auto cizinecké policie. Civilisté hlídali u brány a na nádvoří, 
v halách byl vidět čilý ruch. Dodávky najížděly do prostoru haly a po několika minutách 
vyjížděly zpět. 
Vystřídala se zde spousta lidí a spousta různých aut včetně stěhovacího vozu. Teprve 
okolo 23. hodiny zde ruch utichl a zhasla světla. 
Co zde asi objevili? Co vyváželi? Říkalo se ledasco. Ale zveřejněno nikde nic nebylo. 
Můžeme se jen domnívat. 
Jediné, co jsme zjistili, je skutečnost, že firma EnviPortal a.s. zde činnost nevyvíjela, ale 
objekt pronajímala. Komu, to je další otázka. O tom se také ledacos povídalo… 
Po této razii byl objekt opět nabízen k pronájmu či prodeji. 
 
Přichází Get Trade s r.o. 
Někdy v letních měsících byl areál pronajat firmě Get Trade s r.o., jak jsem zjistila na 
poštovní schránce. Tato firma se zabývá výrobou, obchodem a službami neuvedenými v 
přílohách 1 až 3 živnostenského zákona. Sídlo firmy je Štětovice 17, Vrbátky - 
Štětovice, PSČ 798 12, statutárním orgánem Jiří Berka - jednatel. 
17. září k areálu přijel tahač, který dovezl obrovskou kovovou nádrž – starou rezivou 
cisternu, kterou umístili do areálu na zpevněnou plochu bez jakéhokoliv zajištění. Tušili 
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jsme, že se začne něco dít. Pár dní byl klid, když 1. října přijely večer po tmě dva 
kamióny - cisterny. Chlapi tam něco dělali, jenže bylo tma, tak nebylo nic vidět. 10. 
října přijely dvě cisterny již za bílého dne, krátce po poledni. A bylo vidět, že tam 
natáhli hadice a něco čerpali. Další dny již jezdili denně, počet cisteren se zvyšoval. 
Poslední říjnový den přijela Policie. Ta nám, prostřednictvím starosty obce, sdělila, že 
se o danou problematiku nemáme zajímat a už vůbec ne pořizovat fotodokumentaci. 
Přestože tady byla Policie, nájemníkům objektu to nevadilo a jezdilo sem stále více 
kamiónů. To se již začaly v areálu a později i na místní komunikaci objevovat mastné 
olejové skvrny i celé koleje. 4. listopadu zde stálo najednou hned 5 cisteren. 
Kamióny ničily silnici, vjezd do areálu i okolní pozemky. Byl tady hluk kamiónů i 
čerpadel. Lidé v okolí si stěžovali na obecním úřadu. Ten postupně podával písemné 
podněty na různé instituce. Jednal s majitelkou objektu. Ale stále se k nápravě nic 
nedělalo a přečerpávání oleje pokračovalo stále dál, den co den, od rána do večera, do 
noci. 18. prosince se ulilo větší množství oleje a ten tekl z areálu firmy po místní 
komunikaci dolů...  
Majitelka objektu v polovině prosince sdělila, že její firma Envi Portal s nájemcem Get 
Trade uzavřela dohodu o ukončení nájemní smlouvy ke dni 31.1.2014. Tak uvidíme, co 
bude po Novém roce.  
 

 
 
 
V ý v o j  n á k l a d ů  n a  p s í  ú t u l e k  v  l e t e c h  2 0 1 0  -  2 0 1 4   

 
Problematika umísťování odchycených volně pobíhajících psů je pro obce velmi 
nákladnou záležitostí. Zajistit tuto službu ukládá obcím zákon a roční náklady se 
pohybují v řádech statisíců. S tímto problémem se potýkají všechny obce a je tedy na 
každé z nich, jak se s tím popere a pokusí se o snížení nákladů. Také v naší obci se 
snažíme tyto náklady za umístění psů rok od roku snižovat a hledat způsob, jak ušetřit 
společné finance, které bychom mohli použít pro další rozvoj naší obce. 
Jestliže se podíváme na vývoj nákladů, je zřejmé, že ty v roce 2010 činily 687.291,- Kč 
a dále stoupaly až na astronomických 826.379,- Kč v roce 2011.  
Byly již tak neúnosně vysoké, že obecní úřad začal od následujícího roku 2012 vyvíjet 
na tomto úseku intenzivní činnost. Byl vypracován projekt vedoucí ke snížení nákladů. 
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Jeho cílem bylo kromě jiného hlavně informovat občany o existenci psího útulku v obci 
(ten téměř vůbec nebyl v povědomí občanů) a o možnostech pomoci opuštěným psům v 
útulku zejména umístěním do pěstounské péče a informováním o úlevách pro všechny, 
kteří si vezmou do péče psa z útulku odchyceného na území naší obce. Úlevy spočívají 
v prominutí poplatku za psa, který byl odchycen na katastru obce Dětmarovice, 
obdržení jednorázové úhradu za krmivo pro psy do výše 500,- Kč (po předložení 
dokladu o zakoupení), umožnění bezplatné první veterinární prohlídky vybraného psa 
na Veterinární klinice VETICEA v Dolní Lutyni.   
Na internetových stránkách obce průběžně také informujeme občany o nových psech 
v útulku. K 1.10.2014 jsme například měli v psím útulku ustájené již jen 4 psy. 
Navázali jsme také spolupráci přímo se zaměstnanci psího útulku a dobrovolníky z řad 
ochránců zvířat. Pořádáme společné akce pro širokou veřejnost, aby se seznámila 
s chodem psího útulku, zájemci se mohou zapojit do venčení pejsků nebo se zúčastnit 
„Dne otevřených dveří“, který každoročně pořádáme a organizujeme na jaře a na 
podzim.  
Že je to dobře zvolená cesta, ukázalo následující období a uzávěrka nákladů za umístěné 
psy. V roce 2012 tyto náklady činily celkem 562.449,- Kč, což je o 263.930 Kč méně 
oproti roku 2011. V následujícím roce 2013 se snížily o dalších 365.049,- Kč, klesly 
tedy na 197.400,- Kč. Snížení nákladů je tak více než zřetelné. Jestliže toto srovnání 
provedeme oproti astronomickým nákladům roku 2011, je rozdíl celkem 629.979,- Kč. 
A to jsou peníze, které se podařilo ušetřit a následně investovat do daleko důležitějších 
oblastí. V tomto roce činily náklady k 30.9. jen 153.026 Kč, za celý rok to pak bylo o 
něco více, a to 202.615 Kč. Ale i přesto je to oproti minulosti velmi dobré. 
Věříme, že se i nadále bude dařit úspěšnou spoluprací s psím útulkem prohlubovat a 
umísťovat opuštěné pejsky k novým majitelům, kteří jim poskytnou domov a nám všem 
ušetří společné finance, které můžeme použít tam, kde je to zapotřebí.  
 

                    

 

Rok 2010 2011 2012 2013   30.9.2014 2014 
Náklady (v Kč) 687.291 826.379 562.449 197.400 153.026 202.615 
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OObbyyvvaatt eell sstt vvoo,,   
ppééččee  oo  oobbyyvvaatteell ssttvvoo  

 
 

 
 
 1.1.2014 měla obec  4.197 obyvatel 
 3.3.2014 měla obec  4.211 obyvatel 
 30.11.2014 měla obec  4.223 obyvatel 
 z toho bylo  2.077 mužů 
 a  2.146 žen 

 
 

P ř i v í t a l i  js m e  n o v é  o bčá n k y  n a š í  o b c e  
 

Dominika Mazurka, Vojtu Sliwku, Veroniku Badurovou 
Jiřího Mižďocha, Lukáše Olejára, Filipa Skotnicu, Nelu Jandovou, Nelu 
Walachovou a Marka No gu 
Terezu Pochmonovou, Melanii Nevr lovou, Jana Stoklasu, Pavlu Marii 
Królovou, Tobiáše Ihr iského, Jiřího Foltyna 
Matěje F ia lu, Filipa Zahradníka, Filipa Sembola, Viktorii Plevovou  
Elišku C ies larovou, Kryštofa Severína, Michala Maschtowskeho, Nikol 
Brachtlovou a Bereniku Kabaštovou 

 
 

N e t r a d i čn í  s v a t b y 
 

13.6.2014 (v kostele Sv. Maří Magdaleny) 
Jovica Vas ilevski – Makedonie 
Stela S iváková – Třinec 

 
14.6.2014 (na obecním úřadu)  

Václav K ijonka – Dětmarovice 
Oksana L iadova – Ukrajina 
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9 0  a  v í c e  l e t  s e  d o ž i l i 
 

Leden   92 let  Anežka Mencnerová  
Únor  91 let  Františka Nakovo vá  
 93 let  Liduška Kadulo vá  
 96 let  Květoslava Grossová   
Březen  90 let  Josef Nebroj 
 91 let  Antonie Baňková 
Duben  90 let  Miroslav Kněžík 
 91 let  Anna Chorovská 
Květen  90 let  Ferdinand Barteček 

 
Září  95 let  František Ferfecki 
Říjen  90 let  Hedvika Hán lová 
 94 let  Anna Szczygie lo vá 
Listopad  91 let  Anna Šimašková 
 94 let  Alžběta P levová 
Prosinec  90 let  Miloslav Olšovský 
 90 let Leontína Soukeníková 
 92 let  Vlasta Pazd iorová 

 
 

Z l a t o u  s v a t b u  o s l a v i l i  
 

17.10.   Kristýna a Václav Kadě rovi 
21.11.   Soňa a Daniel Oboř i lov i 

 
 

O d e š l i  z  n a š i c h  ř a d  
 

Ilona Kunetková  
Paní Ilona Kunetková (rozená Kuřidymová) zemřela náhle dne 31. 
července 2014. 
Byla to velmi optimistická a aktivní žena. O některých jejich 
aktivitách jsem již psala v Kronice obce 2008 na str. 98/08. 
Poté několik let studovala Univerzitu třetího věku, kde se rovněž 
projevovala velmi aktivně. 

V lednu 2012 zasedla za Univerzitu třetího věku v lavicích Senátu ČR 
na pozvání Petra Pitharta v rámci „Evropského roku aktivního stárnutí“, 

kde dokonce pronesla malý příspěvek týkající se této problematiky. 
15. března 2012 se zúčastnila v Tophotelu Praha udělování IX. ročníku cen Mosty 
Nadace Livie Klausové a Národní rady tělesně postižených za rok 2011. To proto, že 
paní Ilona navrhla na toto ocenění svou třídní z Univerzity třetího věku Doc. Ing. Evu 
Sikorovou, CSc., docentku katedry účetnictví na OPF v Karviné. Eva Sikorová se 
dostala do nominace, ale bohužel cena jí udělena nebyla. 
Jelikož za rok 2011 toto ocenění nezískala, Ilona ji zarputile po roce navrhla znovu. 
Národní ceny Mosty za rok 2012 byly předávány v březnu 2013 ve Žďáru nad Sázavou. 
Ilona Kunetková opět docentku Sikorovou na tuto akci, jakožto navrhovatelka, 
doprovázela. Tentokrát byly úspěšné a opakovaný návrh uspěl. Docentka Eva Sikorová 
převzala zvláštní cenu Národní rady osob se zdravotním postižením ČR za rok 2012 
udělovanou za mimořádnou aktivitu nebo čin ve prospěch občanů se zdravotním 
postižením 
V obou případech se Ilona Kunetková osobně setkala 
s paní Livií Klausovou a předala jí vlastnoručně 
vyrobený dáreček. 

 

Do téměř posledních svých dní byla Ilona aktivní. Foto 
z května letošního roku, kdy ženám předváděla a učila je 
zvláštní „žehličkovou“ technikou vyrábět krásné obrázky.  
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S e t k á n í  j u b i l a n t ů  
 

Komise pro občanské záležitosti již tradičně zorganizovala 15. října t. r. slavnostní 
setkání jubilantů. 
Společného setkání se zúčastnili 70., 75., 80., 85. a 90. letí občané. Oslavenci, kteří  
pozvání přijali, se příjemně bavili, užili si společného hovoru, hudby i tance. Jako dárek 
k jubileu obdržel každý oslavenec poukázku do lékárny v Dětmarovicích.  
 
 
G y n e k o l o g i c k á  a m b u l a n c e  v  o b c i 
 
Poprvé v historii máme v obci gynekologickou ambulanci. Nachází se v budově pošty 
čp. 320 v 1. patře, kde doposud byly masáže. Ženám se tak naskytuje možnost bez 
dojíždění do okolních měst navštívit odborného lékaře. 
MUDr. Milan Mrázek - RacioProGyn, s.r.o. - nabízí odborné vyšetření i poradnu, 
komplexní gynekologickou a porodnickou péči, poradnu pro těhotné, ultrazvukovou 
diagnostiku vývojových vad ve 13., 20 a 30. týdnu těhotenství, foto plodu, videozáznam 
na  flash, pravidelné kontroly srdeční akce plodu, CTG záznamy v posledním měsíci 
těhotenství, léčbu bezdětných párů, léčbu močové inkontinence a klimakterických 
potíží, antikoncepci či operativu dle výběru zařízení. 
Ordinační hodiny jsou následující: 
Út   730 - 1200, 1300 - 1700 (po domluvě do 1900 hod.) 
Pá   1300 - 1500 (po telefonické objednávce) 
 
 
Za t e p l e n í  b u d o v y  D P S  6 7 0 
 

 
V polovině měsíce záři bylo zahájeno plánované zateplení budovy domu s pečovatelskou 
službou čp. 670. V rámci projektu proběhlo zateplení střešního pláště a obvodového zdiva 
budovy. Dále byly vyměněny původní dveře za nové s izolačním dvojsklem.  
Realizací projektu dojde ke snížení energetických ztrát a zvýšení tepelně technických 
vlastností budovy. 
Projekt „Zateplení budovy DPS 670“ byl financován z Operačního programu Životní 
prostředí ve výši 90 % nákladů na realizaci. 
 
 
P o z n á v a c í  z á je z d  p o  o b c i 
 
Dne 29. dubna 2014 měli možnost nájemníci domů s pečovatelskou službou zúčastnit se 
poznávacího zájezdu po obci Dětmarovice. Akci pro ně připravil obecní úřad. U velké 
DPS nastoupili do mikrobusu. První zastávka se uskutečnila u zrekonstruované 
Něbrojovy kaple. Dále se projeli po cyklostezce, zastavili u řeky, pak u motorestu 
v Koukolné. Mikrobus pak směřoval na Glembovec a Zálesí.  Projeli velký kus obec. 
Někteří si při tom zavzpomínali na minulost, na svá původní bydliště či na své sousedy. 
Byli překvapeni proměnou naší obce. Na závěr dostali ve společenské místnosti v DPS 
čp. 670 občerstvení. Obyvatelé obou DPS měli z této vydařené akce radost a přáli si, 
aby se zase v budoucnu zopakovala. 
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S e n i o r  t a x i  v  Dě t m a r o v i c í c h  
 
Obec Dětmarovice nabídla občanům trvale bydlícím na území obce Dětmarovice novou 
službu Senior taxi, a to v pracovních dnech v době od 700 do 1500 hodin od 1.5.2014.  
Senior taxi je určeno pro občany starší 65 let, případně mladší, kteří jsou držiteli 
průkazu „ZTP“ a „ZTP/P“, a to na čtyřech základních trasách včetně dopravy zpět. 
Jednotlivé trasy jsou následující: 
Dětmarovice – Dětmarovice  jedna jízda v jednom směru 15,- Kč 
Dětmarovice – Orlová, zdravotnické zařízení             jedna jízda v jednom směru 15,- Kč 
Dětmarovice – Karviná, zdravotnické zařízení          jedna jízda v jednom směru 30,- Kč 
Dětmarovice – Bohumín, zdravotnické zařízení        jedna jízda v jednom směru 30,- Kč 
Pokud jízdu (jízdy) absolvuje více občanů najednou, platí příslušnou částku každý 
občan samostatně. Jízda nutného doprovodu občana je poskytnuta bezplatně. 
V případě, že občan má zájem využít službu Senior taxi, musí si tuto telefonicky 
objednat nejméně jeden den předem. Pokud objednává službu v daný den, jsou 
upřednostněny dřívější objednávky.  
V první fázi obec tuto službu nasmlouvala zkušebně na půl roku. Poté, po vyhodnocení 
zájmu občanů, rada obce dne 24.11.2014 schválila na základě připomínek občanů a 
poznatků pracovnice ze sociálního úseku OÚ rozšíření cílových míst (viz níže) a 
s provozovatelem byla prodloužena smlouva na další období. 
 

Přehled jízd ve zkušebním období: 
Za půl roku (od května do října) využilo službu 210 občanů, kteří absolvovali celkem 
912 jízd, z toho  63  po Dětmarovicích 
 387  do Karviné 
 382  do Orlové 
 80  do Bohumína 
Rozšíření cílových míst: 
� Dětmarovice – Karviná 

• Zařízení sociálních služeb (denní stacionář, dům pro seniory, azylový dům apod.) 
• Úřad práce (vyřízení příspěvku na péči, bydlení, mobilitu, zvláštní pomůcky)  
• Magistrát Města Karviná (občanský průkaz, pas apod.) 
• Finanční úřad 

� Dětmarovice – Orlová 
• Zařízení sociálních služeb (denní stacionář, dům pro seniory, azylový dům apod.) 

� Dětmarovice – Bohumín 
• Zařízení sociálních služeb (denní stacionář, dům pro seniory, azylový dům apod.) 

� Další možnosti: 
• Pohřební služba 
• Soud 
• Notářská, advokátní kancelář 

 

Přehled využití Senior taxi v roce 2014: 
 Květen Červen Červenec Srpen Září Říjen Listopad Prosinec  Celkem  

Celkem jízd  113 135 200 138 144 182 224 138 1274 
Z toho:          
Dětmarovice 7 13 26 5 8 4 10 9 82 
Karviná 48 63 77 52 68 79 104 83 574 
Orlová 39 53 81 71 54 84 98 42 522 
Bohumín 19 6 16 10 14 15 12 4 96 
Počet občanů 
využívajících 
službu 

 
29 

 
34 

 
37 

 
38 

 
33 

 
39 

 
49 

 
38 

 
297 
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Senior taxi provozuje pan Vodák ze sousední obce Dolní Lutyně. Zdá se, že jsme 
vybrali provozovatele velice ochotného a spolehlivého. Občané si jeho služby velice 
pochvalují. 
K poplatkům, které zaplatí provozovateli občané, přispívá obec ze svých prostředků 
částkou 15 tisíc Kč měsíčně.  
 
 
N e g a t i v n í  je v y   
 
Nezaměstnanost  
Statistiky Úřadu práce Karviná za měsíc červen 2014 nabízejí zajímavá srovnání. 
Červen byl, pokud jde o počet nezaměstnaných, nejlepší měsíc v roce. V meziročním 
srovnání stejného období je 22.273 uchazečů nejvyšší číslo za posledních sedm let. 
Pozitivní jsou údaje o počtu uchazečů z řad absolventů škol a mladistvých po základní 
škole. Těch v červnu evidovali 779, což je o 0,6 procenta méně než před rokem. 
Zájem je stabilně o zedníky, kamnáře, montéry, dělníky do pomocných profesí na 
stavbách, montážní dělníky, horníky, pracovníky ostrahy, kuchaře, pomocné kuchaře, 
svářeče, instalatéry, číšníky, švadleny, šičky nebo třeba řidiče náklaďáků. 
Prvenství v počtu nezaměstnaných (v procentech) tradičně drží Karvinsko (Karviná, 
Dětmarovice, Petrovice a Stonava, a to 14,30 procenta. Následuje Orlovsko (Orlová, 
Petřvald, Doubrava) 12,63 procenta, Havířovsko (Havířov, Albrechtice, Horní Suchá, 
Horní Bludovice, Těrlicko) 12,45 procenta, Český Těšín, včetně obce Chotěbuz 
9,52 procenta, a Bohumínsko (Bohumín, Rychvald, Dolní Lutyně) 9,28 procenta. 
Největší pokles počtu nezaměstnaných zaznamenali v červnu na Bohumínsku, necelé 
půl procento.  
Průměrná míra nezaměstnanosti v okrese byla ke konci června 12,33 procenta. 
V meziročním srovnání je tento údaj o 0,67 procenta vyšší. 

 
Bezdomovci  
Počty lidí hlášených na úřední adrese, tedy s trvalým pobytem na obecním úřadě, rok od 
roku neúprosně rostou.  
Velmi často přitom nejde o skutečné bezdomovce. Jsou to vychytralci, kteří se 
pokoušejí vyzrát na exekutory, na oběti vlastních podvodů nebo se snaží skrýt před 
policejními, soudními a úředními obsílkami. Dalším velice častým důvodem, kvůli 
kterému si lidé zařizují bydliště na úřadě, jsou dluhy. Aby rodina nepřišla o svůj 
majetek či dokonce o rodinný dům, protože její potomci prohýřili statisíce, raději se jich 
zřekne a zruší jim trvalý pobyt doma a „přestěhuje“ na obecní úřad. 
Například k 1. lednu 2014 evidovalo ministerstvo téměř 360 tisíc lidí s trvalým pobytem 
na úřadě. Za posledních pět let se počet více než zdvojnásobil. 
Po změnách volají města i obce. Jde o neustále rostoucí nepořádek ve státě.  
Obce to zatěžuje nejen proto, že jim pro tyto lidi, kteří jsou oficiálně bez domova, chodí 
pošta, ale i proto, že mnohdy samy musí zbytečně platit vysoké poštovné. 
V některých budovách, v nichž obecní úřady sídlí, navíc fakticky někdo bydlí. Naštěstí 
u nás na úřadě to tak není, nikdo tady fakticky nebydlí. Ale „bezdomovců“ již zde 
máme požehnaně - desítky.   

 
Bezdomovec 
V první polovině měsíce května zjistili myslivci, že v honitbě na Farském (Něbrojův 
kopec) se nachází opuštěný příbytek bezdomovce. Dle Policie ČR tento obýval muž s 
iniciálami J. CH. původně z Karviné. 
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Příbytek byl vlastně poškozený plátěný stan typu „A“ oranžové barvy. V něm byly 3 
kusy různých matrací, zbytky koberců, polštáře, a různé další sesbírané odpadky 
(sklenice, PET láhve, nepoužité součásti oděvů, papíry a jiné).  
Jelikož v honitbě takovýto příbytek nesmí být, přistoupilo myslivecké sdružení po 
dohodě s majitelem pozemku k likvidaci provizorního obydlí. Stalo se tak dne 19. 
května 2014. Likvidaci provedli členové MS Josef Grobelný, Oto Sobala a Ing. Jiří 
Marek. Nalezené předměty byly odvezeny do místního sběrného dvora. Před likvidací 
byla pořízena fotodokumentace a po ní proveden zápis, který byl v jednom vyhotovení 
předán starostovi obce.  
Podle sdělení Policie ČR byl výše jmenovaný bezdomovec zadržen příslušníky PČR při 
krádeži mědi na místní železniční trati. Dokonce údajně vyřadil bezpečnostní zařízení 
z provozu. Byl obžalován z veřejného ohrožení a poslán do vazební věznice do Ostravy 
- Heřmanic. 

 
Nehody v Dětmarovicích 

• 11. ledna  
Nehoda na silnici I/67 u smíšenky Niko. V sobotu kolem poledne přibral kamión stojící 
automobil Audi po celé délce.   

• 13. ledna  
V podvečerních hodinách se u prodejny Universal Shop Prudel na silnici I/67 střetla 3 
osobní auta. 

• 31. ledna  
V 1735 hod. na silnici I/67 u rybníků srážka se srnou.  

• 2. února 
V obci opět zasahoval vrtulník. Došlo k pádu z koně na hrázi rybníka v Koukolné. 

• 20. března 
V 930 hod. se střetla dvě osobní auta na silnici I/67 u rybníků v Koukolné.   

• 12. dubna 
V 1800 hodin na silnici I/67 dvě havarovaná vozidla - osobní automobil se střetl 
s motocyklistou, který utrpěl zranění.  

• 1. května 
Další havárie motocyklisty na silnici I/67 v obci v 1855 hod. 

• 5. května  
V nočních hodinách cca ve 2215 hod. se dle sdělení několika lidí na facebooku ozvala 
obcí velká rána. Údajně šlo o nějakou poruchu plynu v Koukolné. Lidé byli dost 
vyplašeni. 

• 20. května 
V 835 hod. na silnici I/67 před mostem na silnici na Dolní Lutyni střet dvou osobních 
aut. 

• 23. května 
V 640 hod. srážka se srnou na silnici I/67. 

• 25. června  
Deset minut po 15. hodině srazil vlak člověka v prostoru bývalé železniční zastávky 
v Dětmarovicích - Koukolné. Na místo vyjela pozemní posádka a z Ostravy vystartoval 
vrtulník. Z vyšetřování vyplynulo, že muž chtěl spáchat sebevraždu. Vyskočil z křoví 
před projíždějící soupravu City Elefant, která ho na místě usmrtila. Podle dostupných 
informací se jednalo o 42-letého muže z Karviné.  

• 30. listopadu 
V 805 hod. požár osobního auta na silnici I/67. 
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KKuu ll ttuu rr aa,,   ccíí rr kkvvee,,   
nnáábboožžeennssttvvíí   

 
 
 
 
 
 

 
N ě k t e r é  k u l t u r n í  a  s p o l eč e n s k é  a k c e 
 

Datum:  Akce: Pořadatel: 
25.1. 16. obecní ples 

Vstupné s místenkou, večeří a slosovatelným kupónem 300,- 
Kč, hrála skupina ROYAL KLUB MUSIC, cimbálovka 
v banketce byla letos nahrazena, hrál DJ Svaťa 

 
 
 

OÚ 
8.2. Dětský karneval pro 1. stupeň ZŠ SRPŠ, ZŠ 
8.2. Ples v Koukolné Klub občanů 

22.2. Sokolský ples TJ Sokol 
5.4. Dětmarovická groble – 31. ročník  TJ Sokol 

11.-13.4. Kouzlo velikonočních tradic 
Výstavka v klubovně zahrádkářů 

 
ČZS 

 Jarní koncert ZUŠ ZUŠ 
 Ples pro žáky II. stupně v sokolovně SRPŠ, ZŠ 

25.4. Vizitace farnosti – návštěva biskupa Lobkowicze Farnost 
25.4. Den Země ZŠ 
26.4. Jarní svod loveckých psů MS 
29.4. Projížďka seniorů po obci OÚ 
30.4. Slet čarodějnic, tentokrát na sokolském hřišti  SRPŠ, ZŠ 
7.5. Den osvobození v parku před Dělnickým domem. 

V 1600 hodin u pomníku obětí 2. světové války v krátkém 
programu vystoupili, jako vždy, žáci základní školy. 

 
 

OÚ, ZŠ 
11.5. Den matek OÚ 
22.5. Závěrečný koncert ZUŠ  

s vyhodnocením nejlepších žáků 
 

ZUŠ, OÚ 
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23.5. Noc kostelů Farnost  
29.5. Veselé zpívání ZŠ, SRPŠ 
31.5. Den otevřených dveří na EDĚ  

spojený se Dnem dětí „Cirkusový den plný her a soutěží“ 
 

EDĚ 
7.6. 10. obecní slavnost OÚ 

14.6. Dětské radovánky SRPŠ, ZŠ 
23.6. Přijetí nejlepších žáků ZŠ u starosty obce OÚ 
24.6. Vyřazení žáků 9. třídy OÚ 
27.6. Slavnostní zakončení školního roku 2013/2014 ZŠ 

 Vítání prázdnin Klub občanů 
20.7. Pouť   

15. – 17.8  Sraz vícemístných kol TJ Sokol 
20.8. Den Bernarda v Motorestu v Koukolné – pivní slavnost 

Hrála místní kapela Dobří sousedi 
 

Restaurace  
30.8. Letní kino na sokolském hřišti – filmový animovaný příběh  

Jak vycvičit draka – od 2100 hodin, vstup zdarma  
 

OÚ 
13.9. Dětský branný den v areálu cvičiště u Olše Kynologové 029 

SDH 
20.9. Pohádkový les ČSOP 

19.-21.9. Výstava „Kouzlo starých časů – s čím si hráli naši prarodiče“ ČZS 
 Hovory se starostou obce a taneční zábava Klub občanů  

27.9. Veselá trojka Pavla Kršky  
v sokolovně 

 
Soukromá akce 

3.10. Koloběžkové závody Trestles cup OÚ, Trestles 
15.10. Setkání jubilantů 70-letých a starších  OÚ 
23.10. Den vzniku samostatného Československa 

s kulturním vystoupením žáků ZŠ 
 

OÚ, ZŠ 
7.11. Setkání jubilantů 50 a 60-letých OÚ 

15.11. Sbírka použitého ošacení Diakonie Broumov Farnost  
22.11. Kateřinská zábava  SRPŠ 

29.-30.11. 11. Medové dny OÚ 
4.12. Mikulášská nadílka v Dělnickém domě 

pro veřejnost 
 

Restaurace DD 
5.12. Rozsvěcování vánočního stromu OÚ 

11.12. Vánoční koncert ZUŠ ZUŠ 
13.12. Zájezd „Adventní Krakow“ Farnost, OÚ 
14.12. Adventní koncert v místním kostele OÚ 
16.12. Den otevřených dveří na ZŠ s jarmarkem ZŠ 

 
 
D e n  m a t e k 
 
Obecní úřad uspořádal vystoupení JUDr. Ivo 
Jahelky v pořadu s názvem „Písničky zpod 
taláru“. Slyšeli jsme nové zhudebněné soudničky, 
perličky a povídání tohoto „zpívajícího právníka“. 
Vystoupení se konalo u příležitosti Dne matek 
v Dělnickém domě v neděli 11. května 2014 od 15 
hodin. Vstup byl jako vždy zdarma. 
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J u b i l e jn í  1 0 .  o b e c n í  s l a v n o s t 
 
Uskutečnila se 7. června 2014 od 1500 hodin na hřišti TJ Sokol Dětmarovice 
s následujícím programem: 
1500 – 1515 Zahájení slavnosti starostou obce 
1515 – 1615 Klapeto Morava – písničky našich babiček 
1615 – 1715 Bořek stavitel – show pro děti s obří stavebnicí 
1730 – 1800 Michael Jackson show – imitátor 
1810 – 1845 Sokolník – ukázky sokolnictví s možností focení s dravci  
1900 – 2000 Ready Kirken – vystoupení kapely 
2000 – 2030 Warriors – westernová show – vystoupení s honáckými biči 
2100 – 2200 Chinaski – vystoupení kapely 
2215 – 2240 Ohňová show  
2300 – 2400 Kabát revival  
 
Nejvíce jsme se všichni těšili na vystoupení skupiny Chinaski)* . Skupiny, která na 
scéně populární hudby působí již řadu let, která získala řadu ocenění v různých anketách 
a patří mezi nejoblíbenější kapely v republice. Tato česká pop rocková skupina 
s frontmanem a zpěvákem Michalem Malátným přilákala do areálu sokolského hřiště 
spoustu fanoušků. Její vystoupení bylo úžasné. Všichni jsme si ho moc užili.  
Pro děti byl připraven skákací hrad, bungee jumping, jízda na poníkovi, balónkový 
klaun, kolotoč, malování na tváře a další atrakce a soutěže.  
Počasí se vydařilo. Bylo nádherně. S největší pravděpodobností nejlepší počasí jaké 
jsme za těch deset ročníků konání akce zaznamenali.  
Nechybělo jako vždy pestré a chutné občerstvení. 

          
 

 
 

)* Skupina Chinaski vznikla v roce 1987 jako Starý hadry. Jedním ze zakladatelů kapely byl 
Michal Novotný (alias Michal Malátný) z DAMU. Ten působí jako frontman kapely dodnes. Rok 
1994 přinesl kapele změny a přejmenovala se na Chinaski. 
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D e n  B e r n a r d a  v  m o t o r e s t u  K o u k o l n á 
 
Dne 20.8.2014 od 15 hodin 9 minut 7 vteřin do půlnoci 20.8. nebo do poslední kapky. 
Kde: v Česku i na Slovensku - tam, kde se čepuje pivo Bernard. 
To byla pozvánka na nevšední akci „Den Bernarda“, která se konala poprvé také 
v Motorestu v Koukolné. Akce se konala 20. srpna, kdy všichni Bernardové slaví 
svátek. Začátek akce byl inspirován rokem, kdy se začala psát historie rodinného 
pivovaru Bernard v Humpolci, tedy rokem 1597. Je to značka, která má jako jedna z 
mála u nás svůj svátek v kalendáři, a tak pivovar zavedl novou tradici – Den Bernarda. 
Půllitr i t řetinka čepovaného piva se prodávala za pouhých deset korun. 
Aby bylo kde sedět, zapůjčili si lavičky od obecního úřadu, které používáme při obecní 
slavnosti. Počasí přálo, okolí restaurace bylo plné lidí, odhaduje se na 300 osob, 
přestože akce nebyla téměř vůbec propagována.  
Zahrála místní hudební skupina Dobří sousedé. 
 
 
V e s e l á  t r o j k a  P a v l a  K r š k y   
 
27. září letošního roku zavítala do Dětmarovic trojice 
muzikantů, kterou naši starší občané důvěrně znají a 
obdivují na televizním kanálu Šlágr. Ten se stal 
v poslední době pro spoustu seniorů neodmyslitelnou 
součástí života. Vystoupení se konalo od 15 hodin 
v sokolovně. Vstupné stálo 200 Kč. 
Akci zorganizovala jedna z fanynek tohoto uskupení p. Miroslava Krolová. Na to, že 
není žádný profesionální pořadatel a že takovou akci pořádala poprvé, měla to všechno 
velice dobře připravené. Sokolovna byla zaplněna téměř do posledního místečka. 
Rozhodně přišlo daleko více návštěvníků než na obecní pořady u příležitosti Dne matek, 
které jsou zdarma. Přijeli i lidé z okolních obcí a měst. Během programu si notovali, 
zpívali i tančili. Prostě bylo veselo. 
 
 
K o l o b ě ž k o v é  z á v o d y   
 
Již tradiční koloběžkové klání Trestles cup mezi žáky prvních tříd základních škol se 
odehrálo v pátek 3. října 2014 v parku před Dělnickým domem. Prvňáčci ZŠ a MŠ 
Dětmarovice, ZŠ a MŠ Aloise Jiráska Dolní Lutyně a ZŠ Doubrava závodili mezi sebou 
o nejrychlejší čas, kterým projeli vytýčený okruh.  
Letošním vítězem se stala ZŠ a MŠ Dětmarovice, která získala hlavní cenu od firmy 
Trestles, a to zbrusu novou koloběžku. Dětmarovičtí prvňáčci si také odnesli putovní 
pohár, který jim předali loňští vítězové z Dolní Lutyně.  
Nakonec každý prvňáček získal sladkou odměnu.  
 
 
M e d o v é  d n y  2 0 1 4 
 
Letošní 11. ročník oblíbených Medových dnů se nesl v duchu prvního adventního týdne 
a blížících se Vánoc. Přilákal rekordní počet návštěvníků. Během soboty, neděle a 
pondělního dopoledne výstavu navštívilo více než 2.500 účastníků.  
Mohli se nejen potěšit pestrou expozicí a voňavými výpěstky zahrádkářů, ale mohli se 
letos poučit o ekologii a dovědět se zajímavosti z činnosti Místní organizace Českého 
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svazu ochránců přírody Dětmarovice. Naši včelaři opět zaručeně pokryli poptávku po 
kvalitním medu i příbuzných výrobcích a vhod přišla v sychravém počasí i horká 
medovina. Ostatní prodejci a vystavovatelé nabídli bohatou inspiraci pro vánoční dárky 
nebo jejich výrobu.  
Nepřehlédnutelnou část výstavy letos tvořily betlémy)*. To zahrádkáři jak se již stalo 
tradicí, vyhlásili soutěž o „Nejkrásnější betlém“. 
Je to akce organizačně i časově velmi náročná K tomu, aby byla takto úspěšná, je 
zapotřebí spousty mravenčí práce, obrovský elán a chuť všech zainteresovaných.  

 

Milé pohlazení na Medových dnech  
V Dětmarovicích se stalo milou tradicí, že Zahrádkáři a Český svaz včelařů již tradičně 
(po jedenácté) organizují v závěru listopadu takto pojmenovanou výstavu pod patronací 
a za podpory obecního úřadu. Předseda ČZS pan Tomáš Stáňa by zcela jistě toto tvrzení 
doplnil. Přidal by, že zde vystavují také místní školy (jak mateřské tak i ZŠ) a velká řada 
dětmarovických občanů a ostatní organizace obce. A nebylo by úplné, kdybychom 
nevzpomněli účast i ČSOP – tedy ochránců přírody.  
Na výstavě se bylo skutečně na co dívat! Musíme uvést, že tradiční název expozice 
Medové dny spojené s rozsáhlým prodejem je dávno překonán. I když výrobků z medu 
zde najdeme a nakoupíme skutečně hodně. 
Výstava jako taková vytváří milou předvánoční atmosféru. Vždyť jen vystavených 
betlémů jsme zde napočítali snad na třicet. A všechny byly něčím zajímavé! Od těch, 
které vytvořily děti z mateřinek až po technicky naprosto dokonalou pohyblivou scenérii 
rozměrů 3,5 x 1,5 m (i včetně „rozpohybované“ dětmarovické elektrárny) pana 
Miloslava Uhra.   
I u exponátů zahrádkářů se bylo na co dívat! Dodejme, že jenom vystavených jablek 
bylo možná na sedmdesát. Ovocnářské produkty doplňovala celá řada krásných 
s velkým umem a tvůrčí fantazií zhotovených výtvorů. Například velice vkusná díla ze 
dřeva, dýní nebo i z obyčejného papíru. A světe div se - jak jinak vypadá „obyčejné“ 
pometlo, když je jeho tvůrce dokáže esteticky přizdobit. 
Doplňme, že ne jako laciná rekvizita působil také rozsáhlý soubor budek pro různé 
ptactvo, které řemeslně zhotovil a věnoval p. Kafka. Podnětem pro všechny, kteří máme 
rádi přírodu, byly působivé ukázky „hotelu pro hmyz“.  
A jsme u další organizace, která pod vedením Mgr. Eleny Kijonkové také přispěla ke 
zdaru letošních Medových dnů. Jsou to již vzpomenutí Ochránci přírody! Působí 
v relativně malých Dětmarovicích (cca 4000 obyvatel) již 30 let a je za nimi vidět kus 
práce. To by jim naše Orlová s 31.000 obyvateli, kde tato organizace není, možná 
mohla i závidět. Kromě 18 dospělých si vychovávají i 20 dětí. A doplňme, že 
předsedkyně má svého nástupce ve svém synovi, jinak báňském inženýru. 
Ale vraťme se k vlastní výstavě! Celá vskutku působí velice sladěně a dokládá, že 
dětmarovičtí občané jsou velice tvůrčí a že jim skutečně záleží na pospolitosti.  
Tedy vážení zahrádkáři a dětmarovičtí občané, kteří jste k výstavě jakkoli přispěli  - 
velké díky za krásnou akci! Přejeme si řadu dalších ročníků Medových dnů!  
Zcela jistě to bude, protože elán, který jsme viděli u Tomáše Stáni a Otakara Popka 
v jejich 78 letech, jim může závidět i hodně mladších lidí. Velkou zásluhu na precizním 
zabezpečení a organizaci Medových dnů mají především pracovnice obecního úřadu 
paní Táňa Čempelová, aranžérka výstavy paní Eva Szyroká a přítel zahrádkářů pan 
Petr Jančar.  
Děkujeme všem za zdárný průběh a krásný zážitek z této výstavy. 

Ludmila a Václav Kafkovi z Orlové 
 

)* Více viz kapitola Z činnosti zahrádkářů na str. 97/14 tohoto dílu Kroniky obce. 
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Zá je z d y  d o  o s t r a v s k ý c h  d i v a d e l 
 
Již více než deset let pořádá Obecní úřad Dětmarovice od září do dubna zájezdy do 
Moravskoslezského divadla v Ostravě - divadla Jiřího Myrona a Antonína Dvořáka. 
Jezdí se nepravidelně, maximálně však 1x měsíčně. Nejedná se o předplatné.  
Pozvánka pro veřejnost je vždy ihned po potvrzení objednávky divadlem uveřejněna na 
internetových stránkách obce, dále jsou rozvěšeny plakátky na 15 informačních tabulích 
v obci, další jsou umístěny např. ve škole, na poště, v knihovně a na obecním úřadu. 
Pozvánka je vyhlášena i místním rozhlasem. Představení jsou vybírána na přímou 
nabídku divadla nebo podle počtu volných míst na představení a finanční dostupnosti 
vstupenky. Jezdíme vždy autobusem pro 45 osob, čímž je bohužel omezen počet 
zájemců. Objednávky probíhají tak, jak je uvedeno na plakátu - telefonicky nebo osobně 
na obecním úřadu.  
Kdo se ozve dříve, ten je na představení přihlášen. Tato objednávka je závazná. 
V případě, že přihlášený zájemce onemocní nebo se nemůže představení zúčastnit, musí 
si sám zajistit náhradníka nebo uhradit plnou cenu vstupenky.  
Vstupenky se platí před odjezdem v autobuse, autobusová doprava je hrazena z 
obecního rozpočtu. Nástupními místy jsou všechny autobusové zastávky v obci. 

 
 

Z č i n n o s t i  k n i h o v n y  
 
Pasování prvňáčků na čtenáře 
V závěru školního roku jsou prvňáčci slavnostně pasování na čtenáře. To letošní se 
konalo 17. června. 
Tento skoro rituál je určen všem žákům, kteří si na 
konci první třídy osvojí základy čtenářských 
dovedností a přichází tuto významnou zkušenost a 
um oslavit do knihovny, kde jsou podrobováni 
slavnostnímu aktu pasování na čtenáře. Domů si 
odnáší nejen knihu a sladkosti, ale i průkazky do 
knihovny, které jim umožní navštěvovat knihovnu 
jeden rok zdarma. 

 
Statistika roku 2014 
Počet obyvatel obce k 31.12.2014       4 227 
Knihovní fond         13 615 
Počet výpůjček  19 976 
Počet přírůstků 583 
Počet úbytků 575 
Počet čtenářů 416 
- z toho děti do 15-ti let                          119 
Počet návštěvníků knihovny            3 852 

 
Nejpůjčovanější tituly 
1. Green, John - Hvězdy nám nepřály   6 x 
2. Blómkvist, Stella - Andělé  6 x 
3. Winkelmann, Andreas - Slepý instinkt  6 x 
4. Berry, Julie - Všechna pravda, co je ve mně  5 x 
5. Carrington, Ashley - Jesika  5 x 
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Pět nejlepších čtenářek v počtu návštěv 
1. p. Dagmar Bednářová   36  
2. p. Ludmila Černá   25 
3. p. Bohdana Oškerová  21 
4. p. Pavla Dyszkiewiczová  21 
5. p. Antonie Gulecová  20 

 
Pět nejlepších čtenářek v počtu výpůjček knih a časopisů 
1. p. Dagmar Bednářová  200 
2. p. Pavla Dyszkiewiczová  192 
3. p. Kristina Kaděrová  183 
4. p. Ludmila Strončková  180 
5. p. Dáša Sikorová  166 

 
Čtenářkou knihovny za rok 2014 se stala paní Dagmar Bednářová. 
 
 
 
Z  f a r n o s t i  
 
Tři králové koledovali již počtrnácté 
Od 2. do 14. ledna 2014 jsme mohli potkat 
v naší obci – stejně jako v celé republice – 
skupinky koledníků Tříkrálové sbírky. 
Podobně jako v minulých třinácti 
ročnících nesli poselství solidarity s těmi, kdo se ocitli v tělesné, duševní nebo 
sociální nouzi z důvodu nemoci, stáří, ztráty zaměstnání, rozpadu rodiny, přírodních 
katastrof apod.  
Koledníčci měli ve svých „třech darech“ cukr, jehož celý obal byl potištěn logem a 
informacemi o Tříkrálové sbírce 2014. Tyto cukry byly vyrobeny speciálně na 
objednávku pro potřebu sbírky, mohl je tedy od koledníčků získat pouze dárce 
příspěvku do Tříkrálové sbírky 2014. 
Letos Charita Bohumín vypravila 76 koledujících skupinek. Celkový výtěžek 289.159 
Kč svědčí o velké míře ochoty pomáhat. Dárci v Dětmarovicích přispěli částkou 28.726 
Kč, což byla nejvyšší vykoledovaná částka v historii sbírky. Prostředky budou použity 
podle předem schválených záměrů na instalaci nové telefonní ústředny v Charitním 
domě pokojného stáří sv. Františka ve Starém Bohumíně, jelikož ta předešlá, po patnácti 
letech, dosloužila. Dále prostředky z letošní sbírky budou využity na rekonstrukci 
koupelny pro uživatele v Noclehárně sv. Martina a také na provoz Denního centra pro 
osoby bez přístřeší. Stejně jako v minulých letech podpoří „adoptivní“ děti na Ukrajině 
a Občanskou poradnu, která poskytuje bezplatné služby. 
 

Tříkrálová sbírka - přehled 
 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Nový Bohumín 64.454 70.201 80.486 96.319 84.993 93.150 103.500 94.540 111.907 
Starý Bohumín 24.738 24.623 19.518 17.529 19.749 28.735 30.310 31.460 21.093 
Dolní Lutyně 54.253 53.087 52.189 42.347 32.364 24.291 48.984 58.511 58.515 

Rychvald 14.837 16.049 20.596 13.734 18.227 15.314 15.647 32.121 29.113 
Dětmarovice 17.686 21.315 22.353 14.025 14.539 21.865 21.055 27.447 28.726 

Orlová - - 27.288 11.520 11.120 20.133 18.784 24.666 34.947 
Doubrava - - - - - - 3.014 3.422 4.858 
Celkem 175.968 185.275 222.430 195.474 180.992 203.488 241.294 272.167 289.159 
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Vizitace farnosti 
V pátek 25. dubna zavítal do Dětmarovic Mons. František Václav Lobkowicz, biskup 
Ostravsko - opavské diecéze se svým doprovodem.  
Nejdříve přijel na faru, kde se ve společnosti našeho faráře Mgr. Tomáše Stachniaka 
zdržel pouze půl hodiny, poté zavítal na obecní úřad. Jednání byl přítomen starosta obce 
Ing. Ladislav Rosman, tajemník OÚ JUDr. Jan Pochylý a pracovnice OÚ p. Taťána 
Čempelová. Co projednali, jsem se nedozvěděla. Po více než hodinové rozpravě zamířil 
biskup do základní školy, kde poseděl s vedením školy. 
Posledním bodem programu byla mše svatá v kostele a setkání s farníky. 
 
Mé setkání s biskupem 
Pracovnice obecního úřadu mě o této akci předem informovala a požádala, abych ji 
přišla zvěčnit na fotografie. Podotýkám a přiznávám, že nejsem věřící, ale uznávám lidi 
takového formátu a na návštěvu jsem se těšila. 
Tak jsem ráno zašla k faře, kde vizitace měla začít. Pár minut před avizovanou hodinou 
– vše mělo začít v 930 hod. (to jsem zjistila na internetových stránkách diecéze), i když 
původně mi bylo řečeno v 900 hod. – jsem byla připravena u dveří fary a očekávala 
příjezd hlavy ostravsko – opavské církve katolické. Samozřejmě, nejdříve jsem se 
ohlásila místnímu faráři Tomáši Stachniakovi a poprosila ho o pořízení fotografií. 
Představovat jsem se nemusela, protože mě již nějaký ten pátek zná. Přijela černá 
Octávie, z níž vystoupil biskup se svým doprovodem. Pozdravil a já mu odvětila stejnou 
formulací (už ani nevím, co to bylo, jelikož se v katolických pozdravech nevyznám). 
Načež jsem si zkoušela zaostření fotoaparátu, abych mohla ve vhodnou chvíli při vstupu 
biskupa do budovy fary zmáčknout spoušť. Na to se biskup na mne obrátil s otázkou, 
zda jsem od Blesku či jakého plátku a konstatoval, že slušností je se představit a dovolit 
o svolení. To kdyby dělal každý novinář při každé návštěvě celebrit, tak by nikdy nic 
nenafotil… Pokorně jsem se mu omluvila, představila jménem a funkcí a dodala, že 
jsem ho již dvakrát fotila za jeho návštěvy v Dětmarovicích. Odpověděl, že zde již 4 
roky nebyl a že za tu dobu viděl 700 tisíc lidí. Doufala jsem, že „otec“ Tomáš otevře 
dveře a přivítá jej na dvorku. Jenže to se nestalo, Lobkowicz vstoupil do tmavé chodby 
fary, „Tomášek“, jak mu říkáme, seběhl ze svého bytu po schodech dolů a evidentně 
ztrémovaný a nervózní mu z prvního 
schodu schodiště podal ruku. Pan F. V. 
L. se ke mně ze schodů obrátil a řekl, 
že je na obyčejné návštěvě farnosti a 
že z toho nemám(e) dělat kovbojku. 
Všichni pak zmizeli v tmavých 
nevzhledných útrobách fary.  
Tak jsem z fary znechuceně odešla a 
doufala, že další průběh návštěvy bude 
jiný. Ale to jsem se moc spletla.  
Přemístila jsem se na obecní úřad, do 
kanceláře starosty položila na stůl 
vyhotovený „Pamětní zápis“ a u okna 
v koutku čekala, kdy se biskup se svým 
doprovodem objeví. Když dorazili a biskup vešel do kanceláře, podíval se na mne a 
řekl: „Tak tady je vaše teritorium!“. Hosté i „domácí“ zasedli ke stolu, pan starosta je 
přivítal, zeptal se, kdo si co dá na pití (biskup kafe). Mezi tím se mi podařilo rychle 
„nacvakat“ 5 snímků. Padla první otázka biskupa. Zajímalo jej, co kdysi bylo v budově, 
kde sídlí firma Elektro Volák. Odpověděla úřednice OÚ, že tam kdysi byl statek a řekla, 
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že by mohla odpovědět p. kronikářka. Má krátká nedopovězená věta „Byla tam i 
hospoda…“ byla někým přerušena, přestože jsem chtěla fundovaně odpovědět. Jelikož 
mi nikdo nenabídl, abych si sedla a zůstala přítomna, obrátila jsem se a beze slova 
zmizela. Takže víc jsem se nedozvěděla a žádnou pořádnou fotku neudělala. 
Další cesta biskupa vedla na základní školu, ale tu jsem již vzdala. Byla jsem vytočená 
po druhé a nechtěla se vytočit po třetí. 
 

 

Noc kostelů poprvé v Dětmarovicích 
Letošní ročník Noci kostelů si kladl za cíl, stejně jako v 
letech minulých - pozvat co nejširší veřejnost do kostelů a 
ve večerní a noční atmosféře zde nabídnout možnost setkat 
se s křesťanstvím prostřednictvím hudby, umění, zážitku. 
Dětmarovická farnost ve spolupráci s obcí Dětmarovice se 
letos poprvé připojila k této mezinárodní akci, která se 
konala již po šesté, letos v pátek 23. května. U nás 
odstartovala soutěží pro děti „Poznávej svět kolem sebe“ v 
1600 hodin a končila krásným (nejen) varhanním koncertem 
úderem půlnoci. Program byl bohatý a přilákal do kostela 
sv. Máří Magdalény přes 300 návštěvníků. Ti si mohli 
prohlédnout kostel ve všech jeho prostorách, mohli si o něm 
nechat fundovaně popovídat, prohlédnout si výstavku historických ornátů či půvabných 
dětských prací nebo vyzkoušet netradiční výtvarné techniky v netradiční dílničce paní 
Evy Szyroké přímo v chrámové lodi.  Velmi zajímavé bylo i divadelní představení 
v podání žáků ZUŠ E. Rundy z Ostravy. 
Pro vytvoření příjemné atmosféry Noci přispělo i občerstvení, o které se postaraly naše 
farnice a příznivkyně. 16 druhů napečených výborných sladkých a slaných dobrot, káva 
podaná s úsměvem v až neuvěřitelně letním podvečeru a večeru přispělo k dotvoření 
pocitu pospolitosti a přátelství. 
Nezbývá než poděkovat všem, kteří pomohli akci zajistit. Byly to děti a učitelky obou 
mateřských škol, děti a vychovatelky školní družiny, kteří vytvořili krásná výtvarná 
dílka a napekli „uvítací“ perníčky (p. Lidka Černá), skupina mladých křesťanů Vektor, 
která pomáhala při organizaci a doprovodila celý program hudbou, za všechny patří 
poděkování Magdě Kubatkové, panu faráři za duchovní pomoc a zapůjčení historických 
ornátů, paní Evě Szyroké za přípravu celé výstavy, květinové výzdoby a především 
výtvarné kreativní dílny, Báře Čempelové za prvotní impuls k zapojení se do této krásné 
akce a společně s Mgr. Lucií Janusovou za komentované prohlídky kostela, manželům 
Videnkovým a učitelům ZUŠ Rychvald za koncertní vystoupení, ochotným kuchařkám, 
za skutečně výborné koláče a zákusky, zaměstnancům obecního úřadu za zajištění a 
zapůjčení technického zázemí, zkrátka všem, kteří se podíleli jakýmkoliv způsobem na 
této zdařilé akci.  
 

Program Noci kostelů v naší farnosti byl následující: 
1600 hod.  Soutěž pro děti „Poznávej svět kolem sebe“ 

Poznávací naučně interaktivní stezka pro děti exteriérem a interiérem 
našeho kostela  
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1800 hod.  Monodrama Christine Brücknerové „Kde jsi ztratila řeč, Marie“, v podání 
ZUŠ E. Rundy z Ostravy 

2130 hod. Pantomimické vystoupení skupiny Vector s názvem „Everything“  
2200 hod.  (nejen) Varhanní koncert v podání manželů Videnkových, učitelů a žáků 

ZUŠ Rychvald 
� komentované prohlídky s informacemi z historie naší farnosti ve všech kostelních 

prostorách v 1700, 1730, 1900, 1930, 2000 a v 2100 hodin 
� po celou dobu „Noci“ výstava ornátů a obřadních předmětů, fotografií z historie 

kostela a života farnosti  
� výstavka dětských prací na motivy „Jak si představuješ svého anděla?“ 
� výtvarná dílnička pro děti pod vedením p. Evy Szyroké  
� celou „Noc“ doprovázela mládež svým hudebním doprovodem 
� u stánku před kostelem možnost zakoupení malého občerstvení, k dispozici domácí 

buchty a koláče našich farnic a příznivkyň, káva nebo čaj  
 
 
Změna farářů v dětmarovické farnosti 
V letošním roce odešel z Dětmarovic Mgr. Tomasz Stachniak a na jeho místo nastoupil 
PaedDr. ThLic. Marcel Puvák. 
   
P. Mgr. Tomasz Stachniak 
Narodil se 3.12.1974 v Bielsku-Biale v Polsku. Byl pokřtěn 
26.12.1974 ve farnosti Narození Panny Marie tamtéž. V tomto 
městě strávil své mládí, chodil zde do školky a do základní 
školy. Dále pokračoval na Lyceu, které ukončil maturitou. Po 
maturitě pracoval několik let jako stolař. V roce 1996 nastoupil 
do kněžského semináře v Polsku, po ukončení prvního ročníku 
pokračoval v přípravě na kněžskou službu jako pastorační 
asistent v České republice ve farnostech Studénka, Dobrá u 
Frýdku-Místku a Ostrava-Svinov. Po této roční praxi nastoupil 
do kněžského semináře v Olomouci. Po ukončení 
teologické fakulty získal titul magistra teologie. 
Jáhenskou praxi absolvoval ve farnosti Oldřišov u 
Opavy. V sobotu 28.6. v roce 2003 byl vysvěcen na 
kněze. Po vysvěcení působil jako kaplan ve farnostech 
Odry a Orlová, jako administrátor ve farnostech 
Albrechtičky, Bartošovice, Hukovice. V roce 2008 
přišel do Dětmarovic. Bydlel na faře. Spravoval také 
farnost v sousední Doubravě. 
Má dva sourozence, sestru, která je v klášteře a bratra. 
Jeho zájmy jsou: teologická literatura zejména spisy 
církevních otců, focení, cestování, navštěvování nových 
míst a hlavně gotických kostelů, pěstování květin, 
duchovní hudba a rocková hudba z 80. a 90. let 20. 
století.  
Tomasz Stachniak působil v naší farnosti do posledních 
srpnových dní letošního roku. Z Dětmarovic odešel do 
farnosti do sousedních Petrovic u Karviné. 
 

Tomasz Stachniak o letošním Božím těle 
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PaedDr. ThLic. Marcel Puvák 
Narodil se o vánocích 26.12.1978 v Handlové 
na Slovensku. 
Své mládí prožil v Prievidzi až do maturity na 
jazykovém gymnáziu, do svých 18 let. Poté se 
vydal do světa. Nejprve na 7 roků do Itálie, kde 
vystudoval teologii, pak do Olomouce, aby 
dokončil svou přípravu na duchovní povolání. 
Jáhenské svěcení přijal 21. června 2008 v 
Opavě. Na Cyrilometodějské teologické fakultě 
v Olomouci v letech 2004 - 2006 absolvoval 
první část doktorandského studia se zaměřením 
na liturgiku, a v říjnu 2006 úspěšně obhájil 
licenciát na téma „Lidová zbožnost a hudba v 
prvním Oratoriu svatého Filipa Neri“. V červnu 
2008 pak na Pedagogické fakultě Katolické 
univerzity v Ružomberku obhájil rigorózní 
práci a složil předepsané zkoušky. Poté 
pracoval na dizertaci, zabývající se dějinami 
liturgického hnutí v českých zemích. 
Na kněze byl vysvěcen 27.6.2009 v Ostravě. 
Poté pastoračně působil ve farnostech Ostrava - Svinov a Ostrava - katedrála. 
Vyučoval náboženskou výchovu na Biskupském gymnáziu v Ostravě - Porubě.  
Od 1.8.2013 – 31.8.2014 působil jako výpomocný duchovní na farnosti v Orlové. 
Do naší farnosti byl přidělen otcem biskupem. První mši svatou v kostele sv. Máří 
Magdalény v Dětmarovicích odsloužil v neděli 31.8.2014 v 730 hod. Současně dělá 
duchovního správce pro sousední obec Doubrava. 
Je vedoucím náboženského vysílání 
v křesťanské televizi Noe. Komentuje 
převzaté italské pořady, simultánně 
překládá přenosy z Vatikánu, ovládá 
osm jazyků (mj. italštinu, němčinu a 
angličtinu). Je činný v křesťanském 
světě, pravidelně se účastní kongresů 
katolických médií. 
Rád cestuje a poznává cizí země, 
zajímá se rovněž o historii, hraje na 
varhany. Miluje podzim, jeho barvy 
a vůni, a také všechno krásné. 
 

 

 

 

 
 
Sváteční mše o vánocích 
24.12.  Štědrý den  Půlnoční mše svatá  ve 2400 hodin 
25.12.  První svátek vánoční Vánoční mše svatá  v 1000 hodin 
26.12.  Druhý svátek vánoční  Štěpánská mše svatá  v 730 hodin 
31.12.  Silvestr Silvestrovská mše svatá  v 1500 hodin 

Marcel Puvák slouží mši 
v polském Krakowě v rámci 
zájezdu Adventní Krakow 
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ŠŠkkooll ssttvvíí   
 

 

 
 
 
R e k o n s t r u k c e  s p o r t o v n í h o  a r e á l u  z á k l a d n í  š k o l y 
  
Tak jsme se dočkali. U základní školy byla konečně provedena rekonstrukce 
sportovního areálu, o kterém se v obci léta hovořilo a snilo. Bylo tak završeno zhruba 
desetileté období zásadní modernizace naší školy. Ve výběrovém řízení, které škola na 
jaře vyhlásila, zakázku vysoutěžila firma Prostavby a.s. Otnice, a to podle projektu Ing. 
Marka Papouška. Práce byly zahájeny v květnu. 
Hodnota díla (včetně projektu, stavebního, autorského a bezpečnostního dozoru a 
výkonu zadavatelských činností) činí cca 5,900.000 Kč včetně DPH.  
Žáci a občané Dětmarovic tak získali nově zrekonstruovaný sportovní areál s 
automaticky zavlažovaným travnatým hřištěm pro kopanou, dvěma multifunkčními 
hřišti s živicí a umělým povrchem pro florbal, nohejbal, basketbal, volejbal, vybíjenou a 
tenis, s ochrannými sítěmi a zábranami.  
Vzniklo nové doskočiště a běžecký ovál s umělým měkčeným povrchem se třemi 
dráhami.  
Dne 15. září byl nový areál za účasti představitelů obce, zaměstnanců školy, některých 
žáků, několika občanů, Televize Polar a periodika Deník slavnostně předán do užívání. 
Prioritně bude sloužit potřebám školní výuky, v odpoledních hodinách v pracovních 
dnech, během víkendů a prázdnin ho však podle provozního řádu a pokynů správce 
budou moci využívat i další amatérští sportovci a nadšenci.  
Nově zrekonstruovaný sportovní areál tak vytvoří příznivé podmínky pro výuku tělesné 
výchovy a také přispěje k rozšíření volnočasových aktivit obyvatel obce.  
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M l a d í  l y ž a ř i  v  M e z i v o d í  
 
Tak jako každý rok i letos se vydali žáci 7. a 8. ročníku ZŠ a MŠ Dětmarovice „zdolávat 
kopec“ v rámci lyžařského výcviku v Mezivodí. I když celou zimu moc sněhu 
nenapadalo, nezalekli se a plni odhodlání vyrazili autobusem v neděli 26. ledna z areálu 
školy. Po hodince cesty posádka, čítající 20 žáků a pedagogický dozor, konečně dosáhla 
vytouženého cíle – penzionu Ledovec. Ubytovaní v něm byli již potřetí za sebou. Jeho 
velkou výhodou je to, že stojí hned vedle lyžařské sjezdovky. Ta byla uměle 
zasněžována, takže se nemuseli bát avizované oblevy. 
Během jednoho celého týdne udělali „lyžníci“ mnoho pokroků. Skoro polovina z nich 
nestála předtím na lyžích, i přesto se díky jejich píli, statečnosti a odvaze naučili krásně 
sjíždět kopec a v bezpečí vyjet nahoru po vleku. Ti zkušenější se naučili nové lyžařské 
tipy a upevnili si své základy. Velkým plusem byl také fakt, že za celou dobu se nikomu 
nic nestalo – obvazy a tabletky zůstaly schované v lékárničce. Večery vždy patřily hrám 
a různým společenským aktivitám, které zajišťovala dvě šikovná děvčata z deváté třídy. 
Po celou dobu pobytu se o děti starala čtveřice dospělých: Markéta Branná 
(vychovatelka), Petr Balon (zdravotník), Mgr. Břetislav Kucherko (instruktor) a Mgr. 
Leona Veřtat (instruktorka), která byla zároveň i vedoucí celého lyžařského kurzu. 
Obec Dětmarovice financovala autobusovou dopravu a snížila tak náklady rodičům.  

 
 

A k c e  L e d o v á  P r a h a   
 
Po určitém váhání se letos poprvé členové přírodovědného kroužku zúčastnili ve dnech 
31.1. - 2.2. již zaběhnuté celostátní akce „Ledová Praha“ pro dětské kolektivy v Praze. 
Je to dosti daleko, cestování není jednoduché ani levné. Děti však měly veškeré slevy a 
ubytování se stravou v pražské škole. Program byl zajímavý, děti v těchto dnech měly 
přístup do památek, muzeí, ale i třeba do Karlovy univerzity a na různé doprovodné 
programy.  
Ovšem nebyl to výlet pro nějaké bábovky, které nic nevydrží. To vše spolu s rodiči 
věděli, než jsme do toho šli. Jelo 6 dětí, o které se bedlivě starali 2 vedoucí.  
Co vše zažili a viděli? Bylo toho opravdu hodně. 
V pátek se zúčastnili předvádění zajímavých a zábavných pokusů v posluchárně katedry 
fyziky Karlovy univerzity. Poté projeli půlkou Prahy a ubytovali se s karimatkami a 
spacáky ve třídě ZŠ v Praze 10, kterou sdíleli se skupinou z Českých Budějovic.  
Po chutné a vydatné večeři spolu se všemi skupinami připravovali své prezentace a 
nakonec si vzájemně předvedli, co zajímavého umí. Tak načerpali nové nápady, které si 
rádi vyzkouší. Plní dojmů pak usínali těžce, ale to už tak bývá. 
V sobotu se snažili co nejdříve vyrazit za krásami Prahy a prvním větším zážitkem bylo 
cestování metrem. Pak šli do Zlaté uličky, na Hradčany do Starého královského paláce, 
viděli mimo jiné věrnou kopii korunovačních klenotů, dále byli v Chrámu sv. Víta a 
dokonce se fotili s pohádkovým králem.  
Odpočinuli si a po obědě šli na Karlův most a Muzeum Karlova mostu, které je velmi 
pěkné. Putovali dále na Staroměstské náměstí, aby viděli Staroměstský orloj a jeho 
odbíjení. Byli tam brzo, tak využili čekací dobu a vyjeli se rozhlédnout po okolí z věže 
Staroměstské radnice. Vše jim krásně vyšlo a dočkali se spolu s davy turistů odbíjení 
orloje, procházky apoštolů i kokrhání kohouta.  
Nemohli vynechat Václavské náměstí se sv. Václavem a pak už se těšili do metra a na 
večeři. Večer využili na poznávání spolubydlících, zahráli si s nimi několik her a 
únavou usnuli o něco dříve. 
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V neděli museli vstávat brzy, sbalit se a po dobré snídani spěchat s batohy na nádraží, 
aby mohli navštívit Muzeum čokolády. Moc se jim tam líbilo, hlavně předváděcí akce a 
ochutnávka. Děti plnily připravené úkoly a 
dostaly za odměnu bonbóny a nafouknuté 
balónky. Na zpáteční cestě vlakem si 
zasoutěžily, komu balónek nepraskne a 
dokáže ho dovézt až domů.  
Cesta rychlíkem byla příjemná a pěkně 
jim uběhla. Na tyto zážitky budou jistě 
dlouho vzpomínat. 
 

Naši v Praze  
před matematicko-fyzikální fakultou 
Univerzity Karlovy 

 
 
 
M l a d í  m a t e m a t i c i  n a p o d o b i l i  če s k é  o l y m p i o n i k y 
 
2 zlaté, 2 stříbrné a 1 bronzová medaile. Ne, nejedná se o bilanci našich olympioniků na 
nedávno skončené olympiádě v Soči. Je to výčet medailí, které získali mladí 
matematikové z dětmarovické ZŠ v soutěži Mates, která se konala na gymnáziu v 
Orlové 5.3.2014 a které se zúčastnily orlovské základní školy, petřvaldská ZŠ a také 
naše škola. Soutěžilo se v matematických dovednostech a znalostech, které měli 
možnost prokázat žáci 6., 7. a 8. tříd. V kategorii šesťáků nás reprezentovali Vojtěch 
Chmiel, Pavel Juroško, Natálie Ethardtová a Petra Kúdelová, v kategorii sedmáků 
Barbora Boturová, Veronika Macurová, Anežka Sztwiertniová a Kateřina Šustíková, a 
konečně za osmáky to byli Vítek Branny, Richard Jelen, Dominik Kryska, Kateřina 
Bušová a Nikola Giecková.  Jednalo se tedy o poměrně početnou výpravu, nicméně 
výsledek za to určitě stál. 
Z celkového počtu devíti medailí, které v soutěži bylo možno získat, naši mladí 
Einsteinové vybojovali celkem 5 kovů, což v konkurenci 71 účastníků je číslo jistě 
obdivuhodné. A to nemluvím o tom, že kdyby se udělovaly i tzv. bramborové medaile 
za čtvrté místo, bereme další dvě. 
Pojďme si tedy konkrétně představit ty, kteří se zasloužili o to, že se v budově gymnázia 
ono odpoledne velmi často skloňovalo jméno naší obce, potažmo ZŠ. Nutno dodat, že 
ne vždy s úsměvem na líci, nýbrž občas i se skřípěním zubů, což ale našim soupeřům 
rádi odpustili. 
 
Kategorie 6. třída:  
1. místo: Pavel Juroško 
2. místo: Petra Kúdelová 
 

Kategorie 8. třída: 
1. místo: Richard Jelen 
2. místo: Dominik Kryska 
3. místo: Vítek Branny 

Jak již bylo řečeno, naši žáci získali i dvě čtvrtá místa: v kategorii 7. tř. to byla Barbora 
Boturová a v kategorii 8. tř. Kateřina Bušová. 
Lze tedy zcela jednoznačně konstatovat, že naši žáci dali o sobě řádně vědět i za 
hranicemi obce a zejména se hovoří o našich osmácích, kteří soutěž ve své kategorii 
proměnili v exhibici dětmarovické školy.  
Do budoucna pevně věříme, že v příštím ročníku soutěže Mates své pozice reprezentanti 
naší školy nejen obhájí, ale ještě vylepší, byť mnoho prostoru pro toto již není. Naštěstí. 
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B r o n z o v é  v e  v y b í j e n é 
 
Středa 9. dubna patřila vybíjené, oblíbenému sportu 
na základních školách – konalo se totiž okrskové 
kolo soutěže v tomto sportu v prostorech ZŠ Karla 
Dvořáčka v Orlové. Na tomto turnaji nemohlo 
chybět naše dívčí družstvo složené ze žákyň 8. a 9. 
třídy ZŠ, které v loňském ročníku získalo druhé 
místo. Děvčata samozřejmě chtěla obhájit dobré 
umístění a svou pozici v rámci celého okrsku, a to se jim také v konkurenci dalších 7 
družstev povedlo. Nejprve dokázaly porazit ZŠ Petřvald, ZŠ U Kapličky a domácí ZŠ 
K. Dvořáčka ve své skupině. Bohužel, v semifinále narazily na silný tým ZŠ Školní, 
kterému těsně podlehly. Neztratily však naději, v posledním zápase o třetí místo znovu 
zvítězily nad domácím týmem a získaly tak zasloužený bronz. 
Tým ZŠ Dětmarovice reprezentovaly: Eliška Témová, Lucie Kosová, Magdaléna 
Kubatková, Monika Večeřová, Nikola Giecková, Hana Sitková, Kristýna Venclová, 
Lucie Kúdelová, Adéla Grabcová, Michaela Studená, Lucie Krůlová a Aneta Salavová. 
 
 
Š k o l a  v  př í r o d ě  
 
Žáci 2., 3. a 4. třídy ZŠ se zúčastnili v termínu od 6. do 17. dubna ozdravného pobytu 
v Krásné pod Lysou v hotelu Visalaje. Z ministerstva životního prostředí obdržela naše 
škola dotaci, proto mohli odjet všichni žáci, neboť pobyt měli zcela zdarma a připláceli 
si jen na výlety. 
Počasí bylo vskutku aprílové, zažili teploty kolem 22 st., ale i přízemní mrazíky, déšť, 
kroupy i sněžení. 
Děti každou volnou chvilku trávily v přírodě, se svými učiteli a vychovateli poznávaly 
rostliny, stromy a keře, hledaly ukrytý poklad, chodily na krásné túry do okolí (Švarná 
Hanka, Morávka, Smrkovina, Plato), hrály hry na venkovním hřišti nebo stavěly 
z přírodnin domečky pro skřítky.  
Děti formou her plnily program EVVO, osvojily si pojmy ekosystém louky, ekosystém 
lesa, příroda živá a neživá, učily se poznávat byliny, orientovat se v přírodě podle 
kompasu, mapy, apod. 
Důraz byl kladen na vnímání estetických hodnot prostředí a pozorování důsledků 
nevhodných lidských činností v přírodě. Žáci získali nové poznatky o hospodaření 
s odpady, seznámili se s dobou rozpadu skla, plastu a papíru, bylo jim vysvětleno, jak 
správně recyklovat odpad a šetřit energiemi. 
S ochranou přírody a chováním v chráněné krajinné oblasti je na besedě seznámil pan 
lesník. 
Na výletě na Hukvaldech se děti dozvěděly od průvodce mnoho zajímavosti o hradu, 
v Památníku Leoše Janáčka o životě a díle hudebního skladatele, v Tropicu o chovu 
papoušků, šelem a pěstování rostlin, v Exoticu jim majitelé expozice povyprávěli o 
motýlech a broucích, v Kozlovicích si děti vyzkoušely, jaké bylo učení před více než sto 
lety. 
Během pobytu došlo rovněž k utužení dětského kolektivu nejen v rámci třídy, ale celé 
sociální skupiny. 
O spokojenost 67 dětí se staraly třídní učitelky Mgr. J. Rácová, Mgr. D. Reliová, Mgr. 
E. Kijonková, vychovatelky I. Lelková, L. Černá, M. Gilarová, paní zdravotní I. 
Bystroňová a noční službu vykonávající Mgr. Šárka Matochová. 
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D e n  Ze mě  2 0 1 4 
 
Historie Dne Země se začala psát roku 1970 v USA. Od roku 1990 se i  Česká republika 
přihlásila k 22. dubnu - světovému svátku životního prostředí. 22. duben můžeme 
považovat za výročí vzniku moderního environmentálního hnutí.  
Na naší škole probíhá celoročně mnoho akcí – např. sběr tříděného papíru, víček z PET 
lahví, třídění plastů, úprava tříd, péče o květiny… Žáci, jejich rodiče i učitelé přispívají 
peněžitými dary na ZOO Ostrava nebo psí útulek v Dětmarovicích.  
Letos ze školy poslali na adopci tygra ussurijského 6.200 Kč. Žáci, kteří přispěli 
nejvíce, dostali jako poděkování volné vstupenky do ZOO, škola má vystaven děkovný 
list a byli uvedeni v seznamu přispěvatelů. 
Tento rok v dubnu třídy měly možnost vytvořit si environmentální program podle témat 
ze Školního vzdělávacího programu, na závěr 25.4. se konal den soutěží, vycházek a 
exkurzí. Ten je pro žáky odměnou za jejich úsilí. Každá třída vytvořila na dané téma 
velký plakát (flip-chart), který je vystaven v prostorách školy. 
Na 1. stupni proběhl projektový den ve spolupráci se sdružením Bohumínsko „Pomáhej 
Zemi s MASkou“. Žáci se seznámili se smyslem akce a pak tvořili výrobky 
z odpadových materiálů. Práce je velmi bavila. 
Co tedy dělaly jednotlivé třídy přímo ke Dni Země kromě plakátů: 
1. až 3. třídy si vyšly na jarní vycházky a pozorovaly přírodní prostředí v obci, žáci 
poznávali jarní květy, za pomoci učitelek je lisovali, pozorovali zvířátka a hmyz, 
kreslily a soutěžily ve znalostech.  
4. třída měla besedu o společenstvu lesa s lektorem sdružení Rozchodník, pozorovala 
les jako ekosystém a vytvořila výstavku přírodnin, soutěžila ve znalostech o lese. Také 
Stanice mladých přírodovědců v Karviné měla pěkný program, který stálo za to 
navštívit (4. i 5. třída). 
2. až 4. třídy v dubnu pobývaly navíc ve škole v přírodě, která měla celý program 
zaměřený na ekologickou výchovu. 
5. třída se zabývala umělými společenstvy, vytvořila pěkná akvária z bedýnek a papíru a 
navštívila statek Netis v Dolní Lutyni.  
6. třída uklidila okolí školy a zabývala se vlivy dopravy na životní prostředí. Nakonec se 
rozjela hromadnými prostředky (vlakem a trolejbusem) na návštěvu ostravské ZOO.  
7. třída pozorovala hospodaření s odpady v obci, pozorovala na vycházce také nelegální 
černé skládky.   
8. třída se zabývala vlivy zemědělství na ŽP a na vycházce vhazovala do schránek 
domků u nádraží vlastnoručně vyrobené letáčky o novém Sběrném dvoře v obci.  
9. třída tvořila fotodokumentaci dětmarovických průmyslových objektů a báseň o nich.  
Poté si žáci se svými učiteli ověřili v soutěžích, co si z tématu zapamatovali.  
Nejlepší družstvo každé třídy bylo odměněno pamětním listem a cenami, které zajistil 
obecní úřad. Všechny třídy své téma za pomoci třídních učitelů pěkně zpracovaly a ty 
nejaktivnější – 1., 4., 5., 6. a 9. získaly sladké odměny od ZO ČSOP.  
 
 
Š k o l a  n a n eč i s t o  
 
28.4.2014 v naší škole uspořádali pro 36 předškoláků setkání se školou a s budoucími 
učiteli – tzv. „Školu nanečisto“. 
Děti se zde nenásilnou cestou (v doprovodu rodičů) seznamovaly s prostředím školy a 
hravou formou se učily dodržovat dohodnutá pravidla, spolupracovat s paní učitelkou a 
svými spolužáky ve třídě. 
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Škola nanečisto má děti připravit na lepší začlenění do školního kolektivu a snadnější 
zvládání požadavků na počátku školní docházky. Rodičům toto setkání pomůže 
posoudit např. školní připravenost dítěte, případně odhalit oblasti, které je nutné ještě 
před nástupem do 1. třídy rozvíjet. 
Škola nanečisto se letos konala už popáté.  
Budoucí prvňáčkové se ve vyučovací hodině ve škole naučili novou říkanku, zahráli si 
nové pohybové hry, dramatizovali pohádku O budce, zkoušeli psát čáry, počítali, 
kreslili, stříhali a lepili, vyrobili si „moudrou sovu“. 
Pracovali velmi snaživě a bylo vidět, že se jim ve škole líbí. 
 
 
C o m e n i u s  r e g i o  v e  š k o l e 

 
V letošním roce se žáci i učitelé základní školy 
rozloučili s projektem Comenius regio posledními 
akcemi. Už jich mnoho nebylo.  
 

Zdravé stravování 
Loňské zdravé stravování se dětem moc líbilo, a tak bylo zopakováno dne 14.2.2014. 
Celý týden se všichni připravovali na pracovní činnosti, ve kterých si chtěli udělat 
zdravé dobroty. Žáci diskutovali o zdravých potravinách, hledali vhodné recepty, 
zakoupili vhodné potraviny a donesli vhodné kuchyňské náčiní. Žáci pracovali ve 
skupinách, každá vyrobila jiný druh pomazánky se zeleninou a bylinkami na 
jednohubky. Ti, kteří byli rychlejší, udělali navíc ozdobené chlebíčky podle návodů 
na obrázcích, např. mravence, slona, motýla atd. Práce se všem povedla a ochutnávky 
byly výborné. 
 

Výlet do Polska 
Partneři - kamarádi v polském Haźłachu si pro naše žáky přichystali v květnu 2014 
překrásný den. Žáci z Dětmarovic vyrazili ráno do Polska. Hned po příjezdu je 
překvapil požární poplach, příjezd hasičů, hašení požáru a ukázka hasičské techniky.  
Po oficiálním zahájení v tělocvičně přišel čas na soutěžení. České děti z 1. třídy 
se včleňovaly mezi žáky polské a vytvářely smíšené týmy. Hrála se hra podobná české 
vybíjené. Ale nikdo neměl vítěze ani poražené. Hrálo se pro radost.  
Starší děti ze 6. třídy se přesunuly za sportem na  školní hřiště, kde se utkaly ve florbale 
a ve hře  ringo.  
Po dopoledním sportování nastal čas na občerstvení a krátkou prohlídku školy a potom 
je paní ředitelka zavedla za hranici obce. Cestou pozorovali okolní krajinu s daňčí 
farmou. Dorazili do lesního prostoru, kde pro ně měli lesníci připravený táborák. 
Opékali si buřtíky, na kterých si pochutnali, a odpočinuli si. Na zpáteční cestě je 
překvapila bouřka a déšť, ale i tak to byl velmi příjemný den v hezkém prostředí a 
s milými a přátelskými lidmi.  
 

Umělecká přehlídka v Haźłachu 
Dne 24. květnu se zástupci naší školy za 
doprovodu zástupkyně ředitele Mgr. Jany 
Brožkové vydali do Haźłachu do partnerské 
školy Tří bratří na recitační a pěveckou soutěž 
Festyn sztuky. Dětmarovice zde reprezentovali 
2 žáci ze 4. třídy s pěveckým vystoupením a 2 
žačky ze 6. třídy s recitačním.  
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V ý l e t  d o  K r o m ě ř í ž e 
 
Již sedmým rokem se vydali vybraní žáci naší školy za odměnu na jednodenní výlet. 
Tentokrát zamířili do Kroměříže, města zapsaného na seznamu UNESCO. Žáci si 
prohlédli nádherné sály zámku, vystoupali na věž, odkud měli rozhled na celé město, a 
pak si prohlédli zahrady – Podzámeckou i Květnou, kde mohli porovnat, zda se jim více 
líbí s geometrickou přesností osázená zahrada francouzská nebo přírodní anglický park. 
V Kroměříži si žáci prohlédli také barokní kostel, ale bezpochyby třešničkou na dortu 
byla na závěr návštěva zrcadlového bludiště a místnosti se zakřivenými zrcadly, před 
nimiž se žáci nejvíc nasmáli. 
Přestože počasí všechny trochu pozlobilo, vše dopadlo dobře a žákům se výlet líbil.  
 
 
Žá c i  s  v y z n a m e n á n í m 
 
1. třída 
Babinský Jakub, Gasiorková Vendula, Gašperák Daniel, Hanusek Vojtěch, Hávová 
Karolína, Kaňa Jakub, Klaputová Ester, Korman Ondřej, Krkošková Simona, Król 
Miroslav, Lukáčová Barbora, Marková Nela, Míra Antonín, Sečkař Michael, Sečkařová 
Karolína, Sliwka Tomáš, Svrčinová Adéla, Štefanik Matyáš, Šťastný Simon, Ulmanová 
Barbora, Vija Vojtěch 
2. třída 
Baierová Michaela, Burová Tereza, Duda Marek, Gabčo Filip, Grossová Tereza, Hartl 
Miloslav, Hvojník Petr, Chrobáková Vendula, Jílková Ema, Klodová Barbora, 
Konkolová Nela, Krůlová Magdaléna, Marcalíková Anna, Marek Alexandr, Maroščík 
Petr, Mazurková Eliška, Mlátilík Alex, Moldřík Adrian, Motyková Natálie, Mynářová 
Tereza, Nogová Eva, Slavík Marek, Suchanek Daniel, Tomond Tomáš, Váchová Anna, 
Volák René, Žahourková Marie  
3. třída 
Babinský Adam, Botur Marek, Buš Jan, Dobrovolná Tereza, Feber Lubomír, 
Kelemanová Elena, Kijonka Adam, Kiselová Denisa, Kleinová Adriana, Lacko Martin, 
Medulová Jana, Ostrówková Veronika, Perutka Patrik, Pryczek Adam, Sáňková 
Dominika, Sepešiová Viktorie, Tobola Vojtěch, Trnková Sabina, Vija David, Žák 
Sebastian 
4. třída 
Cieslarová Kateřina, Fukala Václav, Hrubčín Ondřej, Mžyková Viktorie, Papalová 
Natalie, Przybyla Adam, Šnapková Nela, Štefánková Tereza, Targosz Jiří, Wnetrzak 
Adam, Žahourek Daniel 
5. třída 
Baierová Kateřina, Bartečková Markéta, Bílek Petr, Bílková Nikola, Byrtus Jan, 
Dudová Radka, Greco Alexandr, Kolková Michaela, Littnerová Barbora, Mazurková 
Lucie, Monczková Barbora, Oškerová Kristýna, Perutková Petra, Plevová Sandra, Pilc 
Daniel, Rusek Benedikt, Rzeszutek Lukáš,Salavová Nikol, Vaculík Jiří, Vitoň Filip, 
Zamišková Terezie, Ženíšek Tadeáš Alexandr 
6. třída 
Cieslarová Pavla, Chmiel Vojtěch, Kúdelová Petra, Suchanková Veronika, Staníčková 
Karolína, Štefaniková Karolína, Zuziaková Tereza 
7. třída 
Boturová Barbora, Gilarová Veronika, Kiselová Klaudie, Macurová Veronika, 
Sztwiertniová Anežka, Šustíková Kateřina, Trnená Kristýna, Trnená Lucie 
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8. třída 
Branny Vítek, Bušová Kateřina, Giecková Nikola, Górecki Richard, Kryska Dominik, 
Salavová Aneta, Venclová Kristýna, Krůlová Lucie 
9. třída 
Botur Filip, Kubatková Magdaléna, Sitková Hana, Témová Eliška, Vronková Kateřina, 
Zuziaková Nikola 
 
 
Š k o l n í  r o k  2 0 1 3 / 2 0 1 4  s k o nč i l  
 
A s koncem každého školního roku je již tradičně spojeno bilancování a odměňování 
těch nejpracovitějších a nejpilnějších žáků.   
Nejlepší žáci II. stupně místní základní školy byli tradičně přijati starostou obce 
v posledním červnovém týdnu. 
 
Nejlepší žáci za školní rok 2013/2014 jsou tito:   
6. třída – Petra Kúdelová, Pavla Cieslarová, Pavel Juroško  
7. třída – Veronika Macurová, Anežka Sztwiertniová, Kateřina Šustíková  
8. třída – Vítek Branny, Richard Górecki, Kristýna Venclová  
9. třída – Eliška Témová, Magdaléna Kubatková, Kateřina Vronková  
Žáci přišli v doprovodu ředitele školy Mgr. 
Roberta Linderta  a byli oceněni jak za 
výborné studijní výsledky, tak za 
mimoškolní činnosti a reprezentaci školy a 
obce. Od starosty obce obdrželi interaktivní 
hru a pamětní list. Při malém občerstvení 
pak besedovali o obci, svých zájmech, ale 
hlavně o blížících se prázdninách.  

 
 
Rozloučení s „deváťáky“ proběhlo na 
obecním úřadě v úterý 24. června. 
Žáci přišli s třídní učitelkou Mgr. Jiřinou Bažanovou a zástupkyní ředitele školy Mgr. 
Janou Brožkovou, aby tímto slavnostním způsobem ukončili základní školní docházku. 
Po podpisu do pamětní kroniky obce jako památku na tento den žáci obdrželi z rukou 
starosty pamětní list, psací soupravu a čokoládu.  
Další část přijetí již probíhala neformálně. Žáci zhodnotili právě končící školní léta, 
podělili se o své prázdninové plány a my jim přejeme, aby po prázdninách následoval 
pro všechny úspěšný start na nových školách či učilištích. 
 
Školní docházku letos ukončili tito žáci: 
Filip Botur, Martin Cyron, Petr Kleberc, Tomáš Tichý, Roman Volák, Kristýna 
Hargašová, Kristýna Kelemanová, Magdaléna Kubatková, Lucie Kúdelová, Adéla 
Pochtiolová, Nikola Sikorová, Hana Sitková, Hana Strončková, Michaela Studená, 
Eliška Témová, Kateřina Vronková a Nikola Zuziaková.  
 
Společné shromáždění na školním nádvoří bylo samozřejmě definitivní tečkou za 
školním rokem, letos už v pátek 27. června. Pro devátou třídu to bylo rozloučení 
poslední, pro prvňáčky to bylo loučení první. 
Vyhodnocení žáci obdrželi knižní odměny. 

Nejlepší žáci školy 
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„ A d a p ťá k “  
 
Začátek nového školního roku byl pro žáky 6. třídy jiný – strávili tři dny na adaptačním 
kurzu na horské chatě Skalka. První den brzo ráno vyrazili vlakem z Dětmarovic do 
Mostů u Jablunkova. To ale ještě nebyla konečná, čekal je ještě výšlap na samotnou 
chatu. I když se žáci netvářili nadšeně z představy dlouhé chůze, během cesty se tak 
skvěle bavili, že jim cesta velmi rychle utekla a za hodinu a půl dorazili na chatu 
Skalka. Plus pro děti bylo, že majitel jim těžké batohy vyvezl autem. Tři dny na 
čerstvém vzduchu, vycházky lesem, návštěva muzea v Dolní Lomné a bezvadné večerní 
programy se dětem velice líbily. Na 
všech vycházkách s úsměvem 
čelili různým nástrahám, i přes 
menší útrapy, jako puchýře na 
nohách, děti vše bravurně zvládly. 
Poslední večer pak proběhlo 
samotné vyhodnocení adaptačního 
kurzu, děti získaly zaslouženou 
sladkou odměnu a diplom na 
památku.  

 
 

 
 
P ř í r o d o v ěd n ý  k l o k a n  
 
15. října 2014 žáci 8. a 9. třídy jako každoročně nechyběli v okresním kole soutěže 
Přírodovědný klokan. Té se celkem zúčastnilo 996 žáků základních škol a 
odpovídajících tříd gymnázií okresu Karviná. Žáci soutěžili mezi sebou ve 
vědomostních znalostech ze zeměpisu, chemie, fyziky, přírodopisu a matematiky. Naši 
školu nejlépe reprezentoval Richard Jelen, žák 9. třídy, který se umístil na nádherném 
10. místě.  
 
 
Z č i n n o s t i  p ř í r o d o v ěd n é h o  k r o u ž k u 
 
Členové přírodovědného kroužku pod vedením Mgr. Elen Kijonkové 
se zapojili do mezinárodního projektu „Modřín opadavý – ERANA“, 
který byl určen pro kroužky Debrujárů z dalších škol v ČR, Německu 
a Kanadě. Po celý rok 2014 pozorovali a dokumentovali vývoj tohoto stromu. Cílem 
akce bylo podrobněji poznat život stromů, jejich význam a ekosystém. 
Projekt vyžadoval pravidelné pozorování a fotografování stromu i větvičky každý měsíc 
v roce, zápisy, vyhledávání informací a zajímavostí. Pro žáky i vedoucí to znamenalo, 
že nesmějí zapomínat a při dalších činnostech v kroužku tyto úkoly svědomitě plnit.  
Na začátku se dětem zdálo, že je to jednoduché, ale během roku pak zápisy někdy těžce 
sbíraly tak, aby je do ústředí v Praze včas poslaly.  
Některé kroužky to vzdaly a projekt nedokončily. Přesto vznikl pěkný výsledek 
v podobě brožury o 7 druzích stromů. Naši vytrvali a za odměnu získali Čestné uznání a 
také jednu brožuru.  
Lze z ní čerpat vědomosti o životě a významu stromů nejen v přírodovědném kroužku, 
ale také ve výuce přírodovědy v ZŠ.  

Žáci 6. třídy na adaptačním kurzu 
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B e s e d a  s e  s p o r t o v k y n í 
 
V rámci besed se sportovcem regionu se 
uskutečnila na ZŠ v Dětmarovicích již druhá 
beseda. 31. října zavítala do naší školy 
mistryně sportu, několikanásobná mistryně 
republiky v tancích na ledě, účastnice 
olympiády v Calgary paní Viera Řeháková.  
V poutavé besedě se žáci 5., 6. a 7. ročníků 
dozvěděli o všech úskalích tohoto krásného, 
ale velice náročného sportu, o časném 
vstávání, o různých zraněních, o častém 
pobytu mimo domov, cestování, ale v závěru i úspěších a spoustě nádherných zážitků. 
Na konci besedy měli žáci připravené dotazy a mohli si rovněž prohlédnout poháry, 
medaile i odznak mistryně sportu. Beseda byla jistě příjemným zpestřením.  
Závěrem bych dodala, že paní Řeháková, úspěšná sportovkyně, koupila 
v Dětmarovicích rodinný domek a bydlí tady.                                 
 
 
D ě t m a r o v i č t í  d e v áťá c i  h o d ně  v ěd í  a  d o v e d o u 
 
V úterý 18. listopadu 2014 se osmičlenný tým složený výhradně ze žáků deváté třídy 
vydal do jim neznámých končin – na Gymnázium a Obchodní akademii Orlová. Tam se 
konala již tradiční soutěž s názvem „Co vím a co dovedu“. Této soutěže se 
dětmarovické týmy účastní každý rok a pokaždé získají skvělé umístění, naposledy to 
bylo 4. místo. Letos soutěžilo mezi sebou 9 základních škol z Orlové a okolních obcí, 
kromě nás např. Dolní Lutyně nebo Petřvald. 
Na celkem 10 stanovištích v obou budovách školy museli žáci plnit různé úkoly, nejen 
vědomostní, ale i dovednostní. V učebně přírodních věd tak museli složit ne zrovna 
jednoduchý elektrický obvod nebo pracovat s mikroskopy, v tělocvičně ukázali, jak umí 
skákat přes švihadlo nebo chodit na chůdách, také poznávali významné památky a místa 
Moravskoslezského kraje a v neposlední řadě programovali malé roboty. Zde se 
ukázalo, že náš tým byl skvěle složen, neboť každý se svými znalostmi vždy někde 
zapojil. 
Výkony všech týmů byly velmi vyrovnané, o čemž také svědčil fakt, že rozdíl mezi 1. a 
2. místem byl pouze jediný bod a mezi druhým a třetím místem dokonce jen půlbod. 
Nicméně náš tým s přehledem opanoval většinu soutěžních kategorií, a tak si odvezl 
zlato! 
V dětmarovickém týmu byli: Vítek Branny, Kateřina Bušová, Richard Górecki, Richard 
Jelen, Lucie Krůlová, Dominik Kryska, Matěj Nawrat a Kristýna Venclová.  
 
 
D e n  o t e vř e n ý c h  d v eř í  
 
Na základní škole se každoročně koná Den otevřených dveří. Letos to bylo v úterý 16. 
prosince 2014 v době od 1400 do 1700 hodin. 
Po budově návštěvníky provázeli sami ti, kteří ji znají nejlépe – tedy žáci.  
Ukázali moderní zázemí školy, prostory učeben, jejich technické vybavení i dva vedlejší 
pavilony s tělocvičnou, školní družinou a jídelnou.  
Součástí prohlídky byl i tradiční vánoční jarmark, kde žáci prodávali své výrobky. 
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Z č i n n o s t i  ZU Š  R y c h v a l d 
 

55 let uměleckého školství v Rychvaldě 
 

Letos je to již 55 let, co Základní umělecká škola Rychvald vychovává mladé 
hudebníky, výtvarníky a v posledních několika letech i herce. Za tu dobu se zde 
vystřídaly téměř tři generace žáků, učitelů a správních zaměstnanců. Pro některé děti 
byla výuka jen další z nutných povinností, pro jiné byla místem, kde měli možnost pod 
vedením zkušených učitelů pootevřít dvířka a nahlédnout do složitého, ale tak bohatého 
světa umění.  
Cílem výuky není ovšem jen ono „naučit se hrát na hudební nástroj“, škola se snaží 
naučit žáka také tvořit umění, objevit v něm talent, naučit jej radovat se z tvořivé 
činnosti, ale současně mu vštěpovat i takové vlastnosti jako je pracovitost, vytrvalost, 
zodpovědnost, samostatnost, sebekritičnost, tolerance k jinému názoru. Absolventi 
školy by měli být kultivovaní a tvořiví lidé, kteří si váží kulturních a uměleckých 
hodnot, vnímají je jako důležitou součást lidské existence a aktivně přispívají 
k uchovávání a předávání kulturních tradic dalším generacím. 
Poděkování za mnohdy nelehkou práci na onom „klestění zarostlého chodníčku“ 
k umění patří učitelům, kteří obětují svému povolání nejen volný čas, ale především své 
srdce. V letošním jubilejním roce připravili se svými žáky pro veřejnost neuvěřitelných 
81 akcí. 
 

A nyní několik údajů z historie školy: 
V září 1959 byla v Rychvaldě otevřena pobočka Lidové školy umění v Petřvaldě. 
Vyučovalo se v prostorách Hasičské zbrojnice a v tzv. „chudobinci“, který stál na 
pozemku dnešního rychvaldského sídliště. V září 1971 byla stará budova bývalé ZŠ 
nákladem 1.200.000,- Kč adaptována a přidělena LŠU. Z Petřvaldu se sem přemístilo 
ředitelství a rychvaldská LŠU se stala školou kmenovou.  
V září 1990 byla LŠU v Rychvaldě rozdělena na dvě samostatné školy - rychvaldskou 
a petřvaldskou. Dochází také ke změně názvu na „Základní umělecká škola Rychvald“. 
V lednu 1995 vstoupila ZUŠ Rychvald do právní subjektivity.  
V září 1997 byla zahájena výuka na odloučeném pracovišti v ZŠ Dolní Lutyně. Od 
1.7.2001 je zřizovatelem Moravskoslezský kraj. 
Následuje série několika změn, které naznačují cestu nového rozvoje: v roce 2004 se 
rozšířila nabídka nástrojové výuky na pobočce v Dolní Lutyni. Od roku 2006 se třemi 
rozhodnutími MŠMT zapisují do školského rejstříku tyto změny: 
o 1.9.2006 – otevření dalšího místa poskytovaného vzdělávání v budově ZŠ 

v Dětmarovicích 
o 1.9.2007 – otevření literárně - dramatického oboru 
o 1.9.2008 – otevření dalších míst poskytovaného vzdělávání (dvou v mateřských 

školách v Dětmarovicích a jednoho v Rychvaldě). 
 

Škola je od roku 2003 jednou ze dvou základních uměleckých škol v České republice, 
které jsou přidruženými školami UNESCO, dále je členem Asociace ZUŠ a sdružení 
ZUŠ Moravskoslezského kraje Múza. 
Podtitul Školního vzdělávacího programu ZUŠ, který vstoupil v platnost 1. září 2012,  
je „Škola pro život. Vzdělání pro všechny. Najít cestu je umění. Umění je cesta.“. 
Hlavním a podstatným bodem koncepce dalšího rozvoje školy je postupné uvádění 
tohoto nového kurikulárního dokumentu do života školy. 
V současné době má škola kapacitu 289 žáků, vyučuje se zde ve třech uměleckých 
oborech – hudebním, výtvarném a literárně dramatickém a pracuje zde 21 zaměstnanců. 
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K jubileu školy se 17.6. v koncertním sále v Rychvaldě uskutečnil Slavnostní koncert 
učitelů a žáků, jehož součástí byla vernisáž výstavy prací žáků výtvarného oboru 
s názvem „Krása kamene“. 
 
Nejlepší žáci ZUŠ 
 

V obřadní síni Obecního úřadu Dětmarovice se konal ve čtvrtek 22. května závěrečný 
koncert školního roku 2013/2014. Rodičům a příznivcům začínajících umělců se 
představili ti nejlepší svým pěkným vystoupením. Závěrem od starosty obce obdrželi 
pamětní list a drobnou pozornost. 
Za pobočku Dětmarovice za školní rok 2013/2014 byli vyhodnoceni tito žáci: 
Viktorie Mžyková (obor zpěv a flétna), Ema Jílková (zpěv), Veronika Ostrówková 
(zpěv a klavír), Magdaléna Krůlová (zpěv a flétna), Kateřina Cieslarová (klavír), Pavel 
Juroško (kytara), Vendula Chrobáková (klavír), Adam Przybyla (flétna), Michaela 
Kolková (zpěv), Kateřina Šustíková (klavír), Kristýna Venclová (flétna), Daniel 
Čimbora (kytara), Filip Botur (kytara), Jiří Targosz (zpěv a klavír), Aneta Bednárová 
(klavír) a Michael Branny (klavír). 
 
Rychvaldský slavík pojedenácté  
 

Zpěv je údajně nejpřirozenějším uměleckým projevem, kterého je schopen každý 
jedinec. Zkuste se ale postavit na pódium a před posluchači zazpívat třeba jen 
jednoduchou lidovou písničku. Rázem se může stát, že Vám vypoví službu paměť, 
hlasivky, dech a možná i kolena. O to více je třeba si vážit všech těch (a bylo jich okolo 
tří stovek), kteří v uplynulých deseti letech našli odvahu a přišli k nám do školy a 
obecenstvu předvést, co umí. Byli mezi nimi současní nebo bývalí žáci uměleckých 
škol, ale i naprostí amatéři, nedotčení jakýmkoliv uměleckým vzděláním. Nezvládali 
dokonale kantilénu, často necítili hudební fráze, nedisponovali dokonalou hlasovou 
technikou, občas vypadli z rytmu, ale měli všichni jedno společné - lásku k hudbě, a to 
je přece to, o co nám všem nejvíce jde.  
V úterý 3. června v 1530 hod. se v koncertním sále Základní umělecké školy Rychvald 
uskutečnil již XI. ročník pěvecké soutěže Rychvaldský slavík.  
Účastníci soutěžili ve třech kategoriích:  
I. kategorie - do 10 let  
II. kategorie - do 18 let  
III. kategorie - dospělí nad 18 let bez omezení horní věkové hranice.  
Akce se konala, jako již tradičně, za spoluúčasti 
dětmarovických odvážlivců. Paradoxem je, že 
soutěž Rychvaldský slavík vyhrávají občané 
Dětmarovic. V I. kategorii se na 1. místě umístila 
Martina Targoszová, ve III. kategorii zvítězila 
Martina Šotová. Vedle těch, kteří se umístili na 
předních příčkách, si zde zazpíval i Jiří Targosz a 
Emička Jílková. 
V porotě každoročně zasedá i starosta naší obce. 
 
Nutno podotknout, že ZUŠ Rychvald je organizace velmi zkušená a vyzrálá, 
s výborným vedením, ochotnými a schopnými učiteli. To se projevuje i na vzájemné 
spolupráci v naší  obci. Žáci i učitelé účinkují na společných akcích (Rozsvěcování 
vánočního stromu, Vánoční koncert v kostele) a letos poprvé i v rámci Noci kostelů.  

Emička 
Jílková  
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Žáci 9. třídy na plese pro II. stupeň 

 
 

Z č i n n o s t i  S R P Š  n a  z á k l a d n í  š k o l e 
 
Jako každý rok, i nyní po celý školní rok působilo na naší základní škole místní 
Sdružení rodičů a přátel školy. Obětaví rodiče současných i bývalých žáků školy 
přichystali a zařídili několik tradičních akcí pro děti i dospělé. Stejně jako v roce 
minulém to byly ve školním roce 2013/2014 tyto: Kateřinská zábava, mikulášská 
nadílka, dětský karneval pro I. stupeň, ples pro žáky II. stupně, slet čarodějnic, Veselé 
zpívání a radovánky. 
Jak už to bývá, i letos se na konci školního roku výbor SRPŠ rozloučil s jednou aktivní 
členkou, Janou Kubatkovou.  
 

Přehled funkcionářů SRPŠ 
Šk. rok: Předseda: Místopředseda: Jednatel: Hospodář: 
2006-07 Kamil Janda Jana Šnapková Markéta Branná Jiřina Fialková 
2007-08 Kamil Janda Jana Šnapková Markéta Branná Jiřina Fialková 
2008-09 Kamil Janda Jana Šnapková Markéta Branná Jiřina Fialková 
2009-10 Kamil Janda Jana Šnapková Markéta Branná Ester Krysková 
2010-11 Kamil Janda Jana Šnapková Markéta Branná Ester Krysková 
2011-12 Libor Kisel Petr Baier Markéta Branná Ester Krysková 
2012-13 Libor Kisel Petr Baier Markéta Branná Ester Krysková 
2013-14 Libor Kisel Petr Baier Markéta Branná Ester Krysková 
2014-15 Libor Kisel Hana Baierová Markéta Branná Ester Krysková 
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Z č i n n o s t i  S p o r t o v n í h o  k l u b u  
 
V závěru roku 18.12.2013 schválilo zastupitelstvo obce provedení demolice dřevěného 
objektu umístěného na 
pozemku ve vlastnictví 
obce parc. č. 4335/2 v k.ú. 
Dětmarovice. Jinak řeče-
no na trávníku u hrací 
plochy. Tato stavba v mi-
nulosti sloužila jako šatny 
a stála několik desetiletí. 
 

Na náklady obce byla 
realizována kompletní rekonstrukce plynové kotelny v budově čp. 1120, kterou 
užívají fotbalisté. Na střechu budovy byly nainstalovány solární kolektory pro ohřev 
teplé vody. 
 
Vydařený rok 2014 
Měsíce listopad a prosinec se nesou ve znamení ukončení fotbalové „půlsezony“ a 
bilancování uplynulého roku. S tím jsou neodmyslitelně spojeny i večírky jednotlivých 
družstev a vyhlašování nejlepších hráčů u týmů žáků a přípravek. 
 

A mužstvo  
V ročníku 2013 – 2014 zazimovalo 
družstvo mužů na 10. místě. V jarní 
části mužstvo pokračovalo v podob-
ných výsledcích a konečné umístění 
zůstalo stejné. 
V podzimní části ročníku 2014 -2015 
pak odehrálo po dvou letech opět velice 
vydařenou sezonu. V silné konkurenci 
16 celků Krajského přeboru se po 
podzimu dostalo na třetí příčku se ziskem 30 bodů s bilancí 9 výher, 3 remízy a 4 
prohry. Nutno podotknout, že v domácím prostředí na podzim pouze jednou remizovali 
a zbytek zápasů vyhráli. Trenérem mužstva je Martin Špička. 
 

Družstvo dorostu obsadilo po půlce sezony 4. místo z 9 celků. Trenérem je Lukáš 
Frisch. 
 

Starší žáci přezimovali na třetí příčce tabulky se ziskem 16 bodů. Jelikož za starší žáky 
hrají věkově fotbalisté z kategorie mladších žáků i starších žáků, byli nejlepšími hráči 
vyhlášeni Matěj Křižák za ty mladší a Lukáš Kretek za starší, který se stal i nejlepším 
střelcem. Trenérem je Jan Czyž. Odměnou pro všechny byla tepláková souprava 
s logem SK Dětmarovice, které zajistila paní Mgr. Simona Kiselová.  
 

Družstvo starších přípravek se pohybovalo po podzimu ve středu tabulky. Nejlepším 
střelcem starších přípravek byl Ondra Drobek a nejlepším hráčem Vojta Hok. Trenérem 
starších přípravek je Miroslav Čempel. 
 

Družstvo mladších přípravek se v okrese Karviná umístilo na 5. místě z 18 týmů se 100 
vstřelenými góly do sítí soupeřů. Nejlepšími střelci byli David Šimon Šimeček a Petr 
Hvojník, nejužitečnějším hráčem byl vyhlášen Alex Mlátilík a brankářem Matyáš 
Heinz. Trenérem mladších přípravek je Karel Lariš. 
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Z č i n n o s t i  TJ  S o k o l 
 
Sokolský ples  
V letošním roce se konal již 45. sokolský ples, a to v sobotu 22.2.2014 v objektu místní 
sokolovny. K poslechu i tanci hrála skupina Štístko.  
Sponzory této kulturní akce byli: Solná jeskyně Dětmarovice, Kadeřnictví Michaela 
Mazurková, EDĚ, Čalounictví Pavlína Fukalová, oddíl ZRTV Sokol Dětmarovice, oddíl 
aerobiku Sokol Dětmarovice, Květinářství ZOE, Dětmarovická lékárna, Martek-
Medical Třinec, Lékárna Salvátor Orlová, Distrimed s.r.o., Studio podlah a dveří – 
Mazurek, Autodoprava Zimný, Truhlářství Kiša, Opravna karosérií – Šeliga, MTA 
Ostrava, Stamotex – Marcel Oršulík, Mazurek s.r.o., Stelmar s.r.o. a Obec Dětmarovice. 
 
Dětmarovické groble   
V sobotu 5.4.2014 za velmi příznivého počasí se konal  31. ročník  tohoto pochodu. To 
zřejmě přispělo k tomu, že na průběžném startu se objevil rekordní počet účastníků. 
Bylo jich celkem 180! To je nejvíce za posledních 10 let. 
U prezence v sokolovně zaznamenali řadu „skalních dálkoplazů“, ale i nejednoho borce, 
který se vydal na trasu s pomocí kočárku, poháněného rodiči. Páníčkové vzali na 
procházku i své čtyřnohé kamarády.  
Pochodu na 12 km se zúčastnilo 169  pochodníků a na delší, 25 km dlouhou trasu, se 
vydalo 11 odvážlivců. Velmi potěšilo, že pochodovat přišlo mnoho mladých lidí i 
s malými dětmi. Celkem 65 dětí dostalo na konci trasy odměnu. Tradičně se pochodu 
zúčastnily i skupiny turistů z okolních obcí. 
V cíli dostali všichni diplom. Většina unavených pochodníků si dopřála výbornou 
gulášovou polévku a čaj. 
 
Sraz vícemístných kol       
Ve dnech 15. - 17.8 2014 proběhl na 
sokolském hřišti 9. sraz vícemístných 
kol, který se opakuje každé dva roky. 
Účastníci, kteří jsou z nejvzdálenějších 
koutů republiky, jako je Klatovsko, 
Volduchy u Rokycan, Telč, Liberec, 
Mimoň, Cvikov, ale i místní, se sjeli 
v pátek v odpoledních a večerních 
hodinách. Za doprovodu kytar si někteří 
zazpívali a všichni pobavili. Probrala se 
sobotní trasa a věci, které se nestihly na 
posledním srazu vícekol v červenci v Dolní Lhotě u Klatov. 
Ráno po snídani byla příprava na start a v 1000 hod. se za slunného počasí vyrazili přes 
Doubravu na Golfové hřiště do Karviné. V areálu vedoucí hřiště všechny seznámil 
s možností zahrát si golf, nebo navštívit krásnou restauraci s vyhlídkou na Beskydy, 
aniž by bylo třeba být členem. 
Po krátkém občerstvení se po cyklostezce rozjeli do Darkova a přes park Boženy 
Němcové dojeli až k zámku Fryštát. Tam účastníky srazu, stejně jako v minulých letech, 
dostihnul déšť, ale ten přečkali v útrobách zámku při zajímavé prohlídce. Následovalo 
pár exhibičních koleček na kolech po karvinském náměstí a přesun na oběd do hotelu 
Darkov. Během trávení výborné svíčkové, nebo kuřecího řízku se přihnala druhá vlna 
silného deště, která však odešla dřív, než sedli znovu na kola a šlápli do pedálů. Po nově 
vyasfaltované cyklostezce podél řeky Olše dojeli zpět na sokolské hřiště. 

Dětmarovické tříkolo 
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Po provedené očistě v nově rekonstruovaných sprchách v sokolovně byl podáván 
vynikající gulášek. Pak se všichni i za nepříliš jistého počasí vesele bavili až do 
pozdních nočních hodin. 
V neděli ráno přišla chvíle nejsmutnější, a to je loučení. Po snídani se většina vydala na 
dalekou cestu. Celkem se výletu i přes nejisté počasí zúčastnilo 65 lidí včetně dětí, ale 
k táboráčku v pátek i sobotu přišla další spousta lidí, kteří vyměnili televizní zábavu za 
posezení s přáteli. 
 

Údržba majetku 
TJ Sokol Dětmarovice patří k největším společenským organizacím v obci a jeho 
historie sahá až do roku 1921. Pracují ve svých oddílech jak s dětmi a mládeží, tak i 
s dospělými.   
Náklady na udržování celého sportoviště a budovy, která je z 50. let minulého století, 
jsou nemalým finančním břemenem. I když jsou součástí Obce sokolské (celý majetek 
ale patří TJ Sokol Dětmarovice) bez dotací obce Dětmarovice by stěží mohli provozovat 
svou činnost v takovém rozsahu. Roční dotace od mateřské organizace se pohybují 
pouze okolo 5.000,- Kč.  
Aby mohli i nadále poskytovat zázemí pro sportovní i jiné aktivity, je nutné celý areál 
postupně renovovat. 
V loňském roce 2013 se jim podařilo, za přispění obce, realizovat rekonstrukci 
sociálních zařízení a letos díky finanční dotaci obce položili v tělocvičně novou 
parketovou podlahu. Stávající podlaha byla ze 70. let z dřevotřískových desek. Místy 
byla již tak silně prošlapaná, že už lezly ven i hřebíky, což bylo při cvičení velmi 
nebezpečné.  
Celkový náklad na položení nové podlahy byl 240.000,- Kč. Dotace od Obce 
Dětmarovice činila 180.000,- Kč, 10.000,- Kč přispěla Elektrárna Dětmarovice. Zbytek 
uhradili z vlastních zdrojů. 

 
 
Z  č i n n o s t i  m y s l i v ců  
 
Myslivci se především starají o zvěř ve vymezeném území své honitby, ale i 
společenský význam organizace OS Zátiší je v obci nesporný. Je potřeba ocenit, že se 
v hájence mysliveckého sdružení konají i odborně - společenské akce na podporu 
odborné úrovně členské základny. Zároveň však je 
nezanedbatelné, že i rodinní příslušníci myslivců jsou 
v pozitivním smyslu zatahováni do problematiky přírody a 
její vyvážené ochrany v naší rozptýlené zástavbě, kde zvěř 
je jaksi přirozeně součástí našich polí, luk, a to jak 
v kladném tak i záporném smyslu slova.  
V této souvislosti je třeba vyzvednout práci členů 
organizace v čele s předsedou panem Josefem Grobelným. 
Ten je opravdu velmi zaníceným předsedou.  

 
 

Myslivci hodnotili 
Myslivecký rok má také 365 dní, nekončí však na Silvestra, 
ale až 31. března. Proto v sobotu 5. dubna v 16 hodin zahájili 
v hájence myslivci svou výroční schůzi. Kromě myslivců byli rovněž přítomni zástupci 
obecního úřadu, Honebního společenstva Rovina, Českého svazu včelařů. Z družební 
obce z polského Hažłachu byl přítomen její starosta p. Karol Folwarczny, jenž je 

Josef Grobelný s uloveným jezevcem 
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zároveň i předseda jejich „Kola loweckiego Brzezie“. Organizačně dobře připravený 
program zahrnoval vše, co má výroční schůze mít. 
Hlavní zprávu o činnosti měl předseda, kde zhodnotil celou činnost sdružení (péči o 
zvěř, kynologii, kulturní, společenskou a sportovní činnost apod.). Následovaly zpráva o 
finančním hospodaření, lovu zvěře a kontrolní činnosti. V programu bylo i něco 
slavnostnějšího. V loňském roce byl přijat za člena sdružení mladý myslivec pan René 
Hűbner a ulovil svého prvního srnce. Proto bylo využito této slavnostní chvíle a byl 
předsedou OSM pasován na „Lovce srnců“. Poklekl před předsedu a ten za přednesu 
tradičních předepsaných formulí 3x přiložil obřadní myslivecký tesák na jeho levé 
rameno, což bylo ztvrzeno „Listem pasovním pečetí opatřeným“, jenž byl předán 
zelenou stuhou převázán. Závěr schůze patřil předsedovi sdružení, který poděkoval 
myslivcům za práci, pozvaným za účast a jejich podporu, manželkám za trpělivost 
s myslivci a oficiálně ukončil schůzi slavnostním přípitkem, podle mysliveckých tradic 
levou rukou, k poctě Hubertově, k poctě české myslivosti. 
Součástí VČS byla i malá výstavka trofejí zvěře ulovené v sezóně 2013 – 2014 a ty 
budou poslány na Okresní chovatelskou přehlídku. 
Několik určitě zajímavých čísel ze zpráv: 
Bylo získáno 382,60 kg zvěřiny ze 2 selat divočáků, 30 ks srnčí zvěře, 26 divokých 
kachen, 10 bažantů. Přepočet znamená, že bylo vyprodukováno 0,504 kg zvěřiny na 
hektar honební plochy. Bylo zároveň uloveno 5 kun, 3 psíci mývalovití a 13 lišek. 
Myslivci na různých pracích (mimo lov a pobyt v honitbě) odpracovali 1.203 hodin. 
 
Nabitý program myslivců 
26. dubna v 800 hodin zahájily myslivecké fanfáry Jarní svod loveckých psů, který naše 
OSM Zátiší zajistilo pro OMS ČMMJ Karviná na sokolském hřišti. Na této akci 
okresního významu se předvedlo 16 psů z 9 loveckých plemen, kteří byli vrženi 
(narodili se) do října 2013 a v XI. a XII. měsíci 2012. Rozhodčí z exteriéru p. B. Tašek 
psům změřil výšku, zkontroloval chrup (počet a postavení zubů), zauhlení běhů (noh), 
barvu světel (očí), zbarvení a druh srsti a jiné (celkem 12 kritérií). Vše bylo pečlivě 
zapsáno do posudkových listů, které budou zaslány poradcům chovu, kteří využijí 
získané informace při dalším plánování v chovu daného plemene. Psi i feny 
s vyjmenovanými vrozenými vadami pak již nemohou být použiti při dalším 
rozmnožování čistokrevných psů. Dva psi nevyhověli. 
30. dubna odjela skupina ve složení předseda, místopředseda, pokladník a další člen 
našeho OSM do polského Hažlachu, kde byli pozváni na Valnou hromadu (výroční 
schůzi) Koła lovieckiego Brzezie Hažłach. VH se konala v obecním kulturním domě. 
Program jejich VH se od naší VČS lišil jen v detailech. Přítomní vyslechli zprávy jejich 
funkcionářů o hospodaření a výsledcích lovu v uplynulé sezóně. Mají rovněž 
Myslivecký rok od 1.4. do 31.3. následujícího roku. Mohli porovnat své výsledky 
s našimi. Jejich honitba je 5x větší než naše a tak jejich úlovky vydělili 5 a zjistili, že 
v přepočtu naši ulovili: 3x více srnčího a 3x více lišek a naopak Poláci ulovili 8x více 
divočáků a o ⅓ více bažantů. Také ulovili 2 jeleny, daňka a 108 zajíců (ty u nás pro 
nízký stav od roku 2008 nelovíme). VH začínala a končila loveckými fanfárami, které 
jsou odlišné od našich. Po ukončení schůze byli dětmarovičtí pozváni na malou oslavu 
60 let jejich lovčího (myslivecký hospodář) p. T. Macury. 
V rámci příhraniční spolupráce uspořádali naši myslivci pro své členy OSM Zátiší a 
polského KL Brzezie Hažłach dne 4. května střelecké závody ve střelbě na asfaltové 
holuby na střelnici v Karviné – Dolech. Loni byli naši na střelnici v polském 
Goleszowie. Závod proběhl jako soutěž jednotlivců a 4členných družstev. Sluníčko se 
mračilo a bylo dost chladno, ale nezapršelo. A tak automatická vrhačka na povel vrhala 
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holuby v různých směrech a výškách předem nevypočitatelných. Holubi padali, ale 
mnohým se podařilo i uletět. Po téměř dvouhodinovém zápolení, které pečlivě sledovalo 
oko hlavního rozhodčího p. J. Grobelného, došlo ke sčítání výsledků. V jednotlivcích 
zvítězil p. M. Sikora (CZ) s 25 zásahy ze 30 možných. Na 2. a 3. místě byl stejný počet 
zásahů 19 a tak musel být rozstřel, kterému myslivci říkají „rychlá smrt“. Zde zvítězil p. 
R. Oslizlok (CZ) a byl tím pádem druhý. Třetí místo tak zbylo pro p. M. Branneho (PL). 
Jmenovaní obdrželi poháry a diplomy, které byly pořízeny z dotace na činnost od Obce 
Dětmarovice. Do soutěže družstev věnoval pohár starosta Gminy Hažłach. V soutěži 
naše družstvo ve složení M. Sikora, V. Sečkář, R. Oslizlok a J. Videnka porazilo polské 
družstvo S. Szczyrba, M. Branny, Juroszek, Mokrzycki ve skóre 57:43. Tímto bude 
pohár a diplom přidán na polici v hájence k poháru z loňského roku, kdy jsme polské 
kamarády také porazili. Závěr patřil společnému posezení u mysliveckého guláše a 
Birelu. 
Čtyři členové našeho OSM Zátiší odjeli dne 10. května na střelnici do Havířova – 
Stružníku, kde se konal pod patronací OSM ČMMJ Karviná okresní Kulový čtyřboj 
malorážkou. 24 závodníků z mysliveckých sdružení okresu zápolilo téměř 4 hodiny ve 
čtyřech disciplínách (liška, srnec, kamzík, divočák – každá disciplína má jiná pravidla). 
Celkem padlo 960 ran. Naši reprezentanti se za výkon nemuseli stydět. Pan Ing. R. 
Kropjok dosáhl 100 bodů ze 100 na Lišce a 98/100 na Kamzíku (nejvyšší nástřely 
disciplín), ale v dalších disciplínách se dopustil chyb, a to jej posunulo až na 5. místo. 
Náš p. R. Oslizlok (70 let) měl 100 bodů na Srnci (nejvyšší nástřel) a i další vyrovnané 
výkony a za celkový výsledek 325 bodů ze 400 si odnesl Pohár okresu, diplom a cenu 
za 3. místo. První byl p. R. Šmíd z Rychvaldu s 364 body a druhý p. K. Krátký z Orlové 
s 327 body. Soutěž družstev, která nebyla dotována cenami a poháry, jsme s 923 body 
vyhráli před Orlovou s 844 body a její výsledky budou započítány do celoroční soutěže 
družstev mysliveckých sdružení okresu (5 společných soutěží). 
Mezitím se v honitbě průběžně provádělo vyčistění a dezinfekce krmných zařízení 
(krmelce, zásypy a slaniska) po zimním období, kterých máme v honitbě přes 40. 
Myslivci se ještě připravovali na akci „Ukliďme Česko“)*, ale ta z důvodu vydatných 
dešťů a předpokládanému vyhlášení 2. stupně povodňové aktivity byla odvolána. 
Na podzim dne 20.9.2014 se konal Střelecký den spojený se zábavným odpolednem. 
V dopoledních hodinách proběhla střelecká soutěž z malorážky na 50 m pro členy 
sdružení a odpoledne pak proběhla soutěž ve střelbě ze vzduchovky na 10 m pro 
všechny zúčastněné, včetně rodinných příslušníků. 
A zájem byl opravdu maximální. Ctihodné dámy 
a ratolesti myslivců pálily broky téměř až do 
úplného setmění, samozřejmě za naprosto 
striktních bezpečnostních opatření ze strany 
organizátorů. Vyhlášení vítězů mělo pak svůj 
velký půvab. Všem se líbilo i slavnostní 
předávání diplomů a cen pro vítěze, ale ani 
ostatní nepřišli zkrátka. Stále zněl nadšený 
potlesk.  
 
)* U k l i ďm e  Če s k o 
Na 17. května připravovalo Občanské sdružení myslivců Dětmarovice ve spolupráci s ZO ČSOP 
a obecním úřadem akci, která tu ještě nikdy nebyla. Účastníci - dobrovolníci z řad široké 
veřejnosti - měli u sběrného dvora, kde byl plánován sraz, dostat od pořadatelů pytle a rukavice 
a jít společně uklízet do přírody nepořádek a černé skládky v našem okolí. Odměnou jim měl být 
opečený párek u táboráku. Bohužel, z důvodů velmi nepříznivého počasí se tato akce 
v Dětmarovicích neuskutečnila. Jednalo se o akci celostátní.  
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Pýchavka obrovská  
Pýchavka obrovská (Langermannia gigantea) též vatovec obrovský, je jedlá houba z 
čeledi pýchavkovitých, která se koncem léta a na podzim běžně vyskytuje po celém 
světě na polích, loukách a lesích.  
Zde máme důkaz, že je možno se s ní setkat i u nás v Dětmarovicích. Předseda myslivců 
p. Josef Grobelný ji nalezl dne 17.9. letošního roku v křoví v Lyngu. 
Tento exemplář byl opravdu obrovský, vážil 2,9 kg, 
přestože byl značně okousán mlži a plži. V případě, kdyby 
nebyl takto poškozen, by mohl dosáhnout váhy přes 3 kg.  
Jelikož maso této pýchavky je označováno jako velmi 
chutné, vhodné na řízky, tyto se smažily i u Grobelných. 
A nejen ony. Z odřezků připravili mozeček a smaženici. 

 
 
 

Z č i n n o s t i  k y n o l o gů  0 2 9 
 
17. ledna - Zloději na cvičáku 
Na začátku letošního roku čekalo kynology nemilé překvapení. Nenechaví zloději jim 
ukradli nejen překážky na výcvik, ale také vytrhali mříže z kotců. A tak měli v dubnu až 
červnu vystaráno. Po nezvaných návštěvnících jim nezbylo nic jiného, než se zapojit do 
prací na nutných opravách a úpravách areálu, aby pejskové mohli nejen cvičit na 
překážkách, ale také se schovat do kotců. 
29. května - Zloději na cvičáku podruhé 
V pátek před smažením vaječiny čekalo kynology opět nemilé překvapení - druhá 
návštěva zlodějů. Ti tentokrát zničili klubovnu probouráním zdi a při tom odnesli vše, 
co se dalo nějakým způsobem zpeněžit. Jen je k nepochopení, proč vzali i utěrky. 
31. května - Smažení vaječiny 
Konec května - nejlepší čas sejít se u smažení vaječiny. Počasí přálo a polední přeháňku 
vystřídalo sluníčko. Smažení provázely sportovní výkony dorostu i přátelské 
popovídání u tepla večerního ohně.  
13. září - Dětský branný den 
Letošní ročník branného dne pro děti byl v pořadí již patnáctý. Dopolední čas příprav, 
jak už je poslední dobou zvykem, opět propršel. Ovšem s poledním zvoněním vykouklo 
sluníčko a celá akce mohla v klidu odstartovat. Závodili velcí, závodili malí, závodili 
i nejmenší. Závodilo se o místa, o diplomy, o ceny. Závodilo se o radost ze závodění. 
A po dětech si svou soutěž tradičně střihli i dospěláci. 
Po závodě předvedli členové klubu se svými pejsky základní poslušnost a obrany. Také 
všichni mohli obdivovat práci policejních psů s jejich psovody včetně výcviku mladého 
služebního psa. 
Doprovodný program pro děti pomohli uskutečnit paní Foltýnová s projížďkou na koni 
a Sbor dobrovolných hasičů Dětmarovice s ukázkou hasičské techniky a tradiční 
projížďkou na člunu.  
Celá akce proběhla díky přispění Obce Dětmarovice. 
26. října -  Memoriál Vladka Špandla 
Již desátý ročník memoriálu se uskutečnil poslední říjnovou neděli na cvičišti ZKO 029 
Dětmarovice - Koukolná. Celkem bylo přihlášeno a soutěže se zúčastnilo deset 
dospělých psů a pět štěňat. Rozhodování se ujal náš kolega ze ZKO 088 Jiří Kubatko 
a byl nejen pozorným a spravedlivým porotcem, ale zároveň rádcem, co a jak při práci 
s pejsky vylepšit.  

Josef Grobelný s nalezenou pýchavkou 
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Z č i n n o s t i  z a h r á d k ář ů  
 
Velikonoční výstavka 
Místní zahrádkáři uspořádali v areálu své svazové klubovny ve dnech 11. - 13. dubna 
tradiční velikonoční výstavku. Kromě členů ČZS zde vystavovali své rukodělné 
výrobky také jiní občané a děti ze školní družiny, obou zdejších mateřských škol a žáci 
základní a střední školy Slezské diakonie ze Starého Bohumína.  
Ke zhlédnutí bylo mnoho krásných výrobků z různých materiálů, z nich velké množství 
bylo prodejných. Spousta návštěvníků si tak mohla domů odnést karabáč, kraslici či 
nějakou jinou zajímavou velikonoční dekoraci. 
Součástí výstavky byla také soutěž o velikonočního zajíčka. Nejvíce zajíčků a zajíců 
vytvořily děti z mateřských škol. 
 

„Kouzlo starých časů – s čím si hráli naší prarodiče“ 
Ve dnech 19. - 21. září se uskutečnila výstavu historických hraček s výše uvedeným 
názvem. Exponáty sem zapůjčila celá řada sběratelů jak z Dětmarovic, tak i z okolních 
obcí a měst. Například Občanské sdružení přátel bohumínské historie, soukromé 
sběratelky z Rychvaldu a Karviné. Na výstavu přispěly svou trochou do mlýna také naše 
děti z mateřských škol z Koukolné a Bohumína a děti ze školní družiny. Hlavní 
organizátorkou výstavy byla paní Zdislava Menšíková.  
Výstava byla instalována v sále Motorestu v Koukolné. Ke zhlédnutí byla ve dnech 19. - 
21. září, a to v pátek a sobotu od 900 do 1700 hodin a v neděli od 900 do 1300 hodin.  
Před vchodem venku vítali návštěvníky dva medvědi - slamáci. Na výstavě mohli 
shlédnout skutečné perly a skvosty minulého století. Dospělí návštěvníci tak mohli 
zavzpomínat a vrátit se do svých dětských let. Byla tam panenka z roku 1922, kolébka z 
roku 1901, která se dědí z jednoho pokolení na druhé, kočárek - košatinka starší než 50 
let, ve kterém se ještě dnes vozí dítě po Dětmarovicích, houpací kohouti a koníčci, 
dřevěná koloběžka, sáňky z 60. let, panenky, medvídci, hlavolamy.  
Dále organizátoři chtěli dětem ukázat, jak si hrály děti na vesnici, v čem se koupaly, jak 
vypadalo mýdlo s jelenem. Také Karkulka a vlk nechyběli, ale nejvíce dětem chutnaly 
jahůdky, maliny a ostružiny, které Karkulka sbírala v lese. Byl tam miniaturní 
dětmarovický kroj, kroj orlovský, bohumínský i další. Jako bonbonky byly k zhlédnutí 
módní časopisy z roku 1934 a mapa (puzzle) Československé republiky. Rovněž byly k 
zhlédnutí knížky včetně razítek školek z doby, kdy se děti v mateřských školkách a 
školách učily v polštině a němčině. Nechyběly ani staré hlavolamy.  
Výstava se obzvlášť líbila dětem z mateřských škol, které se mohly s různými hračkami 
seznámit. A také žákům základní školy, kteří si vyzkoušeli hlavolamy. Byla i dílnička 
pro děti, kde si mohly vytvořit papírové panenky. Pro malé děti bylo připravené 
občerstvení - čaj, perníčky a koláček. Starší děti měly soutěž v pojídání koláče. 
Nezapomněli jsme na rodiče a babičky, kteří si mohli koupit perníčky, štrúdl, koláčky 
slané i sladké. K posezení byly stoly jak v sále, tak venku u stolů pod slunečníky a u 
dětského hřiště, kde si zaskotačily děti.  
Součástí výstavy byla soutěž o nejlepší expozici. A 
jak dopadla? Na 1. místě stůl č. 2 „Vesnička“, na 2. 
místě stůl č. 1 „Medvídci a panenky“ a na místě 3. stůl 
č. 5 „Bonbonky naší výstavy včetně hlavolamů“. 
Je zarážející, že na výstavu se přijely podívat děti z 
mateřských škol z Bohumína, Karviné, Orlové či 
Dolní Lutyně, ale naše školka z Dětmarovic - střed si 
cestu do Koukolné nenašla.  
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Zahrádkáři na Medových dnech 
U příležitosti letošních Medových dní vyhlásili zahrádkáři soutěž s vánočním nádechem 
pod názvem „Nejkrásnější betlém.“  
Volbě materiálu a fantazii se opět meze nekladly. 
A tak se v Dělnickém domě sešlo rovných 30 
betlémů. A byly z perníku, ze dřeva, vosku, 
papíru, modelíny i jiných materiálů a všechny 
naprosto uchvátily svou rozmanitostí, a také 
manuální zručností autorů. Vybrat ten nejhezčí 
bylo nadlidským skutkem, hlasovalo přes 1.400 
návštěvníků.  
Soutěž dopadla takto: 

  1. Eva Szyroká - betlém na jevišti, 266 hlasů 
  2. Miloslav Uher - pohyblivý betlém, 248 hlasů 
  3. Richard Górecki - betlém V dřevěné vesničce, 212 hlasů 
  4. Školní družina - figurální betlém, 142 hlasy 
      Zdislava Menšíková - perníkový betlém, 142 hlasy 
  5. Kateřina Burková - keramický betlém, 78 hlasů 
  6. Mateřská škola Koukolná - 73 hlasy 
  7. Společné dílo 4. třídy ZŠ Dětmarovice - 36 hlasů 
  8. Keramický kroužek paní E. Kryskové - 34 hlasy 
  9. Keramický kroužek paní E. Szyroké - 32 hlasy 
10. Mateřská škola  střed - 28 hlasů 
11. Řezbářský kroužek - 26 hlasů, atd. 

Poděkování sponzorům 
ZO ČZS přispěli do tomboly na Medových dnech tito sponzoři:  
Falko nábytek, cukrárna Ája p. Sznapková, COOP, Obec Dětmarovice, kadeřnictví u 
Dělnického domu, restaurace Dělnický dům, Universalshop Prudel, restaurace Na 
statku, Akuma, Podlahové studio Mazurek, Napos, Brenston, Truhlářství Kiša, Elektro 
Volák, Pizzerie U Jurčáků, restaurace Na růžku, Babyland Burdková, potraviny 
Jašková, Elmont, zelenina Koukolná, Dětmarovická lékárna, restaurace Motorest, 
restaurace U Mnicha, restaurace Na obecnině, smíšenka Niko, Sajto, Solná jeskyně. 
 
 
O c h r á n c i  p ř í r o d y  p o z o r u j í  čá p y  
 
Také letos, jako v minulých letech, jsme měli možnost pozorovat čápy bílé pomocí on-
line kamery, kterou nainstalovala firma Drakknet. 
o   3.4.    Čáp na hnízdě nepozorován. 
o   5.4.    Čáp na hnízdě nepozorován. 
o   8.4. 1247   Čáp na hnízdě nepozorován. 
o 10.4.  1445  Čáp na hnízdě nepozorován. 
o 13.4.    Čáp na hnízdě nepozorován. 
o 15.4.  1500  Čáp na hnízdě nepozorován. 
o 19.4.  820  Hnízdo prázdné. 

 1100  Jeden dospělý na hnízdě. 
o 19.4.   1600  2 dospělí (pár) na hnízdě, jeden sedí a druhý stojí. 

  1700  Oba upravují hnízdo. 
o 22.4.  2128  2 dospělí (pár) na hnízdě, oba na hnízdě stojí. 
o 23.4.  1650  Dospělý sedí na hnízdě. 
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o 28.5.  850  Dospělý sedí na hnízdě. 
Nejprve se pár zdržoval na starém hnízdě, poté byl pár vyhnán jiným 
čápem a vrátil se na nové hnízdo, kde jeden dospělý zasednul. Čáp, 
který je vyhnal, se chvíli zdržoval na starém hnízdě, poté kroužil s 
dalším na obloze. Že by druhý pár? 

o 12.6.   Mláďata s vyrůstajícími tmavými letkami. Počet mláďat: minimálně 2. 
o   6.7.   1955  Vzrostlá, plně opeřená mláďata. Počet mláďat: 1. 

Na hnízdě byl jeden dospělý a jedno mládě. 
o 30.7.   1145  Vzrostlá, plně opeřená mláďata. Počet mláďat: 1. 

        1200  2 dospělí na hnízdě, jedno mládě. 
o 11.8.   Vzrostlá mláďata trénují let (mávají křídly na hnízdě). Počet mláďat: 1. 

Druhé mládě zřejmě uhynulo jako malé. Po pozorování dvou malých 
mláďat pak bylo vždy vidět pouze jedno. Mrtvolka ale pod hnízdem 
nalezena nebyla.  

o 12.8.    Mládě pozorované 11.8. již hnízdo opustilo. 
o 31.8.   1030  Čáp na hnízdě již nepozorován. 
Z pozorování vyplývá, že zde jeden pár nakonec vyvedl 
jedno mládě. 
 
 
Z č i n n o s t i  h a s ič ů  
 
Nový kolektiv mladých hasičů  
Na začátku letošního roku začal znovu po několika letech svou činnost kroužek 
mladých hasičů při Sboru dobrovolných hasičů v Dětmarovicích.  
K dnešnímu dni má kolektiv 18 členů, jedná se o chlapce i dívky ve věku od 6 let. 
Děti mají pravidelné schůzky každý čtvrtek od 16 do 1730 hod. v klubovně hasičské 
zbrojnice v Dětmarovicích, v zimním období a při nepřízni počasí se scházejí 
v tělocvičně  TJ Sokol Dětmarovice. 
Mladí hasiči se seznamují se směrnicemi hry Plamen. Posláním této hry je soutěžní 
formou rozvíjet dětské znalosti, vytvářet dovednosti  požární ochrany a podporovat 
celoroční mimoškolní činnost dětí. Na schůzkách děti trénují požární útok, štafetu 
požárních dvojic, uzly a v neposlední řadě znalost topografických a hasičských značek. 
Zařazovány jsou i zábavné činnosti a hry na rozvíjení paměti a myšlení.   
Pokaždé, když jim přeje počasí, opustí klubovnu a vyrazí ven, kde se věnují sportu a 
praktickému osvojování zkušeností, při kterém jim mnohdy asistuje hasičská technika a 
výstroj našeho sboru. 
Letošní letní prázdniny byly pro děti obdobím volna, a proto se hasiči s některými 
rozloučili táborovým posezením s možností opékání párků. Děti si vyzkoušely vše, co 
se za uplynulého půl roku naučily.  
 
Prví soutěž mladých hasičů 
V sobotu dne 15.11. se mladí hasiči zúčastnili pohárové soutěže v Petrovicích u Karviné 
v disciplínách uzlová štafeta a štafeta požárních dvojic, ve které soutěží čtyřčlenná 
družstva s velitelem.  
Trať je dlouhá 35 m a děti na ní plní několik úkolů. Jako první obíhal metu velitel Adam 
Pryczek, když doběhl zpět na start, vyběhla první dvojice David Vija spolu s Danielem 
Suchánkem, kteří rozvinuli hadici C s proudnicí, oběhli metu a vrátili se ke startu. Po ní 
vyběhla druhá dvojice Petra Jurošková a Patrik Perutka. Jejich úkolem bylo hadici opět 
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smotat do kotouče a donést ji za startovní čáru. Družstvo mělo také v záloze náhradníka 
Šimona Šťastného.  
V kategorii mladších žáků se naše družstvo umístilo na celkovém 1. místě. Děti na tuto 
soutěž usilovně připravoval pan Jiří Gruščík.  
 
 
G r a c i a  O r l o v á  
 
V prvních květnových dnech se konal 28. 
ročník etapového cyklistického závodu žen 
Gracia Orlová 2014. Cyklistický peloton 
každoročně jezdí také po dětmarovických 
silnicích.  
Na prvního máje se na start prologu postavilo 
114 závodnic z 21 států.  Jela se časovka 
jednotlivkyň v Havířově. 
Na první etapu cyklistky vyrazily v pátek 2. 
května ve 12 hodin. Start se uskutečnil u 
dětmarovické elektrárny. Zde se někdejší ředitel tohoto závodu Miroslav Koláček 
srdečně zdravil s legendou Gracie a nestárnoucí přední světovou cyklistkou Hankou 
Kupfernagelovou z Německa. Tato etapa vedla z Dětmarovic přes Orlovou, Havířov, 
Albrechtice, Frýdeckem a Novojičínskem s cílem ve Štramberku. Měřila 102,7 km a 
cyklistky během ní ujížděly dešťovým přeháňkám. Na Karvinsku bylo ještě příjemně 
teplo a obloha bez mraků, na Frýdecku už se to mračilo a v Nošovicích začalo mírně 
poprchávat. Vítězkou se stala Polka Brzeźna-Bentkowska. 
Ve druhé etapě cyklistky jezdily 110 km po silnicích kopcovitým terénem Beskyd a 
Vsetínských vrchů se startem a cílem v Lichnově. 
Třetí etapa se vrátila do Orlové a byla to etapa okružní o délce 100,2 km. Při této etapě 
jsme mohli v neděli dopoledne vidět cyklistický peloton opravdu zblízka, protože 
závodnice projížděly přes obec celkem 6 krát. Trasa vedla od nadjezdu směrem 
k elektrárně, na křižovatce odbočila doprava směrem k nádraží, odtud podél školy a 
centrem obce pod nadjezd. Po silnicích obce jely cyklistky 4,9 km v jednom okruhu. 
Celková délka závodu (prolog a tři etapy) měřila 315,1 km. Celkovou vítězkou se stala 
zkušená profesionální polská závodnice Monika Brzeźna-Bentkowska, která zvítězila i 
v této třetí etapě. Závod dokončilo 90 cyklistek. 
 

Již několik let jsem plánovala, že se na tento závod půjdu podívat, abych nafotila 
nějakou tu fotku. Vždycky mi 
do toho něco přišlo nebo jsem 
zapomněla. Letos se mi to 
konečně povedlo uskutečnit.  
 

Obec rovněž každoročně 
přispívá organizačnímu vý-
boru této známé akce ze svého 
rozpočtu symbolickou částkou. 
Letos to byly 3.000 Kč. 

 
 
 
 

Start u elektrárny 

Gracia u naší pošty 
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ŽŽii jj íí   mmeezzii   nnáámmii   
 
 
O c e ně n í  d á r ců  k r v e  
 
Ve středu 19. března 2014 byli na zasedání Zastupitelstva obce Dětmarovice oceněni 
bezpříspěvkoví dárci krve.  
Za transfuzní stanici Ostrava za 160 bezpříspěvkových odběrů a získání Zlatého kříže I. 
třídy to byl pan Miroslav Stronček a za 40 bezpříspěvkových odběrů a získání Zlaté 
plakety prof. MUDr. Jana Janského panové Václav Figura, Josef Urbánek a Karel 
Vicher. 
Ochota všech dárců bezplatně darovat krev pro zdraví a často i záchranu života je 
projevem jejich humánního vztahu ke spoluobčanům. Patří jim dík nejen těch, kterým 
pomohli navrátit zdraví, ale celé společnosti.  

 
 

R o m a n  V o l á k  -  s p o r t o v e c  r o k u  2 0 1 3 
 
V sále městského domu kultury se dne 13.3.2014 sešli sportovci, trenéři a nejlepší 
sportovní kolektivy. Byli to ti, kteří v loňském roce úspěšně reprezentovali město 
Karviná. Tentokrát se vyhlašovalo celkem šest kategorií. Nejpočetnější z nich byla 
kategorie jednotlivci - mládež do 21 let. A právě v té byl oceněn i jeden dětmarovický 
žák 9. třídy - Roman Volák - z BC Baník Karviná. Roman tento oddíl reprezentuje 
v boxu. Na Mistrovství České republiky 2013 v boxu školní mládeže, které se konalo ve 
dnech 15.-17. 3.2013 v Mělníku obsadil ve váze do 63 kg krásné 2. místo. 
Roman se zúčastnil i MČR v březnu 2014 v Českých Budějovicích. Po loňském stříbru 
chtěl vybojovat svůj první titul. Postoupil z „vyřazováku“ do bojů o medaile a nikomu 
nedal nic zadarmo. V semifinále se střetl s loňským mistrem. Neskutečně vyrovnaná 
bitka skončila smolně 1:2 v neprospěch karvinského boxera. Bohužel vítěz může být 
vždycky jen jeden. Roman si i tak za předvedený výkon zaslouží dík.  
 
 
E x e k u t o r k a   
 
V roce 2013 byla otevřena v okrese Karviná druhá exekutorská kancelář, která je ale 
první v městě Karviné. Exekutorkou se stala paní Mgr. Simona Kiselová, dětmarovická 
občanka. Jmenovaná 15 let dělala advokátku a nyní se stala exekutorskou. 
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FF ooll kk ll oorr   aa  ll ii ddoovvéé  tt rr aaddii ccee  
 
 

 
 
Folklorní akce dbající o udržení lidových tradic se konají po celém území České 
republiky a patří do jejího nezaměnitelného kulturního bohatství. Ať už se zaměřují na 
slovesný formát, hudební vystoupení či dramatická a taneční čísla, představují vždy 
náročně připravovanou dramaturgii, vyžadující čas i odhodlání jejich protagonistů.  
K některým máme i my, obyvatele Dětmarovic, blízko a dodržujeme je. 

 
M a s o p u s t  
Masopustní rej spojený s karnevalovým obdobím patří k 
nejtradičnějším folklorním akcím, konaným snad v 
každém kraji naší republiky.  
Masopust (lidově ostatky, fašank, obecně karneval) je 
třídenní svátek, jakož i slavnostní období mezi 
Vánocemi a postní dobou. Zatímco jeho počátek, který 
nastává po svátku Tří králů (6. ledna), má pevné datum, tak jeho konec na Popeleční 
středu je závislý na datu Velikonoc a končí tak v rozmezí od poloviny února do počátku 
března.  
Masopustní zvyky mají zřejmě původ v předkřesťanských slovanských oslavách konce 
zimy. Podobně se slaví i v jiných slovanských zemích. Jiný výklad původu masopustu 
vychází římského náboženství, které s předjařím spojovalo vegetační a plodnostní 
božstva. 
V původním smyslu jde o „opuštění masa“ (slovo karneval pochází nejspíš z italského 
carne levare, tj. „dát pryč maso“). Masopust pak představoval období hodování a veselí 
mezi dvěma postními dobami. Během něj probíhaly taneční zábavy, zabijačky či 
vepřové hody a také svatby. Vrcholí posledním čtvrtkem tohoto období, zvaným Tučný 
čtvrtek, spojeným se zabijačkou a hostinou. Poslední tři dny, tedy masopustní neděle, 
pondělí a úterý jsou zvány ostatky, fašank či přímo masopust. Konají se různé rituální 
úkony, průvody barevných masek, scénické výstupy a končí taneční zábavou.  
K masopustu patří neodmyslitelně masopustní koblihy. 
Konání masopustu oprášila zdejší školní družina. První novodobý masopustní průvod 
prošel obcí 5.2.2010. Po čtyřech úspěšných letech se však v letošním roce bohužel 
nekonal.   
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P á l e n í  ča r o d ě j n i c  
 

Pálení čarodějnic (také Noc čarodějnic, 
Filipojakubská noc) patřívalo a doposud patří 
k velmi populárním zvykům. 
Jedná se o velmi starý a dodnes živý lidový zvyk. 
Tuto noc se lidé scházejí u zapálených ohňů a 
slaví příchod jara. Na některých místech se staví 
májka. 
Mimo lidové zvyky se také jedná o druhý největší 
Satanský svátek. Noc z 30. dubna na 1. května byla pokládána za magickou. Svátek se 
původně pravděpodobně slavil o úplňku, jenž byl nejblíže dnu, nacházejícímu se přesně 
mezi jarní rovnodenností a letním slunovratem. Lidé věřili, že tuto noc se čarodějnice 
slétají na čarodějnický sabat, a skutečně je tato noc jedním z největších pohanských 
svátků. Lidé také věřili například v otevírání různých jeskyní a podzemních slují, ve 
kterých jsou ukryty poklady. Hlavním smyslem tohoto starého lidového zvyku byla 
pravděpodobně oslava plodnosti. 
Na ochranu před čarodějnicemi (původně před zlými duchy a démony obecně, 
čarodějnice jsou až výsledkem inkvizičních procesů) se na vyvýšených místech 
zapalovaly ohně. Postupem času se z těchto ohňů stávalo „pálení čarodějnic“. 
Zapalovala se smolná košťata a vyhazovala se do výšky. Popel z těchto ohňů měl mít 
zvláštní moc pro zvýšení úrody. Někdy se rozhrnutým popelem vodil dobytek k 
zajištění plodnosti, jindy se přes oheň skákalo kvůli zajištění mládí a plodnosti. 
Podobný svátek se slaví v mnoha jiných evropských zemích. 
U nás pálení čarodějnic pořádá Sdružení rodičů a přátel školy již mnoho let pro žáky 
prvního stupně základní školy. Je to velice oblíbená akce. 
 
J a r m a r k  
 

V období středověku a raného novověku představovaly jarmarky výroční trhy, konané 
jednou do roka. V současnosti se jedná spíše o obvyklý veřejný městský trh, spojený s 
doprovodným kulturním programem. Neboť se domníváme, že lidové slavnosti tohoto 
typu patří k významným folklorním akcím.  
Výroční trh (německy Jahrmarkt, odtud česky jarmark) je ekonomicko-společenská 
akce pořádaná na základě privilegia uděleného panovníkem, který je většinou uděloval 
při povyšování vesnice na městečko. Trh se konal jednorázově (například kolem 
Velikonoc), v období, jež stanovovalo dané privilegium. Délka konání trhu dosahovala 
třeba i jednoho týdne. Trhů se účastnili i obchodníci přijíždějící na něj z větších 
vzdáleností či nabízející běžně nedostupné zboží (třeba látky, stuhy, pentle potřebné pro 
dívčí kroje, dále kožišníci, obuvníci, řešetáři a další).  
Tím se odlišoval od týdenních trhů, které se konaly pravidelně vždy některý den v týdnu 
a nabízelo se na nich spíše zboží denní potřeby (potraviny a podobně).  
Výroční trhy navštěvovaly také různé potulné atrakce, jako bylo lidové a loutkové 
divadlo, artisté, medvědáři nebo potulní malíři. 
Větší obchody se na výročním trhu domlouvaly v hospodě a větší, dobře provedené 
transakce se zde také zapily.  
Určitou formou této akce jsou u nás Medové dny, které pořádá obecní úřad ve 
spolupráci s včelaři, zahrádkáři i některými jinými organizacemi. Vánoční jarmark 
pořádají také ve škole. 
Koncem letošního roku jsme se rozhodli, že Velikonoční jarmark poprvé uspořádáme na 
jaře příštího roku. 
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P o uť   
 

Každoročně se konávaly a doposud konají poutní 
slavnosti v místních kostelích ve výroční den 
vysvěcení kostela (posvícení) nebo v den svátku 
patrona, jemuž je zasvěcen. K takovému místu se 
soustředil život celé oblasti.  
Tradice poutí a lidových slavností tohoto typu sahá 
až do období středověku, kdy byla pouť příležitostí 
pro setkání řemeslníků z širokého kraje a pro prosté obyvatele možností pro zakoupení 
neobvyklého zboží. Samozřejmostí pak byl dostatek pamlsků a jinak často 
nedostupných sladkostí. V současné době získaly poutě spíše komerčnější charakter a 
více než možností společenského setkání jsou zdrojem zábavy a relaxace.  
Náš místní kostel je zasvěcen sv. Máří Magdaléně, která má svůj svátek 22. července. 
Termín konání poutě je stanoven vždy v nejbližší neděli tomuto svátku. 
Oslavy začínají slavnostní mší v kostele. V rodinách se připravuje slavnostní oběd, na 
který se kdysi scházelo široké příbuzenstvo. Pečou se sváteční koláče. Na sokolské 
hřiště přijedou kolotoče a jiné barevné atrakce, střelnice a stánky s dobrotami. 
Typickým pouťovým pamlskem je turecký med. 
V současnosti ale kromě typicky pouťového zboží zde najdeme spoustu stánků se vším 
možným. Kdysi tomu tak nebylo. 
Pro rodiče, babičky a dědečky je tato akce dnes poměrně náročná - musí sáhnout hodně 
hluboko do kapsy, aby uspokojili touhy svých dětí a vnoučat, která si chtějí užít všech 
pouťových radovánek, jak se patří. 
Cca do 60. let 20. století se dětmarovická pouť konala u Dělnického domu. Přímo na 
silnici byly postaveny prodejní stánky. V dnešní době, kdy po silnici jezdí jedno auto za 
druhým, si toto nedovedu představit.  
 

 
 

O pouti na silnici u Dělnického domu v padesátých letech 20. století, vlevo čp. 22 
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ZZáávvěě rr   
 
 
 
 
 
 

 
 

Nový sportovní areál u základní školy 
 
 
 
 
Zh o d n o c e n í  č t y ř l e t é h o  v o l e b n í h o  o b d o b í 
 
Skončilo volební období v čele se starostou obce Ing. Ladislavem Rosmanem. Je čas 
bilancovat. Za ty čtyři roky se udělal velký kus užitečné práce. Je zbytečné zde 
vypisovat všechny akce. Ostatně ty jsou uvedeny v jednotlivých ročnících naší kroniky. 
Vyzvedla bych zde alespoň ty nej. Obec má konečně sběrný dvůr, u základní školy byl 
vybudován nový moderní sportovní areál, byly položeny nové povrchy na kilometrech 
komunikací, nové dlažby na chodnících, zatepleny obecní budovy, rekonstruována 
budova čp. 900 na nové zdravotní středisko, zřízena tři dětská hřiště. V obci máme 
bankomat, hasiči se dočkali nového auta, obec má nový malotraktor. Byl opraven kostel 
a Něbrojova kaple. 
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Vybrané akce s podporou dotací a darů za období 2011 – 2014 
 

 
Název akce: 

Celkové 
náklady: 

 
Dotace: 

 
Poskytovatel: 

2011 2,247.041,-  
Obnova komunikace „Za pilou“  

334.491,- 
 

301.041,- 
Ministerstvo  
pro místní rozvoj 

Monitoring Ujala  1,433.000,- SFŽP 
Monitoring Ujala  85.000,-  SFŽP 
Projekt nového územního plánu obce  

806.820,- 
 

428.000,- 
Ministerstvo  
pro místní rozvoj 

2012 4,424.642,-  
Obnova komunikace  
„Glembovec – Doubrava“ 

 
997.871,- 

 
597.334,- 

 
Dotace OKD 

Obnova komunikace „Glembovec - Zálesí“-1 1,400.162,- 1,100.162,- Dotace OKD 
Obnova komunikace „Glembovec - Zálesí“-2 627.188,- 458.678,- Dotace OKD 
Odpočinková plocha ve středu obce 338.000,- 249.468,- Dotace OKD 
Monitoring Ujala  1,307.000,- SFŽP 
Monitoring Ujala  77.000,- SFŽP 
Školství + vzdělávání  465.000,- MSK 
Výměna oken v budově MŠ střed  170.000,-  Různí dárci 
2013 2,097.000,-  
Monitoring Ujala  1,971.000,- SFŽP (fond ERDF) 
Monitoring Ujala  116.000,- SFŽP 
Dotace pro Sbor dobrovolných hasičů  10.000,- MSK 
2014  8,725.633,-  
Zateplení a výměna oken  
u obou budov mateřských škol 

 
5,182.836,- 

 
2,572.321,- 

 
SFŽP 

Odpočinková plocha v Koukolné 546.671,- 300.000,- Dotace OKD 
Sběrný dvůr 3,350.730,- 2,826.939,- SFŽP 
Zateplení velké DPS 3,214.241,- 1,642.352,- SFŽP 
Inteligentní semafory na dvou přechodech 
(u Dělnického domu a v Koukolné) 

 
1,267.220,- 

 
930.000,- 

ROP 
Moravskoslezsko 

Mezinárodní spolupráce v oblasti sportu 
a ochrany životního prostředí  
„Comenius Regio“ 

 
 

380.104,- 

 
 

334.021,- 

 
Dům zahraniční 
spolupráce 

Renovace oltáře Něbrojovy kaple 238.000,- 120.000,- Dotace OKD 
C e l k e m  17,494.316,-  

 
Získáno v součinnosti: 
 

Oprava fasády věže kostela, výměna oken 538.000,- 500.000,- Nadace OKD 
Cyklotrasa v rámci česko-polského projektu 16,000.000,- 15,000.000,- OP Přeshraniční 

spolupráce 
C e l k e m    15,500.000,-  

 

Vysvětlivky: 
SFŽP – Státní fond životního prostředí 
MSK – Moravskoslezský kraj 
OKD – Ostravsko-karvinské doly 
ROP – Regionální operační program 
OP – Operační program 
 

 

Kontejnery ve sběrném dvoře 
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2 5  l e t  o d  s a m e t o v é  r e v o l u c e 
 
Přehled nejvýznamnějších událostí posledního čtvrtstoletí: 
 17. listopad 1989 Začátek sametové revoluce 
 31. prosinec 1992 Zánik společného Československého státu, rozdělení na dvě 

samostatné republiky – Českou republiku a Slovensko 
 1990 - 1993  Malá privatizace (menší podniky především ve službách) 
 22. březen 1991 Zákon o velké privatizaci - vstoupil v platnost (střední a větší 

podniky především průmyslové - destrukce hospodářství) 
 1992 - 1994 Kuponová privatizace (dvě vlny - zapojeni občané) 
 12. březen 1999 Vstup ČR do struktur NATO 
 1. květen 2004 Vstup ČR do Evropské unie 
 31. prosinec 2004 Zrušení povinné základní vojenské služby (destrukce armády) 
 21. prosinec 2007 Vstup ČR do Schengenu (zrušení hraničních kontrol, volný 

pohyb osob) 
 1. leden 2013 Zákon o církevních restitucích - vstoupil v platnost  
 
Uplynulo dlouhých 25 let od sametové revoluce. Za tu dobu se změnila naše obec, naše 
republika i celý svět. Moc. Až je to k nevíře. 
Když se ohlédneme ještě dál do historie, do doby našeho dětství, nás, narozených v 
padesátých letech 20. století, je to zcela nesrovnatelné se životem našich vnoučat. 
 
Jaké bylo naše dětství? 
Dětské postýlky a hračky byly barevné, natřené jedovatými barvami a laky. Ale nikomu 
to nevadilo a přežili jsme to.  
Neexistovaly žádné pojistky na elektrických zásuvkách, dveřích aut, dózách s léky a 
chemickými čisticími prostředky. 
Všichni jsme společně chodili na očkování a nikdo neměl tuberkulózu či jiné ohavné 
nemoci. 
Na kole se jezdilo bez helmy. 
Měli jsme modřiny a rozbitá kolena, někdy i vyražené zuby, ale nikdo kvůli tomu nebyl 
obviněn. Byli jsme si za to zodpovědní jen my sami. 
Někteří žáci nebyli tak dobří jako ostatní, ale nikdo nebyl poslán k psychologům nebo 
psychiatrům. Prostě seděl v jedné třídě dva roky. 
Nikdo neměl dyslexii, dysgrafii, dyskalkulii, dysortografii nebo nebyl hyperaktivní. 
Prostě byl, jaký byl, a tak ho všichni brali.  
Pili jsme vodu z potůčků i zahradních hadic 
a ne minerálku ze sterilních plastových 
lahví. 
Pili jsme ze stejné sklenice s kamarády a 
přitom nikdo nebyl nemocný. 
Naše auta neměla bezpečnostní pásy, opěrky 
hlavy ani airbagy, na zadním sedadle bylo 
veselo a bezpečno. 
Neměli jsme videohry, 99 televizních 
kanálů, mobilní telefony, počítače, note-
booky, internet, ale kamarády. 
A tak bychom mohli pokračovat… 
 
 

Žehlička z padesátých (šedesátých) let 20. století. 
S tou jsem začínala žehlit. Ta byla těžká! 

Nahřívala se na kachlových kamnech. 
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Všechno zboží vyrobeno „Made in Czechoslovakia“. Všechny předměty autentické 

 
 
Jaký je rozdíl mezi kapitalismem a socialismem? 
V socialismu zloději kradli toaletní papír, mýdlo a tužky. V kapitalismu zloději kradou 
fabriky vyrábějící toaletní papír, mýdla a tužky. 
V socialismu dělníci dostávali přebytky. V kapitalismu, jsou dělníci přebytkem. 
V socialismu kradlo hodně lidí, ale málo. V kapitalismu krade málo lidí, ale zato hodně. 
V socialismu se o zlodějích psalo v černé kronice a seděli v base. V kapitalismu se o 
zlodějích píše jako o celebritách a sedí v daňovém ráji.  

Jak to u nás doma vypadalo v padesátých a šedesátých letech 20. století aneb  
na čem jsem vyrostla: kachlová kamna, šlapací šicí stroj, kredenc, vaštrok,  

valcha, kýbl, lavor, pračka, která neohřívala vodu  
ani neždímala. 

Rádio 
z padesátých let 
(výrobce Tesla) 

 
Náš první 
televizor z roku 
1960 (výrobce 
Tesla Orava) 

 
Psací stroj 
Consul, na kterém 
jsem se učila psát 
(šedesátá léta) 

 
Můj první kufr 
(kartonový). 
Vydržel do roku 
2013! 
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Co nám těch 25 let přineslo? 
Snadné cestování po celém světě, možnost studia a práce v zahraničí, dostupnost 
informací ze zahraničí, které jsou navíc zvýšeny internetem a digitalizací, dávají lidem 
příležitosti, které před 25 lety neměli.  
Na druhé straně se prohloubil úpadek vzdělání a mnoha dovedností. Stěžují si všichni 
učitelé od mateřských školek po vysoké školy. Výjimkou je snad jazykové vzdělání, 
nebo oblasti, které před 25 lety neexistovaly.  
Prohloubily se některé jevy sociální patologie od obrovské nezaměstnanosti, která 
podstatně převyšuje oficiální čísla nezahrnující lidi, kteří se o práci neucházejí a také ty, 
kteří vypadli z evidence, aniž by získali zaměstnání. Bezdomovectví narostlo 
tisícinásobně.  
Porodnost poklesla značně pod úroveň nutnou pro pouhé zachování populace. Není to 
zdaleka jen proto, že lidé využívají příležitostí, které dříve neměli. Je to daleko víc 
proto, že mít děti s sebou nese riziko chudoby. Přibylo jednočlenných domácností a 
dvoučlenných „rodin“ svobodné matky a dítěte a také rodin nemanželských.  
Ze slovníku jazyka českého mizí česká slova, která jsou nahrazována cizími slovy, 
především z angličtiny. Úroveň českého pravopisu je mizerná. Žádné sdělovací 
prostředky nepoužívají spisovný jazyk.  
To jsou jen některé hrůzy… 
Nejhorší na tom je, že se s nimi vůbec nikdo nechystá něco dělat. V tom našem 
politickém akváriu jsou již 25 let pořád stejné obličeje. 
 
 
Zp r á v a  k r o n i k á ř k y  

 
V pátek 18. dubna 2014 jsem se zúčastnila krajského školení 
kronikářů v Ostravě. Již několik let jsem na školení nebyla, 
protože bylo někde v Praze, Brně či Olomouci. Tentokrát přišla 
pozvánka do Ostravy. Plánovaný program mě nějak zaujal a 
také jsem si říkala, že by bylo dobré v dnešní době plné změn ve 
všech oblastech života si vyslechnout, jaké jsou nové trendy 
v oblasti vedení obecních kronik. A tak jsem se přihlásila. 
Při prezentaci jsem zjistila, že účast z okresu Karviná je 
minimální, byli zde pouze zástupci z Doubravy a Karviné. 
Školení začalo velmi netradičně, nejdříve dostali slovo účastníci. Lektor Mgr. Jiří 
Hromádka z Prahy nás postupně vyzýval, abychom se představili, sdělili, odkud jsme, 
jak dlouho se kronikářské práci věnujeme, jakým způsobem kroniku vedeme, zda ručně 
či na počítači a co očekáváme od dnešního školení. Takže když jsem přišla na řadu já, 
zodpověděla jsem přítomným, co a jak a poté jsem položila na stůl jeden svazek obecní 
kroniky. Ostatně v programu byl bod „výměna zkušeností a ukázky své práce“. Také 
jsem chtěla s lektorem prodiskutovat, zda svou práci odvádím tak, jak bych měla, či zda 
mám nějaké velké nedostatky, které je třeba odstranit. 
Co mi tedy dnešní školení dalo? 
Celkem nic nového, vše vlastně dělám tak, jak se má. Až na několik málo výjimek. 
Měla bych více dodržovat zákon o ochraně osobních údajů (ale ten podle jiných lektorů 
dodržuji dostatečně) a neměla bych v nadpisech kapitol používat patkové písmo. To 
není uspokojení, ale pouhé konstatování. Vždy je co zlepšovat… 
Ale přece jen jeden nový poznatek jsem si odnesla. Dozvěděla jsem se, že bychom, my 
kronikáři, měli každý svazek ukončit „Zprávou kronikáře“, do které napíšeme, jaké 
máme zážitky z kronikářské práce, co nám dává, co nám bere…  
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Štěrkovna u elektrárny v roce 2006 a 2014 
 
 

Š tě r k o v n a )*  
 
Zvláštností starobohumínské štěrkovny je, že dobývacím prostorem prochází zajímavý 
geologický útvar – subglaciální (tj. podledovcová) rýha o šířce 450 metrů  a hloubce až 
70 metrů, která je zaplněna velmi jemným pískem, tato rýha vstupuje na naše české 
území poblíž Dětmarovic, pokračuje přes Dolní Lutyni a Bohumín, a v těsné blízkosti 
štěrkovny opouští opět naše území. 
 
)* Z archivních materiálů. Zdroj: Mgr. Jan František Teister, pedagog a historik, předseda 
Spolku přátel bohumínské historie. 
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M u n i c e  z  2 .  s vě t o v é  v á l k y 
 
Ani 69 let po druhé světové válce si nemůžeme být jisti, že někde nenarazíme na 
nějakou munici. To se stalo hned dvakrát po sobě začátkem listopadu v blízké Dolní 
Lutyni. Nevybuchlá letecká bomba z 2. světové války byla nalezena při výkopových 
pracích v sobotu 1. listopadu letošního roku v zástavbě mezi rodinnými domy poblíž 
hranice obce s Bohumínem. Puma o hmotnosti 100 kg sovětské výroby se skrývala 
v hloubce dvou metrů. 
Lidé oznámili podezřelý nález místním policistům, kteří po ověření přivolali 
pyrotechnika. Kolem 17. hodiny už pyrotechnici pracovali na zajištění pumy. 
Jednalo se o nevybuchlou leteckou pumu, kterou shodilo některé z letadel při 
spojeneckém bombardování Bohumína a okolí v září 1944. 
Ve vymezeném prostoru se nacházelo 140 domů. Z oblasti v okolí 500 metrů bylo 
evakuováno zhruba 400 lidí. Evakuace trvala přibližně 2,5 hodiny. Pro evakuované 
našla radnice útočiště v prostorách kulturního domu a na radnici. I hospody byly plné.  
Před 18. hodinou byla puma zajištěna, naložena na korbu nákladního vozu a odvezena 
k bezpečné likvidaci. Lidé se mohli vrátit domů. 
V úterý 4. listopadu byla nalezena další puma. 
Bombu asi hodinu po poledni objevil při výkopu kanalizace přibližně ve dvoumetrové 
hloubce stejný bagrista jako v sobotu. Potvrdily se tak pamětnické informace, které 
tvrdily, že za války na lokalitu Sluneční vrch, kde se nyní staví rodinné domky, dopadly 
dvě bomby. Jenže nikdo nevěděl, kam ta druhá přesně dopadla a detektory ji v této 
hloubce nedokázaly odhalit. A opravdu. Druhá puma ležela jen kousek od prvního 
nálezu. Podle zjištění pyrotechnika se jednalo o stejnou pumu, tedy sovětské výroby.  
Policie provedla standardní opatření. Do ohroženého prostoru nikdo nesměl.  Na místo 
přijel pyrotechnik z frýdecko-místecké základny.  
Naši policisté místo zajišťovali a provedli evakuaci osob z vymezeného okolí. Proběhla 
evakuace 133 domů v okolí, v nichž bydlí zhruba 500 lidí. Uzavřena byla také silnice ve 
směru na Bohumín. 
Na místo přijeli s potřebnou technikou hasiči z Hlučína. Akce mohla být ukončena o půl 
sedmé večer, kdy byla puma naložena na korbu hasičského nákladního vozu a 
převezena v koloně do Frýdku-Místku. 
Již dříve - v roce 2011 byla v místní pískovně nalezena 250 kg vážící americká puma.  
A jak to tehdy v minulosti bylo? 
V úterý 29. srpna 1944 se rozhodlo velitelství 15. USA AF zaútočit dvěmi leteckými 
formacemi na průmyslové objekty Těšínského Slezska. Cílem byla bohumínská 
rafinerie „Fanta Werke“, Bohumínské seřaďovací nádraží a železárny ve Vítkovicích. 
Spojenecká letadla z blíže nespecifikovaných důvodů při této akci nuceně odhodila 
bomby nad územím Dolní Lutyně. Podle historických pramenů odhazovaly bombardéry 
pumy nad tímto územím 
kvůli tehdejší mlze. 
 Nejvíce zasažena byla část 
obce Zbytky, kde zahynulo 
13 lidí (z toho 6 dětí). 
Ještě zde žijí pamětníci, 
kteří toto smutné úterní 
odpoledne mají v živé 
paměti. 
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Fotodokumentace: 
 

- 6 ks foto „Dětmarovice v březnu“ (str. 2 hlavního alba) 
- 7 ks foto z dubna a 1. května (str. 3 hlavního alba) 
- 6 ks foto řepkových polí (str. 4 hlavního alba) 
- 7 ks foto velké vody (str. 5 hlavního alba) 
- 7 ks foto od jara do podzimu (str. 6 hlavního alba) 
- 6 ks foto letáků politických stran v obci (str. 7 hlavního alba) 
- 3 ks foto z voleb (str. 8 hlavního alba) 
- 4 ks foto budovy obecního úřadu (str. 8 hlavního alba) 
- 4 ks foto leteckých pohledů na obec (str. 9 hlavního alba) 
- 2 ks foto nové komunikace (str. 10 hlavního alba) 
- 3 ks foto nových chodníků (str. 10 hlavního alba) 
- 2 ks foto parkoviště v Koukolné (str. 10 hlavního alba) 
- 5 ks foto investičních a neinvestičních akcí (str. 11 hlavního alba) 
- 3 ks foto z akcí Comenius regio (str. 11 hlavního alba) 
- 1 ks pohlednice Dětmarovic (str. 12 hlavního alba) 
- 1 ks foto panoramatické mapy u kaple (str. 12 hlavního alba) 
- 1 ks foto turbíny na křižovatce pod Skotnicí (str. 12 hlavního alba) 
- 4 ks foto přechodů pro chodce (str. 12 hlavního alba) 
- 7 ks foto sběrného dvora (str. 13 hlavního alba) 
- 5 ks foto elektrárny (str. 14 hlavního alba) 
- 9 ks foto podnikatelských aktivit (str. 15 hlavního alba) 
- 7 ks foto z činnosti firem v areálu bývalého Stavbytu (str. 16 hlavního alba) 
- 3 ks foto ze zájezdu seniorů po obci (str. 17 hlavního alba) 
- 2 ks foto Hotelového domu u elektrárny (str. 17 hlavního alba)  
- 2 ks foto příbytku bezdomovce (str. 17 hlavního alba) 
- 7 ks foto ze společenských akcí (str. 18 hlavního alba) 
- 7 ks foto z obecní slavnosti (str. 19 hlavního alba) 
- 3 ks foto z vystoupení Veselé trojky (str. 20 hlavního alba) 
- 3 ks foto z oslav vzniku republiky (str. 20 hlavního alba) 
- 7 ks foto z Medových dnů (str. 21 hlavního alba) 
- 3 ks foto z rozsvěcování vánočního stromu (str. 22 hlavního alba) 
- 4 ks foto z adventního koncertu (str. 22 hlavního alba) 
- 7 ks foto z činnosti knihovny (str. 23 hlavního alba) 
- 1 ks foto kostela z letadla (str. 24 hlavního alba) 
- 5 ks foto z vizitace farnosti (str. 24 hlavního alba) 
- 7 ks foto z Noci kostelů (str. 25 hlavního alba) 
- 9 ks foto z výstavby nového hřiště u základní školy (str. 26 hlavního alba) 
- 9 ks foto ze školních akcí (str. 27 hlavního alba) 
- 2 ks foto z Dětmarovických groblí  (str. 28 hlavního alba) 
- 2 ks foto ze srazu vícekol (str. 28 hlavního alba) 
- 2 ks foto z činnosti myslivců (str. 28 hlavního alba) 
- 1 ks foto z činnosti kynologů 029 (str. 28 hlavního alba) 
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- 4 ks foto z výstavy zahrádkářů (str. 29 hlavního alba) 
- 3 ks foto ze závodu Gracia (str. 29 hlavního alba) 

 
 
Jiné materiály: 
 

- 3 ks kominický kalendář 
- Článek o pádu letadla nad Ukrajinou 
- Významné události roku 2014 v okrese Karviná 
- Články z médií o počasí (3 obálky) 
- Sada hlasovacích lístků pro volby do Evropského parlamentu 
- Články z novin o volbách do Evropského parlamentu (3 obálky) 
- Plakát na Dětmarovický country pokec 
- Volební zpravodaj místní KDU-ČSL 
- Propagační materiály KSČM pro volby do zastupitelstva  
- Nová doba – informační list místní ČSSD 
- Propagační materiály ČSSD pro volby do zastupitelstva  
- Kondor – volební zpravodaj místní ODS 
- Plakát na předvolební akci ODS 
- „Martin Pasz“ – politik 
- Hlasovací listina pro volby do zastupitelstva obce 
- Články z tisku o volbách (2 obálky) 
- Propagační materiály pro volby do Senátu 
- Hlasovací lístky pro volby do Senátu 
- Výstřižky z novin o obci (1 list)  
- Pozvání na ustavující zasedání zastupitelstva obce 
- 2 verze brožurky „Hlavní investice a opravy realizované v období 2010 – 2014“ 
- Nová pohlednice obce 
- Nová ručně malovaná mapa Karvinska 
- Články z médií o přechodech pro chodce 
- Pozvání na otevření nového sběrného dvora 
- Článek „Elektrárna přežije rok 2025“ 
- Tisková zpráva „Unikátní technologie v Elektrárně Dětmarovice“ 
- Leták a článek o Dnu dětí na Edě 
- Výstřižky z novin o elektrárně 
- Články z tisku o otřesu na dole Karviná 
- Články z tisku o prognózách těžby uhlí 
- Letáky firmy Falco nábytek 
- Leták firmy Napos 
- Reklamy firem 
- Články z tisku o psím útulku 
- Články z tisku o podomním prodeji a šmejdech 
- Článek z novin „Obyvatel okresu stále ubývá“ 
- Výstřižky z novin „Narodili se …“ 
- Dopis občanky – poděkování za senior taxi 
- Cenové nabídky na zpracování studie Domova pro seniory 
- Studie Domova pro seniory 
- Články o negativních jevech (3 obálky) 
- Pamětní zápis skupiny Chinaski s podpisy 
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- Článek a fota z tisku z obecní slavnosti 
- Pozvánka na setkání jubilantů 
- Program vystoupení k výročí vzniku republiky 
- Články z tisku o Medových dnech 
- Diplom k soutěži „O nejkrásnější betlém“ 
- Program adventního koncertu 
- Leták Tříkrálové sbírky 
- Článek z novin o dětmarovickém kostelu 
- Pamětní zápis z vizitace farnosti s podpisem biskupa 
- Propagační materiály „Noc kostelů“ 
- Vánoce ve farnosti Dětmarovice – propagační leták 
- Výstřižek z novin – nové hřiště u školy 
- List z Rychvaldského zpravodaje o soutěži „Rychvaldský slavík“ 
- Program koncertu ZUŠ dne 22.5.2014 
- Rozpis utkání krajského přeboru ve fotbale 
- Články a výstřižky z tisku o účinkování SK v krajském přeboru 
- Výstřižky z novin o některých akcích organizací 
- Výroční zpráva o činnosti myslivců za myslivecký rok 2013 -14 
- Zpráva hasičů o činnosti výjezdové jednotky v roce 2014 
- Články z tisku o závodu Gracia 
- Články a výstřižky z novin o zajímavých lidech naší obce 
- Články z novin „jak jsme žili po listopadu …“ 
- Výstřižky z tisku o nalezení pumy v Dolní Lutyni 
 

 
Mimořádné materiály: 

- Kalendář do každé rodiny 
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